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Αθήνα, σήµερα στις 5 Φεβρουαρίου 2019, ηµέρα Τρίτη και
ώρα 18.11’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΒΑΡΕΜΕ-
ΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Αποφάσεις Βουλής: συζήτηση και ψήφιση, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 76 του Συντάγµατος και του άρθρου 118
του Κανονισµού της Βουλής, της πρότασης του Προέδρου της
Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της
Βουλής - Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10-4-1997) και Μέρος Κοινοβου-
λευτικό (ΦΕΚ 106 Α’/24-6-1987), όπως ισχύουν».

Θα λάβουν τον λόγο οι εισηγητές, οι ειδικοί αγορητές και οι
κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι εάν το επιθυµούν για δέκα λεπτά.

Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Πλειοψηφίας κ. Παναγιώτα Κο-
ζοµπόλη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ - ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ: Κύριε Πρόεδρε,
αν µου επιτρέπετε, να παρουσιάσω πρώτα δύο νοµοτεχνικές βελ-

τιώσεις εκτός της οµιλίας µου, προκειµένου να τοποθετηθούν και
εκείνοι που θα ακολουθήσουν. Θα τις καταθέσω και στα Πρα-
κτικά.

Η πρώτη αφορά τη δαπάνη µισθοδοσίας των αποσπασµένων
υπαλλήλων. Λέµε ότι βαρύνει την Βουλή, όχι τον φορέα υποδο-
χής των εργαζοµένων. Επίσης, στο άρθρο 12 της πρότασης –µε
το οποίο αντικαθίσταται το άρθρο 111- η φράση, «οι οποίοι υπη-
ρετούν στην Βουλή µε απόσπαση έως τη δηµοσίευση του παρόν-
τος.», αντικαθίσταται από τη φράση, «οι οποίοι υπηρετούν στην
Βουλή µε απόσπαση κατά την 20-01-2019». Αφορά τη διάλυση
του Ποταµιού.

Δεύτερον, στο άρθρο 21 της πρότασης προστίθεται παράγρα-
φος 2 ως εξής: «Σε περίπτωση απώλειας της ιδιότητας µέλους
Κοινοβουλευτικής Οµάδας από την οποία προέρχονται πριν από
την έναρξη ισχύος της παρούσας τροποποίησης, η αυτοδίκαιη
λήξη της θητείας των µελών του Προεδρείου της Βουλής επέρ-
χεται µε τη δηµοσίευση της παρούσας τροποποίησης στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως».

Τις καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η κ. Παναγιώτα Αµανατίδου - Κοζοµπόλη, κα-

ταθέτει στα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΘ’
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κυρία Κοζοµ-
πόλη, έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ - ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Επιτροπή Κανονισµού της Βου-
λής έχει µια παράδοση. Οι εργασίες της είναι συναινετικές, οι
αποφάσεις βγαίνουν σχεδόν οµόφωνα, µε µικρές εξαιρέσεις, και
έχουµε αναπτύξει µια κουλτούρα διαλόγου.

Εδώ και τριάµισι χρόνια αυτή η επιτροπή εργάζεται «µυρµηγ-
κίσια» –θα έλεγα- και έκανε αυτό που στην πρώτη συνεδρίαση
εξαγγέλθηκε από τον Πρόεδρο της Βουλής, δηλαδή, να τροπο-
ποιήσουµε και τα δύο µέρη του Κανονισµού. Να σας θυµίσω ότι
ειδικά το Β’ Μέρος που αφορούσε τη διαχείριση των ανθρώπινων
πόρων, το προσωπικό, απαρτιζόταν από διάχυτες, διάσπαρτες
διατάξεις που µπορούσε να τις βρει κανείς παντού ή και πουθενά
και αφορούσε αδιαφανή τρόπο προαγωγής και µετακίνησης
υπαλλήλων. Αυτό το κοµµάτι το έχουµε κάνει να λειτουργεί µε
τρόπο διαφανή, µε τρόπο δηµοκρατικό για όλους τους δηµόσι-
ους υπαλλήλους. 

Στη χθεσινή συνεδρίαση της επιτροπής, όµως, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αυτή η ίωση του ετεροκαθορισµού της άποψης
µεταδόθηκε και στη συγκεκριµένη επιτροπή.

Χθες είχαµε όχι την άποψη για αυτή καθ’ αυτή τη νοµοθετική
ρύθµιση που πρότεινε ο Πρόεδρος της Βουλής, που προτάθηκε
και ήρθε προς επεξεργασία και σήµερα προς ψήφιση, όχι τη συγ-
κεκριµένη άποψη, αν είναι καλή ή κακή, αν βοηθάει τους εργα-
ζόµενους, αν βοηθάει το κοινοβουλευτικό έργο, αν λύνονται
προβλήµατα, αλλά, δυστυχώς, το κριτήριο για να ψηφιστεί ή να
µην ψηφιστεί η συγκεκριµένη διάταξη ήταν ο επισπεύδων. Αν,
δηλαδή το φέρνει ο ΣΥΡΙΖΑ, είναι ο κακός ο ΣΥΡΙΖΑ, πρέπει να
πέσει ο ΣΥΡΙΖΑ, άρα δεν το ψηφίζω. 

Είναι η πρακτική της αντιπαράθεσης όχι επί της ουσίας ούτε
επί της ουσιαστικής διαδικασίας, γιατί και η διαδικασία έχει ουσία
πολλές φορές, όµως όχι επί αυτών ακριβώς, αλλά σε διαδικα-
στικά τερτίπια -επιτρέψτε µου τον όρο, µε τρικλοποδιές και ψεύ-
τικα νέα που σκοπό έχουν τη θόλωση και παραποίηση της
πραγµατικότητας. 

Όµως, αυτή η συγκεκριµένη διαδικασία, κυρίες και κύριοι, ευ-
τελίζει και τις εργασίες του Κοινοβουλίου, πληγώνει τη δηµοκρα-
τία, απαξιώνει το πολιτικό σύστηµα και, αλίµονο, θρέφει το τέρας
της Ακροδεξιάς και του φασισµού. Γιατί ο πολίτης βλέποντας όλη
αυτήν τη διαδικασιολογία χωρίς ουσία, επαναλαµβάνω, γυρίζει
την πλάτη σε όλα. Τον πολίτη τον ενδιαφέρει να δει να ψηφίζον-
ται οι νόµοι που προστατεύουν την πρώτη κατοικία, που ρυθµί-
ζουν τις οφειλές του, που δεν περικόπτουν τις συντάξεις του,
που αυξάνουν τον κατώτατο µισθό, γενικά που βελτιώνουν την
καθηµερινότητά του και την πραγµατικότητά του.

Παρά την επιχειρούµενη συσκότιση οι πολίτες θα διακρίνουν
ποιος υπερασπίζεται τα συµφέροντά τους και ποιος τα δικά του
µικροπολιτικά συµφέροντα. 

Πάντως, η Επιτροπή Κανονισµού της Βουλής, όπως πράττει
επί τριάµισι χρόνια τώρα, συνεχίζει την τροποποίηση των διατά-
ξεων του Κανονισµού, και των δύο µερών, µε σκοπό τον εξορθο-
λογισµό του, την αποτελεσµατικότερη λειτουργία των υπηρεσιών
της Βουλής και διαχείρισης του προσωπικού της όσο και των κοι-
νοβουλευτικών διαδικασιών. Αλλάζει και κωδικοποιεί διατάξεις
διάσπαρτες, διαδικασίες αδιαφανείς γίνονται εµφανείς και αίρει
οµηρία εργαζοµένων, οµηρία χρόνων.

Σήµερα έρχονται προς ψήφιση νοµοθετικές ρυθµίσεις που
τροποποιούν τόσο το Α’ Μέρος όσο και το Β’ Μέρος του Κανονι-
σµού της Βουλής. Με τις υπό ψήφιση διατάξεις συµπληρώνονται
κενά του Κανονισµού για την αποτελεσµατικότερη λειτουργία
των υπηρεσιών. 

Με το άρθρο 1 στις αρµοδιότητες του Τµήµατος Βουλευτών
και κοµµάτων προστίθεται η τήρηση Αρχείου Καταγραφής Συνό-
δων Ολοµέλειας. 

Με το άρθρο 2 παρέχεται δυνατότητα για διετή αντί τριετούς
θητείας του Διπλωµατικού Συµβούλου της Βουλής. 

Με το άρθρο 3 τίθενται κριτήρια διαπίστευσης και εισόδου στη
Βουλή εκπροσώπων µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Εδώ δεν πρό-
κειται για λογοκρισία. Πρόκειται για κάποιες ακραίες περιπτώ-

σεις που έχουν προσβλητική συµπεριφορά προς τους υπαλλή-
λους, προς τους Βουλευτές και γενικά εµποδίζουν τη λειτουργία
της Βουλής.

Με τα άρθρα 4 και 17 ενισχύεται και αναβαθµίζεται το έργο
του Γραφείου Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή και ανα-
βαθµίζεται σύµφωνα µε τις προτάσεις του ΟΟΣΑ.

Επίσης, έχουµε προσαρµογή του κανονισµού της Ειδικής Υπη-
ρεσίας Ελέγχου Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης στη σχε-
τική νοµοθεσία που έχει ήδη ψηφιστεί και που διέπει τον έλεγχο
των δηλώσεων περιουσιακής κατάστασης. 

Με το άρθρο 6 ορίζεται ότι οι υπάλληλοι της Βουλής που δύ-
νανται να τοποθετούνται σε γραφεία Αντιπροέδρων της Βουλής
δεν µπορεί να είναι περισσότεροι από τέσσερις µε σκοπό την κα-
λύτερη αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού των εργαζοµένων
στη Βουλή.

Με το άρθρο 9 παρέχεται και στους αποσπασµένους υπάλλη-
λους η δυνατότητα µετάταξης στη Βουλή µε απόφαση του Υπη-
ρεσιακού Συµβουλίου και σύµφωνα πάντα µε τις υπηρεσιακές
ανάγκες. Εδώ είναι η αντίστιξη του τρόπου που γίνονταν πριν οι
αποσπάσεις και οι µετακινήσεις στη Βουλή και ο τρόπος, από το
υπηρεσιακό συµβούλιο, οι επιχειρησιακές και υπηρεσιακές ανάγ-
κες, που γίνεται σήµερα. 

Προστίθεται στις µετακινήσεις και κάτι άλλο. Εκτός από τις
αποφάσεις και τις ανάγκες που προανέφερα, µε το άρθρο 10
προστίθενται και τα κοινωνικά κριτήρια σε µια µετακίνηση.

Στο άρθρο 13 υπάρχει δυνατότητα µε εισήγηση του Προέδρου
της Βουλής κατόπιν εισηγήσεως της οικείας υπηρεσίας να πα-
ρατείνεται η προθεσµία πληρωµής χρηµατικών ενταλµάτων προ-
πληρωµής έως και τη λήξη του επόµενου οικονοµικού έτους από
εκείνο που εκδόθηκε το χρηµατικό ένταλµα πληρωµής.

Εδώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θεραπεύεται µια απίστευτη
παθογένεια και µακάρι να υιοθετηθεί η διάταξη και στον υπό-
λοιπο δηµόσιο τοµέα, που όταν δεν εξαντλείται ένα συγκεκρι-
µένο ποσό για µια δαπάνη που έχει προαποφασιστεί και µπορεί
να είναι και σε εξέλιξη αυτή η συγκεκριµένη εργασία για την
οποία έχουν προβλεφθεί τα χρήµατα, επιστρέφονται πίσω στο
τέλος του οικονοµικού έτους και εν συνεχεία πρέπει να ξαναζη-
τηθούν µε µια απίστευτη καθυστέρηση και γραφειοκρατία. Αυτό,
λοιπόν, αλλάζει. 

Έχουµε τη δυνατότητα έκδοσης πιστωτικών καρτών για πλη-
ρωµή συγκεκριµένων δαπανών, ταξιδιών κ.λπ.. Προβλέπεται ότι
οι διαδικασίες σύναψης συµβάσεων που είχαν εκκινήσει πριν τον
Οκτώβριο του έτους 2018, οπότε τέθηκε σε εφαρµογή το σύ-
στηµα ηλεκτρονικών συµβάσεων της Βουλής, θα συνεχίσουν και
θα ολοκληρωθούν σύµφωνα µε το καθεστώς που ίσχυε κατά τον
χρόνο έναρξής του.

Με το άρθρο 16 αίρεται η µνηµονιακή δέσµευση µε την οποία
είχε παγώσει η καταβολή αποζηµίωσης τους υπαλλήλους της
Βουλής ακόµα και αν έκαναν πρόσθετη εργασία. Αυτό, λοιπόν,
αίρεται, ξεπαγώνει αυτή η διάταξη. 

Με το άρθρο 19 τακτοποιείται µια σοβαρή εκκρεµότητα, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, µιας οµάδας εργαζοµένων που κυριο-
λεκτικά τελούσε σε ένα καθεστώς αβεβαιότητας και οµηρίας.
Πρόκειται για τους Ειδικούς Φρουρούς της Βουλής όπου ρυθµί-
ζεται η σχέση εργασίας τους, τα καθήκοντά τους και η διαδικα-
σία µετάταξής τους. Μέχρι τη συµπλήρωση της τρίτης θητείας
µετατάσσονται για την κάλυψη πάγιων αναγκών της Βουλής σε
προσωποπαγείς θέσεις µονίµου προσωπικού και σε κλάδους
ανάλογα µε τον τίτλο σπουδών τους. Εδώ να πω ότι έχει συγκρο-
τηθεί ήδη µια επιτροπή και ήδη εξετάζονται τα προσόντα της
συγκεκριµένης κατηγορίας εργαζοµένων. 

Το άρθρο 21 παρεµβαίνει στο Κοινοβουλευτικό Μέρος του Κα-
νονισµού της Βουλής και γίνεται µια προσθήκη στην παράγραφο
3 του άρθρου 9 του Κανονισµού της Βουλής. Σύµφωνα µε την εν
λόγω προσθήκη εδώ φαίνεται πότε λήγει η θητεία του Αντιπρο-
έδρου της Βουλής, των Γραµµατέων και των Κοσµητόρων. Εδώ,
λοιπόν, αφού λέγονται κάποιες περιπτώσεις, προστίθεται µια
ακόµη περίπτωση: λήγει αυτοδικαίως σε περίπτωση απώλειας
της ιδιότητας µέλους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας από όπου
προέρχεται.

Εδώ σε αυτό το σηµείο επιτρέψτε µου να επαινέσω τη στάση
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του κ. Λυκούδη που στη συνεδρίαση της επιτροπής, όχι µόνο ψή-
φισε τη διάταξη που τον «καταργούσε», αλλά και η τοποθέτησή
του και η όλη συµπεριφορά του ήταν αξιοπρεπέστατη. Θα τον
ευχαριστήσω και εγώ ως µέλος του Κοινοβουλίου για τη συνερ-
γασία κατά την άσκηση των καθηκόντων του. Να σηµειώσω ότι
στις µέρες µας, δυστυχώς, τα αυτονόητα είναι ζητούµενα. 

Τέλος, τα µέτρα που θεσµοθετούνται σήµερα είναι στο σύνολό
τους υπέρ των εργαζοµένων της Βουλής. Είναι κρίσιµα και η θω-
ράκιση αυτών των συµφερόντων, δυστυχώς, γίνεται θύµα µικρο-
πολιτικών σκοπιµοτήτων. 

Καλώ, λοιπόν, όλες τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες και όλους
τους Βουλευτές χωριστά να υπερψηφίσουν τις συγκεκριµένες
διατάξεις.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε για την τήρηση του χρόνου, εκτός των άλλων. 

Ο Πρόεδρος, ο κ. Τραγάκης έχει τον λόγο από την πλευρά της
Νέας Δηµοκρατίας.

Κύριε Τραγάκη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην πο-

λυετή θητεία µου εδώ, στο Κοινοβούλιο έχω συµµετάσχει πάρα
πολλές φορές και σε Επιτροπή Κανονισµού αλλά και στην Ολο-
µέλεια που συζητάµε την Επιτροπή του Κανονισµού. 

Πάντοτε η Επιτροπή Κανονισµού ήταν ένα πεδίο σύγκλισης.
Ήταν ένα πεδίο που µπορούσαν όλες οι Κοινοβουλευτικές Οµά-
δες να πουν τις απόψεις τους σε ήρεµους τόνους, για να µπορέ-
σουµε να προχωρήσουµε στις αλλαγές και τις τροποποιήσεις
του Κανονισµού της Βουλής.

Λυπάµαι που αυτή τη φορά αυτό το συναινετικό κλίµα έχει τορ-
πιλιστεί. Και έχει τορπιλιστεί από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό,
διότι ο κύριος Πρωθυπουργός µε την επιστολή που έστειλε αλλά
και µε τις όλες του δηλώσεις όλον αυτόν τον καιρό τορπίλισε
αυτό το συναινετικό κλίµα και έφερε διχασµό. Και ο διχασµός
αυτός ήρθε και στην Επιτροπή Κανονισµού. 

Επήλθε διχασµός σε πολιτικό επίπεδο και στο πολιτικό πεδίο.
Λογικό. Παραδείγµατος χάριν, επήλθε διχασµός στην τροποποί-
ηση του Κανονισµού που ήθελε να γίνει, που είναι παρέµβαση
στα εσωτερικά της Βουλής, και υπήρξε και διχασµός, βέβαια,
διότι υπήρξε και πρόβληµα σε ό,τι αφορά τις ανεξαρτησίες µε-
ταξύ του Κοινοβουλίου, της νοµοθετικής - κοινοβουλευτικής δια-
δικασίας και της εκτελεστικής δηλαδή παρενέβη στη διάκριση
των εξουσιών.

Θα αναφερθώ στο καθένα από αυτά. 
Στο πολιτικό επίπεδο ο κύριος Πρωθυπουργός στην επιστολή

την οποία έστειλε, τα έβαλε µε όλους. Είπε ότι η Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση παρέσυρε και τα άλλα κόµµατα της Αντιπολιτεύ-
σεως, ώστε να είναι αντίθετα µε όλα αυτά τα οποία ο κ.
Τζανακόπουλος είχε εξαγγείλει, ότι θα γίνουν διορθώσεις σε ό,τι
αφορά τον Κανονισµό της Βουλής, για να αναγνωριστεί η Κοινο-
βουλευτική Οµάδα των Ανεξαρτήτων Ελλήνων.

Όλο αυτό το διάστηµα, λοιπόν, ζήσαµε ένα νοσηρό φαινόµενο
πολιτικού διχασµού. Αυτός, όµως, ο πολιτικός διχασµός έφερε
και διχασµό σε ό,τι αφορά τη λειτουργία της Βουλής αυτής κα-
θεαυτήν. Διότι ο κύριος Πρωθυπουργός καλεί τον Πρόεδρο της
Βουλής να προχωρήσει σε διαδικασίες οι οποίες είναι εκτός Κα-
νονισµού. Διότι αυτό το οποίο ήθελε να διορθώσει, όπως είπε ο
κ. Τζανακόπουλος, ήταν το άρθρο 15 παράγραφος 1 και 2, που
τι αναφέρει; Αναφέρει, παραδείγµατος χάριν, ότι οι Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες που ιδρύονται πρέπει να έχουν δέκα Βουλευτές
και όταν παύσουν να έχουν δέκα και µείνουν πέντε και οι πέντε
Βουλευτές πρέπει να έχουν εκλεγεί µε το ίδιο κόµµα. Αυτό δεν
αλλάζει µε τίποτε. Και δεν αλλάζει µε τίποτε, γιατί; Γιατί υπάρχει
γνωµοδότηση του Επιστηµονικού Συµβουλίου της Βουλής και όχι
της Επιστηµονικής Επιτροπής που αναφέρει ο κύριος Πρωθυ-
πουργός στην επιστολή του. Γιατί το Επιστηµονικό Συµβούλιο
γνωµοδοτεί µετά από πρόταση του Προέδρου και το Επιστηµο-
νικό Συµβούλιο που γνωµοδοτεί είχε γνωµοδοτήσει από το 2013
αυτά τα οποία είπα. Ότι το άρθρο 15, παράγραφος 1 και παρά-
γραφος 2, δεν αλλάζει. Εποµένως, υπήρχε γνωµοδότηση. Τι συ-
νέβη όµως εχθές; Η συνάδελφος εκ µέρους των Ανεξαρτήτων

Ελλήνων κατέθεσε µία επιστολή στον κύριο Πρόεδρο της Βου-
λής, µε την οποία ζητούσε να παραπεµφθεί αυτό το θέµα στο
Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής, για να γνωµοδοτήσει επ’
αυτών ακριβώς που είπα. 

Κάποιος πληροφόρησε, φαίνεται, τον κ. Καµµένο. Αυτό τι ση-
µαίνει δηλαδή; Ότι από τη στιγµή που υπεβλήθη αυτή η επι-
στολή, πάει να πει ότι η σχέση µεταξύ του κ. Καµµένου και του
κ. Τσίπρα περνούσε από διάφορα στάδια. Εγώ δεν θα δεχθώ
τους εκβιασµούς, δεν θα δεχθώ τίποτε, αλλά περνούσε από διά-
φορα στάδια. Όταν, λοιπόν, ο κ. Καµµένος πληροφορήθηκε ότι
υπήρχε αυτή η γνωµοδότηση, τότε έστειλε επιστολή προς τον
κύριο Πρόεδρο της Βουλής και του ανέφερε: Μη στείλετε τη
γνωµοδότηση στο Επιστηµονικό Συµβούλιο, γιατί υπάρχει γνώµη
επ’ αυτού. 

Κλείνοντας, θα ήθελα γι’ αυτό το θέµα να πω το εξής. Ο κύριος
Πρωθυπουργός µε την επιστολή του κατέστησε τη Νέα Δηµο-
κρατία σηµαιοφόρο της αντίδρασης, για να υλοποιηθεί αυτό το
σχέδιο, µαζί µε τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Σηµαίνει,
λοιπόν, ότι ο στόχος που είχε θέσει η Νέα Δηµοκρατία να µην
προχωρήσει αυτή η διαδικασία όπως πήγαινε να προχωρήσει,
επετεύχθη. Άρα, αυτό µπορώ να το πιστώσω ότι ήταν ένα πολι-
τικό κέρδος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Κανονισµός της Βουλής είναι
το ευαγγέλιό µας. Είναι το ευαγγέλιο που πρέπει να τηρούµε
όλοι σύµφωνα µε τις επιταγές του Συντάγµατος. Αυτά που συ-
νέβησαν χθες σε ό,τι αφορά τις επιστολές των έξι Βουλευτών, οι
οποίες εστάλησαν προς τον κύριο Πρόεδρο της Βουλής, είναι
άχρηστα χαρτιά. Δεν έχουν καµµία σηµασία. Δηλαδή, δεν µπο-
ρούν να προδικάσουν εκ των προτέρων το τι θα ψηφίσουν σε νο-
µοσχέδια. Είναι αδιανόητο αυτό. Θα εισέλθω σε λίγο και για τη
γεωγραφία των έξι. 

Θα ήθελα να σας πω ότι αν φέρει η Κυβέρνηση, όχι βέβαια αυτή
–µια κυβέρνηση- όπως είχαν πει παραδείγµατος χάριν αρχαιολο-
γικοί χώροι, ας αναφέρω τον Παρθενώνα, να πωληθεί. Δηλαδή, εκ
προοιµίου δίνουν τη συναίνεση σε ένα τέτοιο θέµα, που βεβαίως
είναι αδιανόητο, έτσι; Το θέτω σαν ακραίο παράδειγµα για να αν-
τιληφθούµε ότι δεν υπάρχει συναίνεση εκ των προτέρων. Δεν µπο-
ρεί να υπάρξει συναίνεση εκ των προτέρων. Και βέβαια,
παρουσιάζεται το φαινόµενο από τους έξι κυρίους συναδέλφους,
οι δύο να συµµετέχουν σε µία Κοινοβουλευτική Οµάδα, να ψηφί-
ζουν υπέρ µιας άλλης Κοινοβουλευτικής Οµάδας, δηλαδή της κυ-
βερνητικής µειοψηφίας -διότι δεν υπάρχει πια κυβερνητική
πλειοψηφία, η Κυβέρνηση είναι µειοψηφία-, να ψηφίζουν για µία
κυβερνητική µειοψηφία.

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι εδώ υπάρχει και θεσµικό πρό-
βληµα, αλλά υπάρχει και πρόβληµα δηµοκρατίας, διότι είναι
αδιανόητο, παραδείγµατος χάριν, δυο Βουλευτές να ανήκουν σε
άλλο κόµµα και να έχουν δώσει εν λευκώ την ψήφο τους σε άλλο
κόµµα. Αυτό είναι αδιανόητο, δεν µπορεί να γίνει και δεν έχει
γίνει ποτέ. Είναι τραγέλαφος! Δεν βρίσκω λόγια, για να µπορέσω
να το χαρακτηρίσω.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, κατά τη γνώµη µου, ότι βρισκόµαστε
σε µια θεσµική εκτροπή των δηµοκρατικών θεσµών του Κοινο-
βουλίου. Το εννοώ. Διότι είναι αδιανόητο Βουλευτές να ανήκουν
σε άλλη Κοινοβουλευτική Οµάδα και να έχουν δώσει εν λευκώ
την ψήφο τους για οποιοδήποτε νοµοσχέδιο στην κυβερνητική
Μειοψηφία, εκτός του γεγονότος ότι τέσσερις συνάδελφοι απ’
αυτούς είναι και στον κυβερνητικό σχηµατισµό. Γιατί δεν πηγαί-
νουν στον σχηµατισµό στον οποίο είναι Υπουργοί;

Αυτά ήταν στο πολιτικό σκέλος, το οποίο ήθελα να αναφέρω.
Σε ό,τι αφορά τα άρθρα, θέλω να πω ότι υπάρχουν βελτιωτικά
άρθρα. Υπάρχουν άρθρα, τα οποία βελτιώνουν τον Κανονισµό
της Βουλής. Υπάρχουν και άρθρα, τα οποία µας δηµιουργούν
ορισµένες αµφιβολίες, ορισµένους προβληµατισµούς, στα οποία
άρθρα θα είµαστε αντίθετοι. 

Ας κάνω µια σταχυολόγηση των άρθρων, επειδή το έκανε η
κυρία συνάδελφος. Θα το κάνω και εγώ. Αλλιώς, είχα σκοπό να
το κάνω από τη θέση µου, αλλά θα κάνω µια σταχυολόγηση, εάν
µου δώσει ο Πρόεδρος τον χρόνο. 

Παραδείγµατος χάριν, στο Τµήµα Βουλευτών και Κοµµάτων η
προσθήκη για την τήρηση των αρχείων καταγραφής είναι θετική. 
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Η στελέχωση του Γραφείου του Διπλωµατικού Συµβούλου νο-
µίζω ότι µου αφήνει ένα ερωτηµατικό και γι’ αυτό το ερωτηµατικό
θα το δούµε. 

Για την άδεια εισόδου στους κοινοβουλευτικούς συντάκτες
εγώ ήµουν αντίθετος, όπως και ο κ. Παφίλης. Ο κύριος Πρό-
εδρος, όµως, µε την τοποθέτηση που έκανε στην Επιτροπή Κα-
νονισµού της Βουλής µε έπεισε. Θα το αναλύσω δε αυτό, για να
καταλάβει και ο καθένας, γιατί όποιος το διαβάζει έτσι ψυχρά πι-
στεύει ότι ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής µε ύφος τελείως αυ-
ταρχικό θα απαγορεύει σε κοινοβουλευτικούς συντάκτες να
εισέρχονται στη Βουλή. Τι συµβαίνει, όµως, εδώ; Όπως έχουν
δηµιουργηθεί όλοι αυτοί οι ιστότοποι που υπάρχουν, αντιλαµβά-
νεστε ότι καθένας από εµάς θα µπορεί να κάνει ένα site, θα µπο-
ρεί σε αυτό το site να ορίσει τον εαυτό του ως υπεύθυνο
κοινοβουλευτικό και να έλθει να ζητήσει από τη Βουλή έγκριση
να παρίσταται στους κοινοβουλευτικούς συντάκτες. Αντιλαµβά-
νεστε, λοιπόν, ότι υπάρχουν ορισµένες περιπτώσεις –δεν λέµε
όλες, αλλά γι’ αυτές τις περιπτώσεις γίνεται αυτό- που θα υπάρ-
ξουν διάφορες δυσλειτουργίες και παρακώλυση της κοινοβου-
λευτικής διαδικασίας.

Για το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής, το µελέτησα
καλά. Υπό τη µορφή που είναι δεν µε βρίσκει σύµφωνο. Θα µπο-
ρούσαµε να το είχαµε αλλάξει και να το είχαµε διορθώσει σε ό,τι
αφορά ορισµένες πτυχές του, αλλά, επειδή δεν ψηφίζουµε κατά
παράγραφο αλλά ψηφίζουµε άρθρο, είναι επιφύλαξη.

Για τον Ειδικό Κανονισµό της Βουλής του Ελέγχου των Δηλώ-
σεων Περιουσιακής Κατάστασης, επειδή έχω διατελέσει Πρό-
εδρος της Επιτροπής για το «πόθεν έσχες», για να το πω απλά,
ξέρω τις δυσκολίες που αντιµετωπίζει αυτή η επιτροπή, ξέρω τι
δύσκολο έργο έχει να αντιµετωπίσει και σ’ αυτό είµαστε θετικοί.

Σε ό,τι αφορά στη διάθεση υπαλλήλων στα Γραφεία Αντιπρο-
έδρων, δεν νοµίζω ότι υπάρχει στο παρόν θέµα.

Σε ό,τι αφορά τον Ειδικό Γραµµατέα, πάλι η προσθήκη λέξης
που να είναι κάτι, όπως οκτώ, εννιά, δέκα, είναι απ’ αυτά που δεν
έχουν καµµιά σηµασία.

Στο άρθρο 11 υπάρχει ένα θέµα. Γνωρίζετε ότι αφορά εκεί-
νους που είναι στο Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής και
στους οποίους γίνεται µείωση των αποδοχών τους, χωρίς να πρέ-
πει να γίνεται, γιατί δεν εισπράττουν ούτε τα οδοιπορικά ούτε τα
έξοδα κίνησης ούτε τις υπερωρίες. 

Το άρθρο 12 είναι για τους αποσπασµένους υπαλλήλους. 
Τα χρηµατικά εντάλµατα και ό,τι έχει σχέση µε τα οικονοµικά

βελτιώνουν τις καταστάσεις σε ό,τι υπάρχει και είναι µετά από
πρόταση των οικονοµικών υπηρεσιών της Βουλής για ορισµένες
δυσλειτουργίες οι οποίες έχουν παρουσιαστεί και για το άρθρο
16 είµαστε θετικοί.

Για την Επιτροπή για τον Ειδικό Προϋπολογισµό του Κράτους,
πράγµατι υπό την παρούσα διατύπωση έχω ορισµένες επιφυλά-
ξεις. 

Για την Επιτροπή Ελέγχου της Περιουσιακής Κατάστασης, το
άρθρο 18, επειδή είναι συνέχεια του προηγούµενου, το βλέπουµε
µε θετικό πρόσηµο. 

Για το άρθρο 20, που είναι η εναρµόνιση, επίσης, το ίδιο.
Για τη λήξη της θητείας των µελών του Προεδρείου είναι ένα

θέµα το οποίο αντιµετωπίσαµε σε κάποια δύσκολη κατάσταση
που περάσαµε και νοµίζω ότι έπρεπε να διορθωθεί και ορθώς
διορθώνεται. 

Για τον έλεγχο απολογιστικών στοιχείων του νοµικού προσώ-
που το βλέπουµε θετικά.

Το άρθρο 23, που αφορά το Τµήµα Νοµικής Υποστήριξης της
Βουλής, θα το κοιτάξουµε, για να δούµε τι ακριβώς αφορά.

Όσον αφορά στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που κατέθεσε η
κυρία συνάδελφος, τις κοίταξα και νοµίζω ότι βρίσκονται -οι νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις, όχι και τα άρθρα τα οποία αφορούν- στη
σωστή κατεύθυνση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να τονίσω, κλείνοντας,
ότι δεν θα πρέπει το πολιτικό κλίµα να επηρεάζει τις κοινοβου-
λευτικές µας διαδικασίες. Είµαστε µπροστά στην Αναθεώρηση
του Συντάγµατος. Κι επειδή υπολογίζω ότι την άλλη εβδοµάδα
θα έρθει η Αναθεώρηση του Συντάγµατος, θα ήθελα να τονίσω
από αυτό το Βήµα -θα µου δοθεί η ευκαιρία να το κάνω, αλλά θα

ήθελα τώρα να το κάνω, επειδή βλέπω παρουσία πολλών συνα-
δέλφων που συµµετέχουν σε αυτή- ότι έγινε πολύ αξιόλογο έργο
στην Επιτροπή Αναθεώρησης Συντάγµατος. Όλοι οι Βουλευτές,
όλων των κοµµάτων έθεσαν τις απόψεις τους. Έγινε µία πολύ
σοβαρή συζήτηση σε ακαδηµαϊκό επίπεδο. Νοµίζω ότι ο ιστορι-
κός του µέλλοντος, που θα ανατρέξει στα πρακτικά της Επιτρο-
πής, θα βρει στοιχεία, τα οποία θα είναι επιστηµονικά χρήσιµα. 

Επίσης, θα ήθελα για µία ακόµα φορά από το Βήµα αυτό να
ευχαριστήσω τους υπαλλήλους της Βουλής, τη φρουρά της Βου-
λής και γενικά όλους τους εργαζόµενους της Βουλής. Εάν δείτε,
σε όλες µου τις οµιλίες για τον Κανονισµό της Βουλής, αυτή είναι
η επωδός µου, το κλείσιµό µου. Θέλω να τονίσω ότι έχουµε το
καλύτερο προσωπικό. Πρέπει να το αξιοποιήσουµε και να το προ-
σέξουµε. Τους έχουµε τεράστια υποχρέωση. Όλοι όταν βλέπουν
τη Βουλή, νοµίζουν ότι και οι υπάλληλοι, όταν τελειώνει η Βουλή,
φεύγουν. Οι υπάλληλοι δεν φεύγουν, όπως ξέρετε. Εµείς µπορεί
να τελειώνουµε στις 22.00’, στις 23.00’ και στις 12 τα µεσάνυχτα
και εκείνοι να φεύγουν µετά από τέσσερις και πέντε ώρες. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω ότι η Επιτροπή Ανα-
θεώρησης του Συντάγµατος καταθέτει την έκθεσή της. 

(Στο σηµείο αυτό κατατίθεται για τα Πρακτικά η προαναφερ-
θείσα έκθεση Επιτροπής Αναθεώρησης του Συντάγµατος, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, οι Διαρκείς Επιτροπές Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας
Τάξης και Δικαιοσύνης και Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτουν
την έκθεσή τους στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Διοικητικής
Ανασυγκρότησης «Ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία: α) της
Οδηγίας (ΕΕ) 2016/2102 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου, της 26ης Οκτωβρίου 2016, για την προσβασιµότητα
των ιστότοπων και των εφαρµογών για φορητές συσκευές των
οργανισµών του δηµόσιου τοµέα και β) του άρθρου 1 της Οδη-
γίας (ΕΕ) 2017/2455 του Συµβουλίου της 5ης Δεκεµβρίου 2017» 

Επίσης, ο Υπουργός Οικονοµικών και η Υφυπουργός Οικονο-
µικών κατέθεσαν σήµερα 5-2-2019 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της
από 24 Ιανουαρίου 2019 Σύµβασης Παράτασης της “Σύµβασης
Ανάπτυξης Αεροδροµίου”, που υπογράφηκε στην Αθήνα στις 31
Ιουλίου 1995 και κυρώθηκε µε τον ν.2338/1995 (Α’ 202)

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Τέλος, ο συνάδελφος Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης

ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγ-
κρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει ο κ. Θεόδωρος Παπαθεοδώρου από τη Δηµο-

κρατική Συµπαράταξη. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν είναι αλήθεια ότι στην Επι-

τροπή Κανονισµού υπάρχει πάντα συναίνεση. Δεν είναι αλήθεια
ότι οι συζητήσεις είναι πάντα ανέφελες. Αν υπήρχε συναίνεση,
τότε δεν θα ήσασταν σήµερα εδώ τόσοι πολλοί. Δεν θα χρειαζό-
ταν να είστε σήµερα εδώ, όπως ποτέ προηγουµένως δεν ήσα-
σταν τόσοι πολλοί σε µία συζήτηση για τον Κανονισµό της
Βουλής. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αναγνωρίζω το ενδιαφέρον, γιατί υπάρχει.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σωστά. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Διότι, σήµερα το ζήτηµα

είναι πολιτικό. 
Επίσης, πρέπει να σας πω ότι, ναι, στην Επιτροπή Κανονισµού

υπάρχουν συναινέσεις όταν διαµορφώνονται µέσα από διάλογο,
συναντίληψη, κοινό στόχο και υπάρχει και η δυνατότητα σύνθε-
σης των αντιθέτων ή των διαφορετικών απόψεων. Σε ορισµένες
περιπτώσεις ισχύει αυτό. Όχι πάντα. 

Η Πλειοψηφία χρησιµοποιούσε -γιατί δεν είναι πια- αριθµητικά
την υπεροχή της, για να περνάει ορισµένες διατάξεις, όπως είναι
και η λειτουργία της πλειοψηφίας του ΣΥΡΙΖΑ. 
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Εγώ χαίροµαι που είστε εδώ σήµερα, γιατί η χθεσινή επιστολή
του Πρωθυπουργού συνιστά µια ωµή παραβίαση του Κανονισµού
της Βουλής και της συνταγµατικά κατοχυρωµένης αρχής της
διάκρισης των εξουσιών.

Ο κυνικός τρόπος, κατά την άποψή µας, που ο Πρωθυπουργός
επέλεξε να απευθυνθεί στον Πρόεδρο της Βουλής, τον τρίτο πο-
λιτειακό παράγοντα του πολιτεύµατος, δεν καταδεικνύει µόνο
την αντίληψή του για τη λειτουργία των θεσµών, αλλά κυρίως την
περιφρόνησή του για τους θεσµούς αυτούς. Ο Πρωθυπουργός
εντέλλεται προς τον Πρόεδρο της Βουλής πράξεις και παραλεί-
ψεις «µην κάνεις αυτό, κάνε εκείνο». Τώρα υπήρχε το «παρακα-
λείστε όπως µεταξύ άλλων…», µε την αυστηρή υπόδειξη να µην
αλλάξει ούτε ένα σηµείο στίξης από τον Κανονισµό της Βουλής.
Και ο Πρόεδρος της Βουλής συναινεί. 

Θα µπορούσε, κατά τις διαδικασίες που ακολουθεί ο ΣΥΡΙΖΑ,
να είναι µία προσυµφωνηµένη και από τους δυο -κ. Τσίπρα και κ.
Βούτση- πολιτική απόδραση από τον εκβιασµό που ασκούσε
τόσες µέρες ο κ. Καµµένος απέναντι στον Πρωθυπουργό, απει-
λώντας καθηµερινά µε αποκαλύψεις. Όµως, αυτό θα προϋπέθετε
ότι δεν θα είχαν εκτεθεί µε εξαγγελίες ή µε αναγγελίες αλλαγών
στον Κανονισµό από τη µία πλευρά, όπως, επίσης, θα προϋπέ-
θετε ότι δεν θα υπήρχαν οι επιµεληµένες, αγαπητοί συνάδελφοι,
διαρροές από το Μαξίµου για αλλαγές στον Κανονισµό, για να
ηρεµήσει ο κ. Καµµένος. 

Ο Πρωθυπουργός, όµως, άλλαξε γνώµη. Αυτό είναι το ζήτηµα.
Δεν είναι τίποτα άλλο. Ο Πρωθυπουργός άλλαξε γνώµη χθες και
επέλεξε να δείξει ότι δήθεν ελέγχει το παιχνίδι µε τη βοήθεια
πρόθυµων, δεσµευµένων ή «αδέσποτων» Βουλευτών, που ετοί-
µαζαν ήδη τις δηλώσεις τους για να τις δηµοσιοποιήσουν για τις
ειδήσεις των 20.00’. 

Έτσι, έµεινε έκθετος ο Πρόεδρος της Βουλής, παρά το γεγονός
ότι εµείς κάναµε προσπάθεια όχι να προστατεύσουµε το πολιτικό
κύρος του κ. Βούτση, αλλά το πολιτικό κύρος του Προέδρου της
Βουλής και να του ζητήσουµε να απαντήσουµε -ως Επιτροπή Κα-
νονισµού- ότι δεν δεχόµαστε -αυτή ήταν η πρότασή µου χθες- υπο-
δείξεις: «Παρακαλείστε όπως να προστρέξετε, εάν υπάρχει
αµφισηµία…», δηλαδή εντολές, προτροπές έντονες για πράξεις
και παραλείψεις. 

Εποµένως για µας η Επιτροπή Κανονισµού δεν είναι ούτε τρά-
πεζα πολιτικών συναλλαγών ούτε παράρτηµα του Μεγάρου Μα-
ξίµου ούτε παραµάγαζο των αντιφατικών επιλογών της
κυβερνητικής οµάδας. 

Η υπόδειξη του Πρωθυπουργού στον Πρόεδρο της Βουλής ξε-
περνάει τα όρια της παραβίασης της διάκρισης των εξουσιών και
παίρνει τη µορφή της ωµής παρέµβασης στη λειτουργία του Κοι-
νοβουλίου, µε συµπεριφορές που συνιστούν µορφές και τύπους
λειτουργίας άλλων καθεστώτων, όπως αυτό του Όρµπαν. 

Ο Πρόεδρος της Βουλής δεν είναι υφιστάµενος του Πρωθυ-
πουργού για να του δίνει εντολές και το τι θα πράξει η Επιτροπή
Κανονισµού και ο Πρόεδρος της Βουλής δεν το υποδεικνύει ο
Πρωθυπουργός. Αυτή είναι η διαφορά στο να εφαρµόζουµε τον
Κανονισµό, στο να εφαρµόζουµε το Σύνταγµα. Η διαφορά είναι
πως όταν υποδεικνύει, αν θέλετε, µε άκοµψο τρόπο ή όταν προ-
σπαθεί να υποδείξει ο Πρωθυπουργός τι θα κάνει η Επιτροπή Κα-
νονισµού ή ο Πρόεδρος της Βουλής, θα πρέπει να του λέµε ότι
απλά δεν έχει το δικαίωµα, τελεία και να το συζητάµε µεταξύ µας.

Το πλέον αντιθεσµικό ατόπηµα της επιστολής του Πρωθυ-
πουργού είναι η εντολή του κ. Τσίπρα ότι «για κάθε αµφισηµία
που ενδεχοµένως υπάρχει στον Κανονισµό, παρακαλώ όπως
προστρέξετε στη γνώµη του Επιστηµονικού Συµβουλίου της
Βουλής». Παρά τις ενστάσεις µας χθες, ο Πρόεδρος της Βουλής
προσέτρεξε άµεσα να εκτελέσει την επιθυµία του Πρωθυπουρ-
γού, εκθέτοντας όχι, όπως είπα, την πολιτική του υπόσταση,
αλλά τον θεσµικό του ρόλο. 

Αυτά είναι τα συµπτώµατα ενός ευτελισµού των κοινοβουλευ-
τικών θεσµών, της παρακµής µιας κολοβής πλειοψηφίας, που
πλέον απολαµβάνει τη δέσµευση των έξι Βουλευτών ότι θα ψη-
φίζουν, ανεξαρτήτως περιεχοµένου, οποιοδήποτε νοµοσχέδιο
φέρει ο ΣΥΡΙΖΑ.

Αυτό δεν είναι λειτουργία του Κοινοβουλίου. Δεν είναι µόνο ευ-
τελισµός των κοινοβουλευτικών θεσµών. Είναι πολιτική συναλ-

λαγή µεταξύ ορισµένων υπουργικών θώκων ή -το πρωτοφανές-
µια περατζάδα µεταξύ Κοινοβουλευτικών Οµάδων, που µέλη µιας
Κοινοβουλευτικής Οµάδας που είναι στην Αντιπολίτευση, συµ-
πολιτεύονται για να στηρίξουν την Κυβέρνηση σε ορισµένα νο-
µοσχέδια που θα τους έχει ανάγκη. 

Η χώρα δεν αξίζει τέτοια παρακµή! Το χειρότερο είναι ότι οι
πολίτες που βλέπουν αυτά αυτή την περίοδο στη Βουλή, µε τους
διερχόµενους Βουλευτές από την Αντιπολίτευση στη Συµπολί-
τευση, µε την πολιτική συναλλαγή, µε τη διακράτηση υπουργικών
θώκων, τι σκέφτονται; Αποστρέφονται το πολιτικό σύστηµα και
αυτή τη λειτουργία του Κοινοβουλίου.

Από την παρακµιακή αυτή πολιτική συµπεριφορά, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, χάνει η δηµοκρατία, κερδίζουν τα άκρα, επω-
φελείται και τροφοδοτείται η Χρυσή Αυγή. Εµείς αυτό θέλουµε
να λάβει τέλος µε τον µόνο δηµοκρατικό τρόπο που υπάρχει, δη-
λαδή τις εκλογές. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Τον Οκτώβριο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Όποτε θέλετε. Ακριβώς αυτό

θα σας έλεγα, ότι ο τερµατισµός…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Με 5,5%...
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ονειρεύεστε, κύριε συνά-

δελφε.
Ο τερµατισµός του καθεστωτικού και του κυνικού τρόπου

άσκησης της εξουσίας είναι διέξοδος για τη δηµοκρατία. Οπότε
και να τις κάνετε τις εκλογές, θα τις χάσετε. Θέλετε τον Οκτώ-
βριο; Τον Οκτώβριο. Θέλετε τον Μάιο; Τον Μάιο. Όποτε θέλετε,
αρκεί να µη συνεχίσετε αυτή τη λειτουργία του Κοινοβουλίου.

Αυτό βλέπουν οι πολίτες, αυτό αποστρέφονται και, πάνω από
όλα, αυτό κατηγορούν. Αυτό που τους λέµε είναι ότι δεν ευθυ-
νόµαστε όλοι για αυτό το οποίο έχετε κατασκευάσει ως πολιτική
ζωή του τόπου.

Στα λίγα λεπτά που µου µένουν, θα µιλήσω επί του Κανονι-
σµού, µιας και θα πρέπει να συζητήσουµε για αυτά τα οποία προ-
τείνει και να συζητήσουµε για ορισµένες από τις διατάξεις που
προφανώς δεν µπορούν να έχουν τη δικιά µας συναίνεση.

Στο άρθρο 4 και στο άρθρο 17 ενισχύεται ο ρόλος του Συντο-
νιστή του Γραφείου Προϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή.
Καταργείται -γιατί, άλλωστε;- η προβλεπόµενη διάταξη στον
ισχύοντα Κανονισµό της Βουλής για την ανάρτηση των εκθέσεων
του γραφείου στην «Κοινοβουλευτική Διαφάνεια» και η παρου-
σίασή τους στη Διαρκή Επιτροπή Απολογισµού και Γενικού Ισο-
λογισµού του Κράτους, όπως και του Ελέγχου της Εκτέλεσης
του Προϋπολογισµού. Γιατί; Τι έχουµε να φοβηθούµε από την
ανάρτηση στην «Κοινοβουλευτική Διαφάνεια» των εκθέσεων του
Γραφείου Προϋπολογισµού του Κράτους; Για ποιον λόγο; Δεν
µας αρέσει η διαφάνεια; Λένε κάτι το οποίο δεν είναι καλό; Λένε
ίσως κάτι το οποίο αποκλίνει από την επίσηµη οικονοµική πολι-
τική της Κυβέρνησης; Δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα, γιατί σε
λίγο καιρό δεν θα είστε Κυβέρνηση. Εποµένως αυτά που θα λένε
θα αφορούν µια άλλη κυβέρνηση.

Ποιο είναι το πρόβληµα; Γιατί θα πρέπει να εξαιρέσουµε από
την «Κοινοβουλευτική Διαφάνεια» αυτό το οποίο είναι εργαλείο
για όλους τους Βουλευτές, δηλαδή µια ανεξάρτητη γνώµη ενός
γραφείου, που το περιβάλλουµε όλοι µε τον σεβασµό µας και µε
την αναγνώρισή µας και το οποίο βγάζει εκθέσεις για την κατά-
σταση της οικονοµίας;

Προβλέπεται στην παράγραφο 2 του άρθρου δυνατότητα υπο-
βολής του γραφείου σε εξωτερική αξιολόγηση τουλάχιστον µια
φορά στη διάρκεια της θητείας -πενταετής θητεία- του συντονι-
στή και µπορεί να αφορά στην ποιότητα και στην επάρκεια των
εκθέσεων. Πώς θα αξιολογήσουµε τον συντονιστή, αν δεν µπο-
ρούµε να γνωρίζουµε τις εκθέσεις ή αν θα πρέπει να είµαστε
υποχρεωµένοι κάθε φορά να τις ζητάµε;

Προβλέπονται, αποκλειστικά, δήθεν, για την ενίσχυση της ανε-
ξαρτησίας του συντονιστή, οι λόγοι για τους οποίους µπορεί να
αποµακρυνθεί από τη θέση του.

Κοιτάξτε να δείτε. Πριν από τέσσερα χρόνια θα µπορούσα να
πιστέψω στις καλές προθέσεις σας. Σήµερα, όµως, στο τέλος
αυτής της περιόδου της κοινοβουλευτικής, µετά από τέσσερα
χρόνια, όταν βάζετε αποκλειστικούς λόγους που θα µπορεί να
αποµακρυνθεί -δεν θα το ήθελα για κανέναν- ο συντονιστής, τότε
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καταλαβαίνω ότι απλούστατα θέλετε να εξασφαλίσετε µια πλήρη
πενταετή θητεία για τον σηµερινό συντονιστή.

Ναι, αλλά αυτό έχει να κάνει µε την απόφαση της Βουλής, του
Προεδρείου, των αρµοδίων επιτροπών. Δεν µπορείτε να το θε-
σµοθετείτε, γιατί «καρφώνεστε» απλά. Αυτό σάς λέω. Δεν µπο-
ρείτε να ζητήσετε συναίνεση για κάτι τέτοιο.

Στο άρθρο 9 υπάρχει πρόταση µετάταξης των αποσπασµένων
υπαλλήλων στη Βουλή. Θέλω να σας πω το εξής: Από το 2010
µία τέτοια διάταξη δεν ισχύει πλέον. Και αυτό µε απόφαση του
τότε Προέδρου της Βουλής κ. Πετσάλνικου. 

Θα σας πω και κάτι ακόµα πάνω σ’ αυτό, που µας προκαλεί ιδι-
αίτερη απορία. Για πρώτη φορά δίνεται η δυνατότητα µετάταξης
δικηγόρων µε σχέση έµµισθης εντολής σε θέση µονίµων υπαλ-
λήλων της Βουλής. Για ποιον λόγο;

Στο άρθρο 19 ρυθµίζεται το θέµα της µετάταξης των ειδικών
φρουρών σε προσωποπαγείς θέσεις µόνιµου προσωπικού και σε
κλάδους ανάλογα µε τον τίτλο σπουδών που κατέχουν. Ήµασταν
από την πρώτη στιγµή υποστηρικτικοί αυτής της διάταξης και εί-
χαµε προτείνει στον Πρόεδρο της Βουλής να προχωρήσει, έτσι
ώστε να λήξει η εργασιακή ανασφάλεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι εκεί που πρέπει να
διαµορφώνονται συναινέσεις, µπορούν να διαµορφωθούν µόνο
αν το θέλουν πολλές πτέρυγες. Οι σηµερινές τροποποιήσεις του
Κανονισµού έρχονται υπό το βάρος των πολιτικών δεδοµένων
µίας Κυβέρνησης η οποία θέλει να χρησιµοποιήσει οποιοδήποτε
µέσο ευτελισµού των κοινοβουλευτικών θεσµών, έτσι ώστε να
παραµείνει κάποιες εβδοµάδες, κάποιους µήνες στην εξουσία. 

Σας λέω, λοιπόν, απλά ότι δεν είναι ατελέσφορο, αλλά είναι
επικίνδυνο. Και είναι επικίνδυνο, γιατί οι πολίτες γυρνάνε την
πλάτη τους σ’ αυτές τις µεθοδεύσεις, είναι επικίνδυνο, διότι οι
µόνοι που επωφελούνται από αυτόν τον ευτελισµό των κοινοβου-
λευτικών θεσµών είναι οι εχθροί της δηµοκρατίας, είναι η Χρυσή
Αυγή και θα πρέπει να το αποτρέψετε, αντί να το υιοθετείτε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Παππάς από τη

Χρυσή Αυγή έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ο κ. Παπαθεοδώρου είναι πολύ καλός

αναγνώστης των αποτελεσµάτων της τελευταίας δηµοσκόπησης
της «METRON ANALYSIS» και αυτό που φοβάται µάλλον είναι η
τέταρτη θέση και από την τέταρτη θέση µήπως βρεθείτε και στην
πέµπτη. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, είναι πασιφανής η πολιτική
αναταραχή, η πολιτική ανωµαλία, θα έλεγα, που χαρακτηρίζει
πλέον την πολιτική ζωή. Βρισκόµαστε προ µίας συνταγµατικής
εκτροπής. Τελευταίο χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι οι σχε-
διασµοί της Κυβέρνησης, της κυβερνητικής µειοψηφίας, που επι-
χείρησε την εισαγωγή άρθρων στον Κανονισµό της Βουλής,
ώστε να ωφεληθούν συγκεκριµένα ο Πρόεδρος του Ποταµιού,
µε την ανύπαρκτη Κοινοβουλευτική Οµάδα, ο κ. Θεοδωράκης,
και ο εν δυνάµει Πρόεδρος µιας ανύπαρκτης Κοινοβουλευτικής
Οµάδας, ο κ. Καµµένος, ώστε να ωφεληθούν, δηλαδή, αυτά τα
πολιτικά αποµεινάρια και να χαίρουν όλων των προνοµίων που
προσφέρει ο ισχύων Κανονισµός σε µια συγκροτηµένη Κοινοβου-
λευτική Οµάδα, η οποία έχει πέντε, τουλάχιστον, Βουλευτές.

Προτού καν έρθει η εν λόγω τροποποίηση στην Επιτροπή του
Κανονισµού και πριν από την υπαναχώρηση του κ. Τσίπρα, εµείς
δηλώσαµε και δηλώνουµε -και θα δηλώνουµε, γιατί µπορεί να
επιχειρηθεί και πάλι αυτό εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ, στον οποίο δεν
έχουµε καµµία εµπιστοσύνη- την απόλυτη αντίθεσή µας. Καταγ-
γείλαµε το θέατρο σκιών που παίζεται τις τελευταίες ηµέρες -θα
έλεγα και τις τελευταίες εβδοµάδες- µέσα στη Βουλή. Η Κυβέρ-
νηση ευστόχως χαρακτηρίστηκε από το Βήµα αυτό από τον Πρό-
εδρο της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδος, τον Γενικό Γραµµατέα
της Χρυσής Αυγής, τον κ. Μιχαλολιάκο, ως «κυβέρνηση Φραν-
κενστάιν».

Η Κυβέρνηση, µε ανίερα και πρωτοφανή πολιτικά παιχνίδια, τα
οποία έχουν άρωµα αποστασίας, οδηγούν το ελληνικό Κοινοβού-
λιο σε µια κατάσταση η οποία θυµίζει έντονα -το έχω ξαναπεί και
από αυτό το Βήµα- Ιούλιο του 1965. Θυµίζουµε εδώ την ταρα-

χώδη περίοδο της αποστασίας. Τότε, βεβαίως, είχαµε τις παρεµ-
βάσεις του παλατιού και του αµερικανικού παράγοντα. Τώρα
έχουµε παρεµβάσεις πάλι ενός «παλατιού», που παραπέµπει
στην ίδια τρυφηλή και πολιτική ζωή των ανακτόρων, τις παρεµ-
βάσεις του «παλατιού» που λέγεται Μέγαρο Μαξίµου.

Η Κυβέρνηση εξασφαλίζει οριακή πλειοψηφία. Αυτό φάνηκε
και στην περίπτωση της παροχής ψήφου εµπιστοσύνης αλλά και
στην πλειοψηφία των προθύµων Βουλευτών στην περίπτωση της
κύρωσης της προδοτικής Συµφωνίας των Πρεσπών. Στηρίζουν
την Κυβέρνηση Βουλευτές που εξελέγησαν υπό την σκέπη άλλων
κοµµάτων, δηλαδή της Νέας Δηµοκρατίας, των ΑΝΕΛ, του Πο-
ταµιού και της Ένωσης Κεντρώων.

Οι Βουλευτές -και θα αναφερθώ ονοµαστικά- Κουντουρά, Πα-
πακώστα, Παπαχριστόπουλος, Ζουράρις, Κόκκαλης και Δανέλ-
λης προσχώρησαν µε έναν ιδιότυπο και πρωτοφανή στα ελληνικά
κοινοβουλευτικά χρονικά τρόπο στον ΣΥΡΙΖΑ. Ζήτησαν να προ-
σµετρώνται ως θετικές οι ψήφοι τους στις ψήφους τής Αντιπολί-
τευσης, µε αποκορύφωµα τις δύο χαρακτηριστικές περιπτώσεις
Παπαχριστόπουλου, ο οποίος µια παραιτείται, µια δεν παραιτεί-
ται, και Ζουράρι, ο οποίος είπε ότι θα είναι ταυτόχρονα και Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, δηλαδή θα είναι και µε τη
Συµπολίτευση και µε την Αντιπολίτευση. Φαιδρή κατάσταση! Πε-
ρίτρανη απόδειξη της ευτελισµένης, από καιρού, της εικόνας των
ενόχων κοµµάτων της Μεταπολίτευσης, των κοµµάτων που αυ-
τοαποκαλούνται «συνταγµατικό τόξο».

Με την επιστολή τους οι έξι δεν εξασφαλίζουν µόνο την πλει-
οψηφία στα νοµοθετήµατα που προτίθεται να φέρει η Κυβέρ-
νηση, ο ΣΥΡΙΖΑ, προς ψήφιση µέχρι τις εκλογές. Δεν ικανοποιούν
οι έξι µόνο τον ΣΥΡΙΖΑ. Οι έξι ικανοποιούν και τη Νέα Δηµοκρα-
τία, η οποία αποφεύγει µε τον τρόπο αυτό τη βάσανο των ονο-
µαστικών ψηφοφοριών. Άλλη µια απόδειξη στα µάτια του
ελληνικού λαού που µας βλέπει, για το πόσο στηµένο είναι το
παιχνίδι µεταξύ των δύο µεγάλων κοµµάτων.

Στην «πρώτη φορά Αριστερά», λοιπόν, έµελλε να ζήσουµε και
αυτή τη φαιδρότητα της «συµπολιτευόµενης Αντιπολίτευσης».
Δυστυχώς -θα µου επιτραπεί να πω στο σηµείο αυτό κάτι που
έχει ειπωθεί πολλές φορές και στην Αίθουσα αυτή και για να είµαι
ακριβής, στην Αίθουσα της Παλαιάς Βουλής- δικαιώνεται απολύ-
τως ο µεγάλος σατιρικός ποιητής του περασµένου αιώνα, ο
Γιώργος Σουρής, ο οποίος εδώ, προ αιώνος, είχε γράψει τους
προφητικούς στίχους: «Δυστυχία σου, Ελλάς, µε τα τέκνα που
γεννάς: Ω Ελλάς, ηρώων χώρα, τι γαϊδάρους βγάζεις τώρα;».

Και µέσα σε όλα αυτά, είχαµε την απαράδεκτη εµπλοκή αυτο-
προσώπως του κ. Τσίπρα, του Πρωθυπουργού, στις κοινοβου-
λευτικές διαδικασίες της Επιτροπής Κανονισµού της Βουλής. Ο
Πρόεδρος της Βουλής χαρακτήρισε χθες στην επιτροπή ως κο-
ρυφαία πολιτική παρέµβαση την επιστολή του Πρωθυπουργού.
Και είχε απόλυτο δίκιο. Σωστό. Παρέµβαση. Μόνο που δεν ήταν
µόνο πολιτική. Ήταν και κυνική και εξωθεσµική και προσβλητική
και περιφρονητική προς το Κοινοβούλιο, παρέµβαση της εκτελε-
στικής εξουσίας προς τη νοµοθετική, µιας εξουσίας -της εκτελε-
στικής- εκ των τεσσάρων, αν προσµετρήσουµε και την τετάρτη
εξουσία, δηλαδή τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης σε αυτό το
πλέγµα των αλληλοκαλυπτόµενων εξουσιών, που σκιάζει, που
πνίγει -θα έλεγα καλύτερα- τον ελληνικό λαό και µας δείχνει ξε-
κάθαρα ότι ζούµε όχι σε δηµοκρατία, αλλά σε ένα καθεστώς
«πρωθυπουργευοµένης κοινοβουλευτικής δικτατορίας».

Παραβλέποντας πολλά άλλα ουσιώδη, θέλω να αναφέρω το
απόσπασµα από την επιστολή του κ. Τσίπρα προς τον κ. Βούτση.
Γράφει ο κ. Τσίπρας: «Σας ζητώ να µην αναλάβετε καµµία πρω-
τοβουλία για αλλαγή του ισχύοντος Κανονισµού ούτε κατά ένα
σηµείο στίξης».

Αυτή η τοποθέτηση του Πρωθυπουργού δεν είναι ατυχής, είναι
µακιαβελική και παραπέµπει στα καθεστώτα του πρώην ανατο-
λικού µπλοκ. Παρενέβη, κατ’ ουσίαν, ο Πρωθυπουργός στην Επι-
τροπή Ανταγωνισµού ωσάν η Επιτροπή Ανταγωνισµού να είναι
παράρτηµα του Μαξίµου. 

Και τίθεται εδώ ένα µέγα ζήτηµα, τίθεται ένα θέµα λειτουργίας
του πολιτεύµατος. Ακόµα και ο τρόπος, ακόµα και το ύφος της
επιστολής του Πρωθυπουργού προς τον Πρόεδρο της Βουλής
δεικνύουν περαιτέρω την ακρίβεια των όσων σάς λέω. 
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Και θέλω να αναφέρω ότι η λειτουργία του Κοινοβουλίου επί
λειτουργίας του κ. Βούτση –Συµπολιτεύσεως ΣΥΡΙΖΑ και Αξιω-
µατικής Αντιπολιτεύσεως Νέας Δηµοκρατίας- έχει καταρρακω-
θεί. Το Κοινοβούλιο έχει γίνει εργαλείο στα χέρια του
Πρωθυπουργού, ώστε να µπορεί ο Πρωθυπουργός να το παίζει
µε την επιστολή του ότι δεν εκβιάζεται, δεν υποχωρεί, κατά το
κοινώς λεγόµενο, όπως λέει ο λαός «τζάµπα µάγκας».

Το έκανε αυτό, αφού είχε ήδη εξασφαλίσει τη στήριξη της Κυ-
βέρνησης από τις έξι πολιτικές ανεµοδούρες, τους έξι ξέµπαρ-
κους Βουλευτές. Ο κ. Παπαθεοδώρου τους χαρακτήρισε
«αδέσποτους», εγώ είµαι πιο ήπιος, τους χαρακτηρίζω «ξέµπαρ-
κους». Αυτοί οι έξι Βουλευτές δεν εκπροσωπούν ούτε κατ’ ελά-
χιστον τους ψηφοφόρους τους, αλλά εκπροσωπούν
αποκλειστικά τον ίδιο τους τον εαυτό και τα δικά τους προσωπικά
συµφέροντα. 

Και είναι βαριά η ευθύνη του Προέδρου της Βουλής στη δια-
µορφωθείσα κατάσταση, διότι πρέπει να πω ότι ο κύριος Πρό-
εδρος κατέχει, σύµφωνα µε το ισχύον Σύνταγµα, το τρίτο τη
πολιτειακή τάξη αξίωµα, είναι θεσµός. 

Η δική µου µοµφή προς το πρόσωπο του κ. Βούτση έχει κα-
θαρά πολιτικό χαρακτήρα, βεβαίως. Μπορεί να είναι εκλεγµένος
Βουλευτής, αλλά στην πραγµατικότητα δεν µπορεί να εκπροσω-
πεί τους εκλεγµένους, το σύνολο των Ελλήνων Βουλευτών. Δεν
µπορεί να είναι Πρόεδρος των εκπροσώπων του έθνους για ένα
επιπλέον χαρακτηριστικό, γιατί σύµφωνα µε το δικό σας ιδεολό-
γηµα –το ιδεολόγηµα του ΣΥΡΙΖΑ, της Αριστεράς- δεν υπάρχει
εκπρόσωπος του έθνους, δεν υπάρχει έθνος για εσάς. Το έθνος
είναι κατασκεύασµα της ολιγαρχίας, είναι κατασκεύασµα του κε-
φαλαίου. 

Όµως, πέραν αυτού, ουσιαστικά ο κύριος Πρόεδρος λειτουρ-
γεί, δυστυχώς, εδώ ως κοµµατάρχης του ΣΥΡΙΖΑ. Ερµηνεύει τον
Κανονισµό της Βουλής και τον εκµεταλλεύεται κατά το δοκούν,
για δικό του πολιτικό όφελος µε µικροκοµµατική τακτική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι πρέπει να έχω και εγώ την ανοχή
των υπολοίπων οµιλητών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ναι, κύριε συνά-
δελφε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ. 
Άποψή µου είναι. Έχω το δικαίωµα να την εκθέσω, νοµίζω,

κύριε Βούτση. Μικροκοµµατικά λειτουργείτε. 
Και µου δίδετε το δικαίωµα να πω, να αναρωτηθώ το εξής:

Μήπως αυτή η στάση σας εµπεριέχει και προσωπικά, πολιτικά
ωφελήµατα; Δηλαδή, ικανοποιείτε το αριστερό σας ακροατήριο,
όταν συνεχόµενα, συνέχεια, όταν οµιλεί ο Γενικός Γραµµατέας
της Χρυσής Αυγής ή άλλοι οµιλητές µας –και για να είµαι και δί-
καιος, δεν το κάνετε µόνο µε εµάς, το κάνετε, όµως, κυρίως µε
εµάς- µετά το πέρας της οµιλίας εσείς θέλετε να ερµηνεύσετε
τους λόγους του Γενικού Γραµµατέα ή των Βουλευτών; Κατά
κόρον το κάνετε. Και πολλές φορές λέτε σε Βουλευτές να µην
ερµηνεύουν τα λόγια και µιλούµε πολιτικά εδώ. Δηλαδή θα υπάρ-
χει λογοκρισία ή εσείς θέλετε να έχετε πάντα την τελευταία κου-
βέντα; 

Βλέπει ο κόσµος και καταλαβαίνει. 
Εγώ να θυµίσω τη συνεδρίαση της 13ης Ιουλίου, του περασµέ-

νου Ιουλίου. Καθόσασταν εδώ στο κέντρο. Είχα παρέµβει για ένα
θέµα ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, έπρεπε να απαντήσετε
και παραδεχθήκατε δηµοσίως –και αυτό είναι το τραγικό δηλαδή-
µέσα στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου ότι δεν απαντάτε, γιατί
έχετε προκατάληψη εναντίον της Χρυσής Αυγής. Δηλαδή έχετε
προκατάληψη για ένα νόµιµο πολιτικό κόµµα, εκλεγµένο από
εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες, τους οποίους Έλληνες εµείς εκ-
προσωπούµε εδώ. Πολιτική µαγκιά είναι αυτό; Ακολουθείτε την
τακτική Πολάκη; 

Να βάλουµε, όµως, εκτός κάδρου τη Χρυσή Αυγή. Να µιλή-
σουµε πολιτικά διαφορετικά. Να επικεντρωθούµε αποκλειστικά
σε αυτά τα απίστευτα που έγιναν τις τελευταίες µέρες στη
Βουλή, που δηλητηριάζουν την πολιτική ζωή της χώρας.

Πήγε ο κ. Παπαχριστόπουλος στο γραφείο σας. Σας ενεχεί-
ρισε την επιστολή παραίτησής του και εσείς εντελώς αντιδεον-

τολογικά, εξωθεσµικά, πέραν του Κανονισµού της Βουλής, πέραν
όλων όσων προβλέπονται από τη θέση σας, από το αξίωµά σας,
ως κοµµατικός εγκάθετος τον παρακαλέσατε και του είπατε «ξέ-
ρεις, επειδή πρέπει να ψηφιστεί η κύρωση για την εισδοχή των
Σκοπίων στο ΝΑΤΟ, δεν σου κάνω δεκτή την παραίτηση. Σε πα-
ρακαλώ, περίµενε και δώσε µια παράταση τεσσάρων – πέντε
ηµερών». Ο ίδιος ο κ. Παπαχριστόπουλος τα είπε στους δηµο-
σιογράφους. Και είναι δυνατόν να σας αποδεχθούµε ως Πρό-
εδρο όλων των Βουλευτών; Εµάς δεν µας εκπροσωπείτε. Σας
χαροποιεί αυτό; Χαροποιεί, όµως, πολύ περισσότερο εµάς.

Είπα στην αρχή -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ-
ότι ζούµε σε εποχές Ιουλιανών του ’65. Εσείς προσπαθείτε να δι-
χάσετε τον ελληνικό λαό και θα φέρετε τα άλλα Ιουλιανά, τα Ιου-
λιανά του διχασµού του 1920. Όµως, ο ελληνικός λαός δεν θα
σας το επιτρέψει. Δεν θα σας αφήσει. Ο ελληνικός λαός είναι
ενωµένος. Ο ελληνικός λαός το έχει δείξει αυτό στα τελευταία
συλλαλητήρια. Το έχει δείξει σε πλατείες, σε δρόµους. Το δείχνει
κάθε µέρα. Εσείς δηλητηριάζετε την πολιτική ζωή.

Κύριε Πρόεδρε, είστε πλέον ένα ασθενές κόµµα και όσο πιο
γρήγορα φύγετε από την εξουσία, όσο αυτή η θλιβερή µειοψη-
φία σας µε τις ίντριγκες, µε τις δολοπλοκίες, µε τα αλισβερίσια
που κάνατε µε µεµονωµένους Βουλευτές και κόµµατα τα σταµα-
τήσετε και πέσετε και οδηγηθούµε σε εκλογές τόσο καλύτερα
θα είναι για τον τόπο.

Έρχοµαι τώρα στον Κανονισµό της Βουλής. Σε όλες σας τις
επιλογές είµαστε αρνητικοί. Είµαστε περήφανοι που ως πολιτικό
κίνηµα είµαστε εκτός των διαδικασιών και συνεννοήσεών σας.
Και δεν εννοώ το Ποτάµι και τους ανεξάρτητους και τους ΑΝΕΛ
και τα λοιπά, εννοώ τη Νέα Δηµοκρατία. Και το είπα και στην επι-
τροπή χθες. Μου κάνει εντύπωση ή µάλλον δεν µου κάνει εντύ-
πωση, αλλά το λέω, για να το ακούσει ο κόσµος που, όταν
µπαίνετε στη Διάσκεψη των Προέδρων, πάντοτε σταµατάτε
µπροστά στους εκπροσώπους, τους καθήµενους εκπροσώπους,
της Νέας Δηµοκρατίας και µιλάτε ψιθυριστά. Τι συνδιαλέγεστε
εκεί πέρα που µιλάτε ψιθυριστά µε τους νεοδηµοκράτες; Σας
ενώνουν πολλά. Σας ενώνει ο Πάιατ, σας ενώνει η Κνέσετ. 

Σας ενώνουν πάρα πολλά πλέον, κύριε Πρόεδρε. Σας ενώνει
και η κοινή αποδοχή της ονοµασίας «Βόρειος Μακεδονία», δη-
λαδή γεωγραφικός προσδιορισµός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ ολοκλη-
ρώστε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Αυτή, λοιπόν, η συνεργασία, η µεγάλη
συνεργασία που θέλει και ο Σόρος, µέλλει να αποδειχθεί στο µέλ-
λον. Εµείς θα είµαστε εναντίον σας. Θα βρεθούµε απέναντί σας,
εκφράζοντας την πραγµατική λαϊκή Δεξιά, τη λαϊκή Δεξιά της Ορ-
θοδοξίας, της οικογένειας, της πατρίδας, του ήθους, της προ-
όδου, του Γράµµου, του Βίτσι, της πραγµατικής Ελλάδας που
θέλουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο τώρα έχει

ο κ. Αθανάσιος Παφίλης από το ΚΚΕ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τώρα το να βγάζουν τον αγκυλωτό

σταυρό οι φασίστες της Χρυσής Αυγής και να βάζουν τη γρα-
βάτα και να παρουσιάζονται ως υπερασπιστές της δήθεν συν-
ταγµατικής νοµιµότητας, υµνητές της χούντας που κατάλυσε και
αυτό το αστικό σύστηµα, είναι τουλάχιστον πρόκληση και είναι
ταυτόχρονα και γελοίο, κυριολεκτικά.

Το να µιλάνε για την παρέµβαση του ξένου παράγοντα εκείνοι
των οποίων οι πολιτικοί τους πρόγονοι ήταν το παρακράτος το
δολοφονικό και ήταν κατ’ εξοχήν σε όλη την ιστορία της νεότε-
ρης Ελλάδας το δεξί χέρι των κατακτητών, Γερµανών, Ιταλών,
Βουλγάρων, το παρακράτος της δολοφονίας του Λαµπράκη του
µετεµφυλιακού καθεστώτος, το κράτος και παρακράτος επί
χούντας, είναι τουλάχιστον πρόκληση για τον ελληνικό. 

Και δεν χρειάζεται, νοµίζουµε, καµµία απάντηση. Απλώς ισχύει
αυτό που είχε πει και η Αλέκα Παπαρήγα: «Σε µία πορεία θα βγά-
λουν τη γραβάτα, θα βγάλουν τους αγκυλωτούς σταυρούς και
θα παρουσιαστούν ως υπερασπιστές της αστικής νοµιµότητας».
Αυτό κάνουν και σήµερα, για να κοροϊδέψουν τον κόσµο. Εποµέ-
νως δεν χρειάζονται κατά τη γνώµη µας καµµία, µα καµµία απάν-
τηση. 
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Να περάσω, λοιπόν, στην ουσία. Επειδή η συζήτηση παίρνει
έναν γενικευµένο χαρακτήρα, παρά το γεγονός ότι θα έπρεπε να
συζητήσουµε για την τροποποίηση του Κανονισµού, αλλά
ωστόσο είναι φυσιολογικό να επηρεάζεται από το γενικότερο πο-
λιτικό κλίµα. 

Σε ό,τι αφορά το θέµα µεταγραφών, µετακινήσεων κ.λπ., κ.λπ.,
που συµβαίνουν στη Βουλή, εµείς θέλουµε να απευθυνθούµε
στον ελληνικό λαό και να του πούµε πολύ απλά ότι πρέπει να κρί-
νει πέρα από την κρίση του αστικού πολιτικού συστήµατος και
όλα όσα συµβαίνουν, γιατί τόσο εύκολα µετακινούνται Βουλευ-
τές από το ένα κόµµα στο άλλο. Φυσικά, υπήρχαν και στο παρελ-
θόν τέτοια παραδείγµατα, ήταν ελάχιστα, εξαιρέσεις. Γιατί
παίρνουν έναν µαζικό χαρακτήρα; Γιατί η µετακίνηση είναι εντός
των τειχών. Γιατί υπάρχει τέτοια σύγκλιση κυριολεκτικά, στα
στρατηγικά αλλά και σε επιµέρους θέµατα, ανάµεσα στα αστικά
κόµµατα της Βουλής, που δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα να φεύ-
γει ένας από το τάδε κόµµα, να πηγαίνει στο άλλο, να φεύγει από
τη µια εφεδρεία του συστήµατος και να πηγαίνει στο άλλο, να
ξαναφεύγει και να πηγαίνει και αλλού, να παρουσιάζονται σαν
ανεξάρτητοι, κ.λπ., κ.λπ.. 

Αυτή είναι η ουσία όλων αυτών των µεταγραφών. Γιατί στην
πραγµατικότητα κι αυτό που πρέπει να γνωρίζει ο ελληνικός λαός
είναι ότι σε όλη την κοινοβουλευτική ιστορία της Ελλάδας υπήρ-
χαν τέτοια φαινόµενα και η σύγκρουση ήταν µια: ανάµεσα σε αυ-
τούς που υπερασπίζονταν αυτό το σύστηµα, όπως γίνεται και
σήµερα, και ανάµεσα σε αυτούς που ήθελαν να το ανατρέψουν,
που ήταν το ΚΚΕ. Αυτό εκφράζεται και σήµερα µέσα στη Βουλή.
Και δεν θέλω να προχωρήσω και να πω και ορισµένα γαργαλι-
στικά παραδείγµατα. 

Δεύτερον, η σύγκλιση αυτή η στρατηγική εκφράζεται και στις
κοινοβουλευτικές πρακτικές. Και αλήθεια, ρωτάω όλα τα κόµ-
µατα: καλά γιατί φωνάζετε; Ποιο κόµµα εκτός ΚΚΕ δεν αποδέχε-
ται στην Κοινοβουλευτική Οµάδα Βουλευτές που εκλέχθηκαν µε
άλλο κόµµα και εντάσσονται σε άλλη Κοινοβουλευτική Οµάδα;
Αυτό είναι απαράδεκτο! Ποιο κόµµα εδώ µέσα; Υπάρχει κανένα;
Ποιο; Η Νέα Δηµοκρατία; Δεν πήρε Βουλευτές από το Ποτάµι;
Το ΠΑΣΟΚ ή ΚΙΝΑΛ δεν πήρε άλλους Βουλευτές; Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν
πήρε άλλους Βουλευτές; Οι ΑΝΕΛ δεν πήραν άλλον Βουλευτή;
Δίπλα σας είναι. Εποµένως, γιατί παραπονιέστε όλοι;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Εµείς δεν πήραµε!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Από τη Χρυσή Αυγή δεν έφυγαν;

Έφυγαν. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΧΑΤΖΗΣΑΒΒΑΣ: Έφυγαν, δεν πήραµε!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ο ένας γύρισε µε µετάνοια -δεν θέλω

να συνεχίσω- και ο άλλος ανοίγει δρόµους µε τον κ. Καµµένο.
Και κατηγορείτε εµάς για εθνικισµό. Ανοίγει µέτωπο τέτοιο, η
Λέγκα του Βορρά, όλα αυτά που γράφονται. Άρα, γιατί παραπο-
νιέστε, λοιπόν; Τι υποκρισία είναι αυτή, σε όλους; Εµείς δεκα-
πέντε ήµασταν και δεκαπέντε είµαστε. Και έχουµε θέση αρχής η
οποία λέει ότι όποιος Βουλευτής διαφωνεί µε το κόµµα του που
τον εξέλεξε στις βουλευτικές εκλογές, παραιτείται, πάει στον λαό
και µετά, σε ό,τι µας αφορά, µπορούµε να συζητήσουµε για πο-
λιτική συνεργασία, να συµφωνήσουµε σε προγράµµατα. Αυτό
γιατί δεν το κάνετε όλοι και αποδέχεστε όσους φεύγουν από
αλλού; Ή γιατί οι άλλοι φεύγουν και δεν παραιτούνται, να πάνε
στις εκλογές και να επανέλθουν εδώ; Να, λοιπόν, τι είναι αυτά
που λέµε, το αστικό-κοινοβουλευτικό. 

Γιατί δεν γίνεται αυτό; Γιατί αυτό που προέχει είναι η στήριξη
γενικότερα της αντιλαϊκής πολιτικής που εφαρµόζουν όλες οι κυ-
βερνήσεις µέχρι τώρα που συντάσσονται µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση και το ΝΑΤΟ. Εκεί αρχίζουν, όταν φεύγουν οι µεν, είναι
πράξη συνείδησης, όταν φεύγουν οι άλλοι είναι συναλλαγή ή το
ανάποδο. Και γίνεται ένας τέτοιος καυγάς αποπροσανατολισµού
του λαού από το βασικό πρόβληµα που είναι το πολιτικό, δηλαδή
ποια πολιτική ασκείται, ποια κόµµατα είναι µε τα συµφέροντα της
αγροτικής τάξης και του λαού και ποια είναι τα κόµµατα µε τα
συµφέροντα του κεφαλαίου, τµηµάτων του κεφαλαίου και µε τα
συµφέροντα του ιµπεριαλισµού γενικότερα. 

Δεύτερο θέµα. Σηκώνει πολλή συζήτηση η παρέµβαση του κ.
Τσίπρα. Εµείς λέµε ότι η παρέµβαση του κ. Τσίπρα έγινε κάτω από
ένα κλίµα που δηµιουργήθηκε και που εξευτελίζει κυριολεκτικά

όλα αυτά τα οποία συµβαίνουν στη Βουλή για να µαζευτεί και φυ-
σικά επειδή είχαν εξασφαλισθεί και οι εκατόν πενήντα ένας. 

Ωστόσο, αλήθεια, τολµάτε και µιλάτε όλοι σας –εννοώ και τη
Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και τους υπόλοιπους και τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ- για παρέµβαση στη διάκριση των εξουσιών; Μα ποιους κο-
ροϊδεύετε, αλήθεια; Όποιος έχει εκατόν πενήντα έναν Βουλευτές
στη Βουλή βγάζει Πρόεδρο ή όχι; Βγάζει. Τι είναι ο Πρόεδρος;
Υπεράνω των θεσµών; Δεν είναι Πρόεδρος ενός κόµµατος που
παίρνει την πλειοψηφία και µάλιστα, πλαστή πλειοψηφία στον
λαό; Γιατί κανένας δεν πήρε 51%, τουλάχιστον τα τελευταία χρό-
νια, πλην του ’74 -για να είµαι και ακριβής, κάτω από συγκεκρι-
µένες συνθήκες- και ανεξάρτητα πώς διαµορφώνεται το εκλογικό
αποτέλεσµα.

Ποιον κοροϊδεύετε, αλήθεια; Τι λέτε στον λαό για διάκριση των
εξουσιών; Ποια διάκριση; Το κόµµα που παίρνει πλειοψηφία,
παίρνει τον Πρόεδρο. Το κόµµα που παίρνει πλειοψηφία, παίρνει
την πλειοψηφία σε όλες τις επιτροπές. Ναι ή όχι; Ναι. Άρα κάνει
ό,τι θέλει.

Υπάρχει, βέβαια, και το θεσµικό πλαίσιο, υπάρχει το «φύλλο
συκής» που µπορεί να είναι ο Κανονισµός –ή δεν ξέρω- και το
Σύνταγµα. Όµως, πώς ερµηνεύονται αυτά, και ο Κανονισµός και
το Σύνταγµα, για να καταλαβαίνει ο κόσµος τι συµβαίνει εδώ στο
Κοινοβούλιο; Ερµηνεύονται µε την αρχή της πλειοψηφίας. Έν-
σταση αντισυνταγµατική. Ποιος την απορρίπτει; Οι εκατόν πε-
νήντα ένας. Ναι ή όχι; Άρα ποια διασφάλιση; Πώς ερµηνεύεται
το Σύνταγµα; Όπως το ερµηνεύουν οι εκατόν πενήντα ένας ή
µπορεί να είναι και παραπάνω. Άρα ποια διασφάλιση; Πώς λει-
τουργούν όλες οι επιτροπές, αυτό το µεγαλείο της κοροϊδίας της
δηµοκρατίας, µέσα στο αστικό πλαίσιο; Δεν πας να λες ό,τι θέ-
λεις, σηκώνονται τα χέρια και απορρίπτεται και η πιο απλή και
λογική τροπολογία που µπορεί να κάνεις. Υπάρχουν πάρα πολλά
παραδείγµατα σε όλη την ιστορία.

Δεύτερο θέµα: Ποια ανεξαρτησία; Λέτε «Η δικαιοσύνη είναι ο
τρίτος πυλώνας και είναι ανεξάρτητη». Καλά, µας δουλεύετε;
Ποιος διορίζει την ηγεσία της δικαιοσύνης; Η κάθε κυβέρνηση,
ναι ή όχι; Όλα αυτά γίνονταν τα προηγούµενα χρόνια και τώρα
γίνονται και µε τον ΣΥΡΙΖΑ, που τα κατήγγειλε τότε. Εφαρµόζει
ακριβώς τις ίδιες πρακτικές. Και δεν δέχεστε καν, κανένας, την
πρόταση που έχουµε κάνει, δηλαδή ας διορίζεται από ένα ευρύ-
τερο εκλεκτορικό σώµα, να το συζητήσουµε, να υπάρχει κάποια
αντικειµενικότητα.

Και µιλάτε για ανεξαρτησία της δικαιοσύνης; Ποια ανεξαρτη-
σία της δικαιοσύνης, όταν ψηφίζετε όλοι σας νόµους «καρµα-
νιόλα» για τον λαό και καλείται ο δικαστής να τους εφαρµόσει
και να κρέµεται από πάνω του η δαµόκλειος σπάθη µήπως τον
πάνε και τον κατηγορήσουν ότι δεν τους εφαρµόζει σωστά, µε
φωτεινές εξαιρέσεις ηρώων δικαστών, οι οποίοι παίρνουν κά-
ποιες φιλολαϊκές αποφάσεις.

Ποια ανεξαρτησία της δικαιοσύνης και των θεσµών, όταν το
99% των απεργιών κηρύσσονται παράνοµες; Υποκριτές όλοι!
Γιατί κηρύσσονται παράνοµες το 99%; Όλοι άδικο έχουν; Όταν
είναι κατά παραγγελία! Να πω παραδείγµατα; Πειραιάς και άλλα,
πριν προλάβουν να την εξαγγείλουν, «παράνοµη», πριν προλά-
βουν να κινητοποιηθούν οι αγρότες, τους πιάνει επί Κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ, τώρα µε εντολή της Εισαγγελίας.  Άρα, όλα αυτά, για να
γνωρίζει ο ελληνικός λαός, είναι ένα πρόσχηµα και µια υποκρισία
της ονοµαζόµενης δηµοκρατίας.

Τρίτο θέµα: Τέθηκε το θέµα των Κοινοβουλευτικών Οµάδων
και είναι µια ευκαιρία να τοποθετηθούµε. Έχουµε τοποθετηθεί
δηµόσια και ο Γενικός Γραµµατέας του Κόµµατός µας και στε-
λέχη του Κόµµατος. Επαναλαµβάνουµε, η θέση του ΚΚΕ είναι
απλή αναλογική: Με 1%, τρεις Βουλευτές, Κοινοβουλευτική
Οµάδα. Με 2%, έξι Βουλευτές, Κοινοβουλευτική Οµάδα. Με 10%,
δεκαπέντε Βουλευτές, Κοινοβουλευτική Οµάδα. Με 15%, δεκα-
πέντε Βουλευτές, Κοινοβουλευτική Οµάδα.  Όχι ότι θα αλλάξει
το σύστηµα. Το σύστηµα θα αλλάξει µε λαϊκή κινητοποίηση, θα
ανατραπεί από τον ίδιο τον λαό. Τουλάχιστον, καταγράφεται σε
έναν βαθµό η θέληση του λαού, όπως προκύπτει από τις εκλο-
γές. Οι εκλογές, βέβαια, γίνονται κάτω από εκβιασµούς -τα γνω-
ρίζουµε όλα-, άλλα πιστεύει ο κόσµος κι άλλα ψηφίζει, πάρα
πολλές φορές κάτω από αυτό το κλίµα.
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Εµείς, λοιπόν, στη συγκεκριµένη περίπτωση και γενικότερα, τι
λέµε; Όποια Κοινοβουλευτική Οµάδα συγκροτήθηκε µε ψήφο
του ελληνικού λαού, να λειτουργεί και στη Βουλή. Ήµασταν δια-
τεθειµένοι να το δεχτούµε, αν δεν υπήρχε όλο αυτό το κλίµα. Φυ-
σικά, αποσύρθηκε και λέµε πάλι ότι δεν συµφωνούµε µε το 3%.
Αλλά όπως κι αν είναι τώρα, λέµε ότι όσοι συγκρότησαν Κοινο-
βουλευτική Οµάδα µε εκλογές και χάνουν µε βάση τον Κανονι-
σµό της Βουλής, επειδή ορισµένοι αλλάζουν όχι στρατόπεδο,
αλλάζουν κόµµα -γιατί στο ίδιο στρατόπεδο παραµένουν-, να
µπορούν να λειτουργήσουν στη Βουλή.

Γίνεται πολλή συζήτηση για τον ευτελισµό του Κοινοβουλίου.
Πράγµατι ο κόσµος σιχαίνεται αυτά που βλέπει και σε ό,τι αφορά
διαδικασίες και σε ό,τι αφορά συµπεριφορές, οι οποίες είναι απα-
ράδεκτες. Εµείς πάντα -και µε τη στάση µας τώρα- δεχόµαστε
την ιδεολογική αντιπαράθεση, σκληρή ιδεολογική αντιπαράθεση
πάνω σε προγράµµατα, σε θέσεις, όχι σε διαστρεβλώσεις ούτε
και συκοφαντίες τις οποίες δεχόµαστε σχεδόν από όλα τα κόµ-
µατα. Δεν θέλω να τους βάλω όλους στο ίδιο τσουβάλι. Τέτοια
πρέπει να είναι η αντιπαράθεση στη Βουλή και όχι να γίνεται µε
άλλους όρους, µε όρους καναλιών ή και µε όρους ποιος θα πει
την καλύτερη ατάκα για να γραφτεί στο διαδίκτυο, διότι εκεί είναι
το σύστηµα σήµερα, προς τα εκεί οδηγεί όλον τον κόσµο, πέρα
από φαινόµενα που κρεµιούνται στα µανταλάκια, άνθρωποι κ.λπ.. 

Μην απορείτε οι περισσότεροι, διότι αυτό το σύστηµα υποστη-
ρίζετε. Αυτή την παντοδυναµία του καθενός να µπορεί να γράφει
ό,τι θέλει, να µπορεί να λέει ό,τι θέλει. Δήθεν υπάρχει ελευθερία,
αρκεί να µη διαφωνεί και να µην παλεύει για την ανατροπή του
συστήµατος.

Όµως το πιο βασικό είναι ότι ο ευτελισµός, όπως λένε, του Κοι-
νοβουλίου προέρχεται από τους αντιλαϊκούς νόµους που ψηφίζει.
Τι ψηφίζετε -λέει- εκεί µέσα; Έτσι ρωτάει ο κόσµος. «Εµείς δεν ψη-
φίζουµε», λέει «Το ξέρουµε ότι δεν ψηφίζετε». «Τι ψηφίζετε;». Αυτό
είναι το βασικό. Αυτή η βάρβαρη πολιτική που βιώνει ο κόσµος και
φυσικά οι αχαρακτήριστες συµπεριφορές, για τις οποίες κάθε
κόµµα έχει την ευθύνη να απολογηθεί στον ελληνικό λαό.

Γι’ αυτό λέµε ότι τη διαφορά την κάνουµε εµείς. Είτε σας αρέ-
σει είτε όχι τη διαφορά την κάνει το ΚΚΕ, πολιτικά πρώτα απ’ όλα,
γιατί παλεύει για ένα άλλο σύστηµα όχι γι’ αυτό το σάπιο σύ-
στηµα. Αυτά είναι φαινόµενα σαπίλας που υπάρχουν παντού,
όπως στα ΜΜΕ, όπως η διαφθορά και όλα όσα συµβαίνουν κα-
θηµερινά. Και γι’ αυτό να κάνει τη διαφορά και να µας ενισχύσει,
να συµπαραταχθεί µαζί µας, παρά τις µεγάλες ή µικρότερες δια-
φορές που µπορεί να έχει µαζί µας.

Τέλος θα ήθελα να πω για τον Κανονισµό, πως γενικά εµείς
συµφωνούµε. Δεν πέφτουµε στη λογική «επειδή υπάρχει το πο-
λιτικό κλίµα». Υπάρχουν θέµατα λειτουργίας που ρυθµίζονται, µε
τα οποία δεν έχουµε αντίρρηση, εκτός από το άρθρο 4 που
αφορά το Γραφείο ροϋπολογισµού του Κράτους στη Βουλή. 

Αλήθεια ξέρετε πώς επιβλήθηκε αυτό, εσείς που είστε υπέρ
της ανεξαρτησίας της χώρας; Με ευρωπαϊκή οδηγία. Είναι ένας
ακόµα µοχλός ελέγχου µέσα στο Κοινοβούλιο. Κατά τα άλλα
πάνω απ’ όλα η ανεξαρτησία του Κοινοβουλίου. Η νοµοθετική
εξουσία είναι ανεξάρτητη, αλλά η Ευρωπαϊκή Ένωση σε τσακίζει.
Σου λέει «εδώ δώσε µου λογαριασµό τι κάνεις στον προϋπολο-
γισµό όχι µόνο το κράτος αλλά και η Βουλή». Δικλείδα ασφα-
λείας. Και συµφωνείτε σε όλα. 

Δεν συµφωνούµε, λοιπόν, µε το άρθρο 4, που αναφέρεται και
στα άρθρα 17 και 18, που αφορούν αυτό και θα πούµε «παρών»,
όπως επίσης και στο θέµα που αφορά συνολικά τα θέµατα του
«πόθεν έσχες», τη χρηµατοδότηση των κοµµάτων κ.λπ., που
εµείς έχουµε τοποθετηθεί επανειληµµένα καθώς και για την πε-
ριβόητη Greco, όπου µαζεύτηκαν όλοι οι αδιάφθοροι από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και από το Συµβούλιο της Ευρώπης, να κάνουν
έλεγχο για τη διαφθορά. Έλεος! Εκεί να δείτε διαφθορά! Τα ζή-
σαµε άµεσα και προσωπικά και πολιτικά. Πέντε χρόνια στο Ευ-
ρωκοινοβούλιο µου έφυγαν τα µισά µαλλιά απ’ αυτά που έβλεπα.
Να ορκίζονται και από κάτω να γίνεται χαµός στην διαφθορά. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, δεν συµφωνούµε και µε αυτό.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε για τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.

Τον λόγο έχει η κ. Κόλλια - Τσαρουχά από τους ΑΝΕΛ.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, δεν θα ήθελα να αλλάξω συζήτηση, παρά µόνο
να τοποθετηθώ επί του Κανονισµού και των αλλαγών.

Όµως θα µου επιτρέψετε µια µικρή µόνο τοποθέτηση για τη
χθεσινή συνεδρίαση, στην οποία κατέθεσα επιστολή εκ µέρους
του Προέδρου των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Πάνου Καµµένου.
Δεν περιείχε κανένα ερώτηµα. Ήταν µια επιστολή η οποία έβαζε
προβληµατισµό και εξέθετε την άποψη των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων για τη σύσταση Κοινοβουλευτικής Οµάδας. Καταλαβαίνετε
ότι η αγωνία µας είναι αυτή για πάρα πολλούς λόγους. Έχει εξη-
γηθεί αυτό και µάλιστα το ξέρετε κι εσείς και το έχετε µνηµονεύ-
σει. 

Εύχοµαι να µη βρεθείτε σε τέτοιες καταστάσεις. Εύχοµαι να
είστε πάντα έτσι, τα µεγάλα κόµµατα να έχουν τους Βουλευτές
τους, αλλά όσο κι αν το Σύνταγµα επιτρέπει στον Βουλευτή µετά
την εκλογή του να έχει την ελευθερία της ψήφου του, αυτό δυ-
στυχώς δεν συµβαίνει, από τότε, τουλάχιστον, που εγώ είµαι σ’
αυτό το Κοινοβούλιο -εδώ και δεκαεννέα χρόνια- και νοµίζω ότι
δεν συνέβη ποτέ, ιδιαίτερα στα µεγάλα κόµµατα εξουσίας.
Όποιος Βουλευτής, λοιπόν, δεν ψηφίζει όπως του πει ο Πρό-
εδρος του κόµµατος, διαγράφεται. Είµαι και διαγραµµένη, άρα
έχω στην πλάτη µου αρκετή ιστορία, ώστε να έχω το δικαίωµα
να µιλήσω και να πω αυτά που σας είπα.

Εποµένως η χθεσινή µας τοποθέτηση µε την επιστολή ήταν
αυτό που σας είπα, και η οποιαδήποτε άλλη προσέγγιση από
οποιονδήποτε άλλο συνάδελφο και αν ακούστηκε και αν θα ακου-
στεί, είναι προκειµένου να αποκοµίσει, κατά τη δική του τουλά-
χιστον κρίση, πολιτικό όφελος.

Κυρίες και κύριοι, συζητάµε για τις αλλαγές στον Κανονισµό
της Βουλής µε στόχο την αναβάθµιση των υπηρεσιών του Κοινο-
βουλίου και την αναδιοργάνωσή τους. Είναι ένας ζων οργανισµός
το Κοινοβούλιο. Οι υπηρεσίες του δουλεύουν και λειτουργούν
άψογα. Οφείλω να συγχαρώ για άλλη µια φορά τους υπαλλή-
λους, οι οποίοι υπηρετούν αυτό το έργο των Βουλευτών αλλά
και γενικότερα της λειτουργίας του κοινοβουλευτικού πολιτεύ-
µατος, προσφέροντας υψηλού επιπέδου υπηρεσίες σε όλους
µας και διευκολύνοντας ταυτόχρονα το δύσκολο έργο που επι-
τελούν οι Βουλευτές όλων των κοµµάτων. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι το προσωπικό της Βουλής είναι άρτια κα-
ταρτισµένο, και µάλιστα µέσω της αξιολόγησης που ήδη εφαρ-
µόζεται, προβλέπονται και συνεχή σεµινάρια µε στόχο τη
βελτίωση απόδοσης των υπαλλήλων και της καλύτερης αξιοποί-
ησής τους. Η στοχοθεσία προβλέπει επίσης τη βελτίωση της
αποτελεσµατικότητας και της συλλογικής δράσης των υπηρε-
σιών της Βουλής, ενώ προβλέπεται και η συνεχής αξιολόγησή
τους, καθώς και ο κοινωνικός έλεγχος µέσω ερευνών ή ηλεκτρο-
νικών εφαρµογών, µέσω των οποίων οι πολίτες έρχονται σε
επαφή µε τη Βουλή. 

Σ’ ό,τι έχει να κάνει µε το προσωπικό, για να µην αναφερθώ
και να µην καθυστερώ το Σώµα, θα µου επιτρέψετε να κατα-
γράψω σε ποια άρθρα δεν συµφωνούµε, τα οποία και δεν θα ψη-
φίσουµε, κύριε Πρόεδρε. 

Το άρθρο 1 το ψηφίζουµε. 
Τα άρθρα 2 και 7, όπως διορθώνονται, τα ψηφίζουµε. 
Στο άρθρο 3, που αποσαφηνίζονται οι προϋποθέσεις χορήγη-

σης αδειών εισόδου σε εκπροσώπους µέσων ενηµέρωσης κ.λπ.
και όχι σε δηµοσιογράφους, ψηφίζουµε «ναι». 

Στα άρθρα 4 και 17, όντως υπάρχει ένας προβληµατισµός και
θα ψηφίσουµε «όχι». 

Στα άρθρα 5 και 18, έχουµε τις αναγκαίες τροποποιήσεις στον
Κανονισµό και στον Ειδικό Κανονισµό της Βουλής, τον Κανονισµό
της Ειδικής Υπηρεσίας Επιτροπής Ελέγχου δηλώσεων περιου-
σιακής κατάστασης, ώστε αυτός να αρθεί σύµφωνα µε τον
ν.4571/2018. Αυτό δεν το ψηφίζουµε. 

Στο άρθρο 6 λέµε «ναι». 
Στο άρθρο 8, θεωρούµε ότι δεν υφίσταται λόγος να υπάρχει

ναυπηγός στην ελληνική Βουλή και δεν το ψηφίζουµε. 
Δεν ψηφίζουµε, επίσης, το άρθρο 9. 
Στο άρθρο 12 λέµε «ναι». 
Στο άρθρο 10, επίσης, λέµε «ναι», µε την επισήµανση, όµως,
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ότι θα πρέπει να αναφερθούν ακόµα πιο συγκεκριµένα τα κοινω-
νικά κριτήρια, τα οποία λυπάµαι που το λέω αλλά κάποιοι από
τους υπαλλήλους κάποιες φορές, µπορεί να τα χρησιµοποιήσουν
για διευκόλυνσή τους σε βάρος της υπηρεσίας τους και σε
βάρος και άλλων υπαλλήλων.

Στο άρθρο 11, στο οποίο αποσαφηνίζονται διάφορα θέµατα,
ένταξη του προσωπικού της Βουλής στον ν.4354/2015, λέµε
«ναι». 

Στο άρθρο 13, µε το οποίο δίνεται η δυνατότητα σε εξαιρετικές
περιπτώσεις, µε απόφαση του Προέδρου της Βουλής, κατόπιν
εισήγησης της υπηρεσίας, να παρατείνεται η προθεσµία πληρω-
µής και απόδοσης λογαριασµού χρηµατικών ενταλµάτων κ.λπ.,
λέµε «ναι».

Στο άρθρο 14, στο οποίο µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα
της Βουλής, προβλέπεται ο καθορισµός του τρόπου πληρωµής
και η έκδοση υπηρεσιακών πιστωτικών καρτών κ.λπ., λέµε «ναι». 

Στο άρθρο 15, σχετικά µε τις συµβάσεις της Βουλής που
εφαρµόζονται κατ’ αναλογία µε τις διατάξεις προφανώς της νο-
µοθεσίας µε τις δηµόσιες συµβάσεις, λέµε «ναι». 

Στο άρθρο 16, που επαναφέρει τη δυνατότητα εφαρµογής της
παραγράφου 2 του άρθρου 95 του Κανονισµού, λέµε «ναι».

Επίσης και στο άρθρο 19 λέµε «ναι».
Στο άρθρο 20, που εναρµονίζεται η ορολογία µε τις διατάξεις

του δηµόσιου λογιστικού, λέµε «ναι».
Στο κοινοβουλευτικό µέρος όπου η πρώτη διάταξη που αφορά

τα µέλη του Προεδρείου, τους Αντιπροέδρους κ.λπ., λέµε «ναι». 
Στο άρθρο 22, που αποσαφηνίζονται οι λεπτοµέρειες διενέρ-

γειας καταστατικού ελέγχου απολογιστικών στοιχείων του νοµι-
κού προσώπου κ.λπ., λέµε «ναι».

Τέλος στο άρθρο 23, που συµπληρώνει τη διάταξη του άρθρου
13, µε τη διευκρίνιση «αποσπάσεις του Τµήµατος Νοµικής Υπο-
στήριξης της Βουλής, να µην αίρονται αυτοδικαίως µε την
έναρξη της νέας βουλευτικής περιόδου», λέµε «όχι».

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Ανεξαρτήτων Ελλή-

νων)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Γε-

ωργιάδης. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Καλησπέρα και από εµένα. Θα
είµαι αρκετά σύντοµος. 

Θα ξεκινήσω µε ένα σχόλιο σχετικά µε την επιστολή του Πρω-
θυπουργού. Τοποθετήθηκα και στη σχετική επιτροπή και διαφώ-
νησα, γιατί δεν θεωρώ ότι χρειάζεται ο Πρόεδρος της Βουλής να
δεχτεί καµµία επιστολή, για τον τρόπο που θα προεδρεύσει και
για το τι θα φέρει στον Κανονισµό. Αυτή η επιστολή άνοιξε τον
χορό της Αντιπολίτευσης, για να κρίνουν αρνητικά τόσο τον Πρω-
θυπουργό και την απόφασή του όσο και τον Πρόεδρο της Βου-
λής. Αν ήθελε ο κύριος Πρωθυπουργός να µεταφέρει ότι δεν
δέχεται καµµία απειλή, θα µπορούσε να πει ότι δεν δέχεται καµ-
µία απειλή και να µην παρακινήσει τον Πρόεδρο της Βουλής, να
µη φέρει τίποτα στη σχετική επιτροπή και κλείνω µε αυτό το
θέµα, όσον αφορά την επιστολή του Πρωθυπουργού.

Αυτή την στιγµή έξι Βουλευτές που αυτή τη στιγµή δεν µπορώ
να καταλάβω για ποιον λόγο –παραλόγως κατ’ εµάς- έχουν δώσει
λευκή επιταγή για να ψηφίζουν «ναι» σε όλα, χωρίς καν να τα
δουν, πραγµατικά µου προκαλεί τεράστια εντύπωση. Όµως προ-
φανώς είναι οι ιδανικοί πρόθυµοι, και να πάρουν τους ρόλους
των κοµπάρσων σε αυτό το θέατρο σκιών που έχει ξεκινήσει η
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -ΑΝΕΛ, για όσο ακόµη κρατήσει όλο αυτό.

Δυστυχώς µε αυτές τις κινήσεις και µε αυτή τη µεταγραφολο-
γία δίνει δικαίωµα στους συµπολίτες µας, να απαξιώνουν ακόµη
περισσότερο το ελληνικό Κοινοβούλιο και εµάς τους Βουλευτές,
να µιλάνε για ρετάλια της «Κυβέρνησης κουρελού», να µιλάνε για
γκαζόζες, να µιλάνε για παραλογισµούς, να κάνει πάρτι το «Ράδιο
Αρβύλα», δείχνοντας όλους τους Βουλευτές και όλα αυτά που
έχουν κάνει. 

Αντί να ασχολούµαστε, πραγµατικά, µε τα προβλήµατα που
απασχολούν την ελληνική κοινωνία, µε το αν θα έχουµε µείωση
της ανεργίας, µε το αν θα µπορέσουν να κρατήσουν τους µι-
σθούς τους και τις συντάξεις τους οι συµπολίτες µας, µε το αν

θα µπορέσουµε να βγούµε στις αγορές, µε το αν δεν θα κλείσουν
οι επιχειρήσεις τους κ. ο. κ., ασχολούµαστε µε τον κάθε έναν,
που για κάποιον λόγο εδώ µέσα παραµένει και κάθεται στην κα-
ρέκλα του.

Θα συµφωνήσω µε τον κ. Παφίλη –είναι από τις λίγες φορές
που συµφωνώ µε απόψεις του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας- όσον αφορά τις θέσεις των Βουλευτών. 

Βγαίνεις και εκλέγεσαι µε ένα κόµµα. Το όχηµα καλώς ή κακώς
είναι το κόµµα, πόσω µάλλον όταν έχεις εκλεγεί µε λίστα και είσαι
διορισµένος Βουλευτής. Διαφωνείς µε το κόµµα; Παραδίδεις την
έδρα σου και, αν έχεις το τσαγανό, πηγαίνεις µε σταυρό και ανα-
µετράσαι. Όλα τα άλλα είναι για την καρέκλα. Είναι ξεκάθαρη η
θέση της Ένωσης Κεντρώων, και είµαστε το µόνο κόµµα που δεν
έχουµε δεχθεί στις τάξεις µας κανέναν Βουλευτή κι ας µας έχουν
χτυπήσει την πόρτα. 

Θα πάω στο κοµµάτι των Αντιπροέδρων, όπου στην επιτροπή
διαφώνησα. Ο εκάστοτε Αντιπρόεδρος εκλέγεται από το Σώµα.
Τη δύναµη για την Κοινοβουλευτική Οµάδα την έχει δώσει ο
λαός. Έχει ψηφίσει ο λαός για να µπουν τα κόµµατα στο ελληνικό
Κοινοβούλιο και να εκφράζονται µέσω των Προέδρων και των εκ-
προσώπων του. Το να διαλύεται µια Κοινοβουλευτική Οµάδα
επειδή κάποιοι θέλουν να κάνουν µετακοµίσεις, για εµάς είναι
πάρα πολύ αρνητικό. Ανοίγει και ο δρόµος για αποστασίες, προ-
δοσίες, ανταλλάγµατα κ. ο. κ.. Παρ’ όλα αυτά αυτός είναι ο Κα-
νονισµός και οφείλουµε να τον ακολουθήσουµε. Διαφωνώ µε το
να µην παραµείνει Αντιπρόεδρος ο κ. Λυκούδης. Εννοείται ότι
επαινώ τη στάση του και θα ψηφίσουµε και το εν λόγω άρθρο,
γιατί αυτό είναι το σωστό. 

Θα κλείσω µε έναν λόγο για τους υπαλλήλους της Βουλής,
που είναι και ο κυριότερος λόγος για τον οποίον ανέβηκα στο
Βήµα. Πραγµατικά σας επαινούµε και σας ευχαριστούµε που
είστε εδώ. Προσφέρετε στο εύρυθµο κοινοβουλευτικό έργο για
όλους εµάς µε όλη σας τη συνεργασία. Και το λέω τόσο από τη
θέση µου ως Αντιπροέδρου όταν είµαι στην Έδρα, όσο και ως
Βουλευτής. 

Το αν θα ψηφίσουµε ή όχι τις σχετικές διατάξεις του Κανονι-
σµού, δεν έχει να κάνει ούτε µε προσωπική βούληση ούτε µε κάτι
κατά του προσωπικού της Βουλής. Είναι καθαρά πολιτικό το
θέµα. Σε γενικές γραµµές, όπως είπα και στην επιτροπή, είµαστε
θετικοί. Σε κάποια θα τοποθετηθούµε θετικά, σε κάποια αρνητικά
και σε κάποια θα ψηφίσουµε «παρών». 

Παρ’ όλα αυτά γι’ άλλη µια φορά θέλω να σας ευχαριστήσω
που είστε κοντά µας. Πραγµατικά χωρίς εσάς δεν θα λειτουρ-
γούσε η Βουλή. Χωρίς εµάς τους Βουλευτές πιθανότατα να λει-
τουργούσε. Χωρίς εσάς όχι. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και τώρα µπαίνουµε

στον κατάλογο των οµιλητών. 
Ο κ. Βενιζέλος έχει τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το

κοινοβουλευτικό σύστηµα διακυβέρνησης βασίζεται σε µια
µακρά ιστορική παράδοση, που έχει διαπλάσει θεσµούς, αρχές
και κανόνες. 

Το άρθρο 65 του Συντάγµατος αναθέτει στην ίδια τη Βουλή µε
τον Κανονισµό που ψηφίζει, να ρυθµίζει τα σχετικά µε την ελεύ-
θερη και δηµοκρατική λειτουργία της στο πλαίσιο της θεσµικής
συγκρότησης και των παραδόσεων του κοινοβουλευτικού συστή-
µατος διακυβέρνησης. 

Η Βουλή ιστορικά ξεκίνησε ως Βουλή των Βουλευτών, και στα-
διακά εξελίχθηκε σε όλα τα δυτικά πολιτικά συστήµατα, τα αντι-
προσωπευτικά και κοινοβουλευτικά, σε Βουλή των κοµµάτων. Για
να επιτευχθεί αυτό, εισήχθησαν στα Συντάγµατα θεµελιώδεις
αρχές, όπως η κοινοβουλευτική αρχή, η εξάρτηση της Κυβέρνη-
σης από την εµπιστοσύνη της Βουλής και η αρχή της δεδηλωµέ-
νης, που δεσµεύει τον Αρχηγό του κράτους στην επιλογή του
Πρωθυπουργού, που διορίζει και συνιστά προβολή της κοινοβου-
λευτικής αρχής στη φάση του διορισµού. Αλλά για να λειτουργεί
η αρχή της δεδηλωµένης και το τεκµήριο της πλειοψηφίας της
Κυβέρνησης, πρέπει να υπάρχουν συγκροτηµένα πολιτικά κόµ-
µατα.

Γι’ αυτό προβλέπει ο Κανονισµός, εφαρµόζοντας το Σύνταγµα,
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ότι και όλες οι επιτροπές της Βουλής συγκροτούνται κατά την
αναλογία των πολιτικών κοµµάτων. Ο Βουλευτής ως αντιπρόσω-
πος του λαού και του έθνους έχει βεβαίως ελεύθερη εντολή, το
δικαίωµα της κατά συνείδηση γνώµης και ψήφου, αλλά αυτό το
ασκεί ως µέλος µιας Κοινοβουλευτικής Οµάδας -µιας Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας- δεν µπορεί να είναι διχασµένη προσωπικό-
τητα, δεν µπορεί να είναι µία περίπτωση µαγικής εικόνας, που
αλλάζει ρόλο και θεσµική λειτουργία µέσα στη Βουλή ή µπορεί
να ασκεί το ρόλο του αυτό ως ανεξάρτητος υπολογιζόµενος επί-
σης ως τέτοιος, ως ανεξάρτητος στη συγκρότηση και της Ολο-
µέλειας και των Κοινοβουλευτικών Οµάδων.

Αυτά τα απλά κατοχυρωµένα σχήµατα που προστατεύουν το
κύρος του κοινοβουλευτικού συστήµατος διακυβέρνησης, δεν
είχε σκεφτεί και τολµήσει κανείς να τα θίξει στον πυρήνα τους
τα τελευταία πολλά χρόνια, την µακρά περίοδο της Μεταπολί-
τευσης από το 1974 και µετά. Άλλωστε το Σύνταγµα του 1975
ενσωµατώνει πολύ ισχυρές ιστορικές µνήµες και από την εµπει-
ρία του 1965, αλλά και από την εµπειρία παλαιότερων περιόδων
όπως είναι η δεκαετία του ’50, για να µην πάω πιο παλιά. Η ιστο-
ρικότητα των θεσµών και των ρυθµίσεων είναι πάρα πολύ βαθιά.

Δυστυχώς τις τελευταίες µέρες υπό το πρόσχηµα ότι πρέπει
να διατηρηθεί η Κυβέρνηση στην εξουσία ως κάτι παραπάνω από
Κυβέρνηση µειοψηφίας, ως Κυβέρνηση πλειοψηφίας που έχει
λάβει την εµπιστοσύνη της Βουλής, αλλά και πρέπει να έχει και
Κοινοβουλευτική Οµάδα της απόλυτης πλειοψηφίας, ενώ δεν
έχει, παρατηρούµε µια συστηµατική και θρασεία θεσµικά και
ιστορικά προσπάθεια αλλοίωσης όλων των θεµελιωδών θεσµών
και αρχών του κοινοβουλευτικού συστήµατος διακυβέρνησης,
δηλαδή της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας, της δηµοκρατίας.

Γιατί, βεβαίως, η Κυβέρνηση έλαβε ψήφο εµπιστοσύνης, από
Βουλευτές που ανήκουν σε άλλα κόµµατα ή είναι ανεξάρτητοι,
αλλά η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ δεν έχει την απόλυτη
Πλειοψηφία, δεν διαθέτει τεκµήριο δεδηλωµένης, δεν συγκροτεί
την πλειοψηφία των επιτροπών της Βουλής. 

Προκειµένου αυτό τώρα να καλυφθεί, εµφανίζονται µια σειρά
από βαριές προσβολές του πολιτεύµατος. Πρώτον, παρεµβαίνει
ο Πρωθυπουργός µε την περιβόητη επιστολή του, και οµολογεί
πανηγυρικά ότι αυτός καθοδηγεί πολιτικά την αναθεώρηση του
Κανονισµού, που είναι αποκλειστική αρµοδιότητα του Προέδρου
της Βουλής και της Βουλής χωρίς συµµετοχή της Κυβέρνησης.
Δεν εκπροσωπείται η Κυβέρνηση στη διαδικασία αυτή. Προσβάλ-
λει τον Πρόεδρο της Βουλής, για να διακηρύξει ο κ. Τσίπρας ότι
δεν εκβιάζεται από τον συνέταιρό του, τον κ. Καµµένο, ενώ είναι
προφανείς οι αλληλοεκβιασµοί και οι εκποµπές µηνυµάτων, περί
των στοιχείων που διαθέτει ο ένας και ο άλλος. Και αυτό είναι το
λιγότερο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Με τις επιστολές των έξι Βουλευτών, που εστάλησαν χθες,
έχουµε πια έναν τραγέλαφο κοινοβουλευτικό. Έχουµε Βουλευ-
τές, που ανήκουν τυπικά στην Κοινοβουλευτική Οµάδα των
ΑΝΕΛ, για να υπάρχει ως Κοινοβουλευτική Οµάδα, αλλά προσµε-
τρώνται στην ψηφοφορία ως Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, για να
ισχύει η αρχή της δεδηλωµένης και το τεκµήριο πλειοψηφίας.

Έχουµε τρεις Υπουργούς, που εµφανίζονται ως Ανεξάρτητοι,
ως µη µέλη της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, στον
προθάλαµο για να µπουν στα εσώτερα του παραπετάσµατος του
ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίοι λένε τώρα: «Είµαστε κοινοβουλευτικά ανεξάρ-
τητοι εν αναµονή, αλλά βεβαίως θα µας υπολογίζετε ως ΣΥΡΙΖΑ».
Είναι ΣΥΡΙΖΑ τώρα η κ. Παπακώστα,ο κ. Κόκκαλης και η κ. Κουν-
τουρά. Και έχουµε και τον κ. Δανέλλη, βεβαίως, ο οποίος έχει
αυτό το ιδιόρρυθµο υβριδιακό καθεστώς, από το οποίο φαντά-
ζοµαι να τον λυτρώσετε γρήγορα, κάνοντάς τον µέλος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Θα είναι νοµίζω πολύ ικανοποιηµένος από αυτό. 

Αυτό, ξέρετε, το επιβεβαιώνετε, εµµέσως, µε το σηµερινό
άρθρο 21 της πρότασης του Προέδρου της Βουλής, χωρίς,
όµως, να έχετε συνείδηση της µεγάλης αντίφασης, που δηµιουρ-
γείται ανάµεσα στην διάταξη αυτή και στα όσα γίνονται ταυτό-
χρονα. 

Ποιος είναι αυτός ο κοινοβουλευτισµός που δηµιουργείται;
Είναι ένας νέος τύπος κοινοβουλευτισµού, ο ασπόνδυλος κοινο-

βουλευτισµός, ο κοινοβουλευτισµός των ελαστικών συνειδή-
σεων, που πάνε να γίνουν το αίτιο της ελαστικότητας των θε-
σµών, δηλαδή της καταστρατήγησης του Συντάγµατος και
βεβαίως, της αλλοίωσης των θεµελιωδών στοιχείων του πολιτεύ-
µατος, που προστατεύονται από την έννοµη τάξη ισχυρά. 

Οι ΑΝΕΛ έχουν περιπέσει στην κατάσταση του πτυσσόµενου
κόµµατος. Άλλοτε έχουν τέσσερις Βουλευτές, άλλοτε έχουν έξι,
άλλοτε έχουν τρεις, που υπολογίζονται κατά το άρθρο 15 του
Κανονισµού. Άρα, δεν ξέρουν πόσοι είναι και ποιοι είναι και τι
είναι. Είναι οι επιπτώσεις αυτών των αλληλοεκβιασµών. 

Αυτό, όµως, δεν µας αφορά. Μας αφορά η καθαρότητα της
λειτουργίας του πολιτικού συστήµατος. Πάρτε τους Βουλευτές
αυτούς και κάντε τους µέλη του ΣΥΡΙΖΑ, να έχετε µία καθαρή
λύση, αλλά µην ευτελίζετε τον Κανονισµό και το Σύνταγµα. Γιατί
αυτό που κάνετε, µπορεί να δίνει µία παράταση εβδοµάδων ή
µηνών στην Κυβέρνηση να νέµεται την εξουσία, αλλά τραυµατίζει
βαθιά το πολιτικό σύστηµα, τον πολιτικό πολιτισµό και την ίδια
τη δηµοκρατία.

Έχω πει αρκετές φορές ότι το τελευταίο εξάµηνο της θητείας
αυτής της Κυβέρνησης θα είναι πιο ζηµιογόνο και βλαπτικό για
τη χώρα απ’ ότι το πρώτο εξάµηνο του 2015. Και στην οικονοµία
θα το δούµε αυτό σταδιακά, παρά τις εντυπώσεις που κάποιοι
προσπαθούν να δηµιουργήσουν, αλλά βεβαίως και στους θε-
σµούς και στη Δηµοκρατία. 

Υπάρχει η υποχρέωση κάθε δηµοκράτη πολίτη να σας προει-
δοποιήσει και να αντιταχθεί σε αυτό που κάνετε. Μπορεί να χαί-
ρεστε ότι είστε ευρηµατικοί, ότι έχετε έναν Πρωθυπουργό, που
επιδίδεται στην κοινοβουλευτική ταχυδακτυλουργία. Αυτό που
κάνετε, όµως, δεν είναι κόλπο, είναι προσβολή της δηµοκρατίας
και του κοινοβουλευτισµού!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Αριστείδης
Μπαλτάς από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα,
ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, να πάρω τον λόγο για το
συγκεκριµένο θέµα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κι εγώ, κύριε Πρόεδρε, έχω ζη-
τήσει να µιλήσω µετά τον κ. Μπαλτά.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Παρασκευό-
πουλε, θα πάρετε τον λόγο µετά τον κ. Κεφαλογιάννη. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε
Μπαλτά, έχετε τον λόγο. 

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο ΣΥΡΙΖΑ προσπαθεί, σε όλη τη

διάρκεια αυτής της κοινοβουλευτικής θητείας, να µην ενταχθεί
σε µία συζήτηση επιθετικών προσδιορισµών, ύβρεων, καταλογι-
σµού µεγάλων κουβεντών του είδους «προδότες» κ.λπ., και να
προσπαθήσει να είναι µόνιµα σε επίπεδο επιχειρηµάτων, τόσο
για να πει τις δικές του θέσεις, όσο και για να αντικρούσει µε επι-
χειρήµατα τις θέσεις των άλλων.

Οµολογώ ότι δεν είναι εύκολο και ούτε πετυχαίνουµε πάντα σε
αυτό. Γιατί αυτό που έρχεται αυθόρµητα -να το πω έτσι συνο-
πτικά, δεν θα µπω σε τέτοιες κατηγορίες, βέβαια- είναι µόνιµα η
φράση «κοίτα ποιος µιλάει». Κι άµα σου έρθει η φράση «κοίτα
ποιος µιλάει», είσαι αναγκασµένος κάποιες φορές, αν δεν συγ-
κρατηθείς, να ξεσπάσεις. Θα προσπαθήσω να µείνω στο επίπεδο
αυτό, παρ’ όλο που είναι, ενδεχοµένως, λίγο δονκιχωτικό και να
απαντήσω συστηµατικά σε όσα λέχθηκαν σήµερα εδώ και όσα
λέγονται αυτές τις µέρες.

Πρώτον, αναρωτήθηκε ο κ. Τραγάκης γιατί είµαστε πολλοί.
Όντως, είµαστε πολλοί από τον ΣΥΡΙΖΑ σήµερα από ότι βλέπω,
ενώ είναι ελάχιστοι από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ήρθατε για να έχετε τον αριθµό εβδο-
µήντα πέντε, για να έχει η Ολοµέλεια απαρτία. 

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΜΠΑΛΤΑΣ: Είµαστε πολλοί διότι ήρθαµε εδώ να
υπερασπίσουµε το Σύνταγµα, τον λογικό ειρµό της πολιτικής και
να αναδείξουµε ζητήµατα τα οποία, ως συνήθως, συκοφαντούν-
ται από πλευρές της Αντιπολίτευσης.
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Ξεκινάω από το επίµαχο θέµα. Κάποια στιγµή ο Πρωθυπουρ-
γός, χωρίς να έχει συνταγµατική υποχρέωση -ή άλλη- ζήτησε από
τη Βουλή ψήφο εµπιστοσύνης. Επαναλαµβάνω, χωρίς να έχει
υποχρέωση.Και αυτό, διότι ακριβώς είχε καταλάβει και ο ίδιος -
όπως και όλοι µας, και εσείς και εµείς- ότι το θέµα των Πρεσπών
αναδείχθηκε σε µείζον πρόβληµα, για λόγους, που έχουν σχέση
µε την αντιστροφή που έκανε η Αντιπολίτευση, σε σχέση µε τις
παραδοσιακές της θέσεις. Άρα αυτή κρίση έπρεπε να αντιµετω-
πιστεί στη ρίζα της, µέσω ψήφου εµπιστοσύνης. Όντως έγινε
έτσι, χωρίς να υπάρχει καµµία υποχρέωση σαφώς -το επαναλαµ-
βάνω- και κέρδισε την πλειοψηφία ο Πρωθυπουργός. Η Κυβέρ-
νηση, δηλαδή, απέκτησε τις εκατόν πενήντα µια ψήφους, που
σύµφωνα µε το Σύνταγµα απαιτούνται για να υπάρχει πλειοψη-
φία στην Βουλή.

Η ψήφος εµπιστοσύνης -ξέρετε- όταν τίθεται σε τέτοιους δρα-
µατικούς όρους και ως εκ της φύσεώς της, δεν είναι στιγµιαίο
αδίκηµα ,όπως για κάποιους ήταν η δικτατορία. Είναι διαρκής
θέση, µέχρι να αντιστραφεί αυτή από την απόφαση του Βου-
λευτή. Είναι διαρκής θέση, µέχρι να ολοκληρωθεί µία θητεία ή
µέχρις ότου ο ίδιος Βουλευτής πει, για δικούς του λόγους, ότι
δεν θέλει πλέον να παρέχει τέτοιου τύπου ψήφο εµπιστοσύνης
στην κυβέρνηση.

Η ψήφος εµπιστοσύνης, λοιπόν, είναι συνδεδεµένη µε κάτι το
οποίο επίσης ξεχνάτε και τώρα προσφάτως, ο κ. Βενιζέλος µε το
συνταγµατικό φορµαλισµό τείνει να ξεχάσει απολύτως. Αυτή η
Βουλή προέκυψε -το ξέρετε πολύ καλύτερα από µας ίσως- µετά
από µία βαθιά κρίση της ελληνικής κοινωνίας, που είχε σχέση µε
τα µνηµόνια, τους δανεισµούς και τα υπόλοιπα.

Στη βάση αυτής της κρίσης κατέρρευσαν, σε πρώτη φάση, τα
δύο κόµµατα του δικοµµατισµού. Το ΠΑΣΟΚ, µε τις όποιες µορ-
φές, συνεχίζει την κατρακύλα και αν συνεχίσει η Νέα Δηµοκρατία
την ίδια πολιτική -το είπε πάρα πολύ καλά ο κ. Δένδιας τις προ-
άλλες- θα έχει την ίδια τύχη. Αυτό είναι κρίση. Αυτή η κρίση ση-
µαίνει ότι οι άνθρωποι µετακινούνται, αλλάζουν θέσεις, αλλάζουν
γνώµες. Είδαµε σε προηγούµενες συνθέσεις του Κοινοβουλίου
πόσες δραµατικές αλλαγές υπήρξαν εντός Κοινοβουλίου από τέ-
τοιες αλλαγές.

Τι σηµαίνει, όµως, κρίση; Η κρίση αυτή επικαλείται έµµεσα µία
πάρα πολύ βασική αρχή του Συντάγµατος, την οποία ανέφερε
στιγµιαία ο κ. Βενιζέλος, αλλά την απέσυρε αµέσως µετά µέσω
του φορµαλισµού του. Θεµέλιο της θέσης του Βουλευτή εντός
Κοινοβουλίου είναι η συνείδησή του Βουλευτή. Η συνείδηση του
Βουλευτή ευτελίζεται σε όλες αυτές τις συζητήσεις, διότι συν-
δέεται από πολλούς µε µία έννοια συναλλαγής κάτω από το τρα-
πέζι, δηλαδή, «Πόσα πήρες;», «Τι ανταλλάγµατα κέρδισες;».

Αυτό ευτελίζει την έννοια της συνείδησης, όχι µόνο σε επίπεδο
Βουλευτού, αλλά και σε επίπεδο δικαστηρίων. Διότι και εκεί το
τελικό-τελικό -ας το πούµε- επιχείρηµα που έχει ο δικαστής κρί-
νοντας, µετά τους αντίδικους, είναι η συνείδηση του. 

Μην ευτελίζετε, λοιπόν, µε αυτόν τον τρόπο τη συνείδηση. Και
µην ευτελίζετε µε αυτό τον τρόπο τη συνείδηση των Βουλευτών,
που ήρθαν σε σας. 

Και εάν θέλετε να µπούµε λίγο προς στιγµήν στο «κοίτα ποιος
µιλάει», σπεύσατε ως Νέα Δηµοκρατία στους Βουλευτές που
ήρθαν σε σας, να τους δώσετε -ας πούµε- το αντίτιµο της προ-
σχώρησής τους, την κατανοµή τους στα ψηφοδέλτια, ώστε να
µην αγωνιούν τι πρόκειται να γίνει στις εκλογές. ‘Οποτε γίνουν,
προφανώς τον Οκτώβριο.

Από κει και πέρα -και τελειώνω- έγινε πολύς λόγος για το
γράµµα Τσίπρα προς Βούτση. Ο κ. Παφίλης το εξέφρασε µε τον
τρόπο του γλαφυρά. Ο κ. Τσίπρας και ο κ. Βούτσης είναι µέλη
του ίδιου κόµµατος. Μετέχουν και οι δύο στην Πολιτική 
Γραµµατεία του ΣΥΡΙΖΑ. Με αυτήν την έννοια, θα ήταν εξαιρετικά
απλό, αυτό που έγινε δηµόσια, να γινόταν µη δηµόσια και άρα ο
κ. Βούτσης, µετά από συζήτηση µε τον Πρωθυπουργό και Πρό-
εδρο του κόµµατος, να ερχόταν και να έλεγε εδώ ό,τι νόµιζε ή
ό,τι είχε συµφωνήσει.

Γιατί ο Πρωθυπουργός έγραψε το γράµµα; Έγραψε το
γράµµα για να δείξει την υποκρισία των επιχειρηµάτων ενάντια
στις κινήσεις των τελευταίων ηµερών. Ο Πρωθυπουργός, ως Αρ-
χηγός κόµµατος πλέον και όχι ως Πρωθυπουργός, λέει στον κ.

Βούτση, «Το κόµµα, του οποίου έχω την τιµή να ηγούµαι, δεν θε-
ωρεί ότι, έτσι που έγινε συζήτηση, µπορούµε να προχωρήσουµε
σε αλλαγή Κανονισµού». Άρα, µε αυτή την έννοια, θέτει ενώπιον
του ελληνικού λαού και του Κοινοβουλίου ακριβώς την πολιτική
άποψη του κόµµατός του, για το πώς µπορούν να προχωρήσουν
από κει και πέρα οι διαδικασίες.

Όλη η «παρεξήγηση» που έγινε, είναι η «παρεξήγηση» διότι
συνέβη το εξής: Κάποιοι Βουλευτές θεώρησαν ότι σε αυτήν τη
λογική που είπα προηγουµένως, δηλαδή ότι υπάρχει µία µόνιµη
παροχή εµπιστοσύνης, κάποιες Κοινοβουλευτικές Οµάδες χά-
νουν τους Βουλευτές τους, ενώ αυτές οι Κοινοβουλευτικές Οµά-
δες έχουν όλα τα άλλα προνόµια, που τους δίνουν, το Σύνταγµα
και οι νόµοι, για τη συγκρότησή τους: χρήµα από το δηµόσιο τα-
µείο σε σχέση µε τη συντήρηση του κόµµατός τους κ.ο.κ..

Και, επειδή είναι πρωτοφανές -πρωτοφανές ως αποτέλεσµα
της κρίσης- να υπάρχουν Κοινοβουλευτικές Οµάδες, υπαρκτές
σύµφωνα µε τις εκλογές και ανύπαρκτες σύµφωνα µε τον Κανο-
νισµό, η πρόταση ήταν µπας και µπορέσουµε συναινετικά να λύ-
σουµε αυτό το πρόβληµα, ώστε να µην χάσουν το δικαίωµα
λόγου οι Βουλευτές, που τυχαίνει να είναι επικεφαλής τέτοιων
οµάδων.Και να προχωρήσουµε παρακάτω.

Έγινε τέτοιος κουρνιαχτός, όχι µόνο από την Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση, που ο ρόλος της είναι να σηκώνει κουρνιαχτό σε τέ-
τοιες περιπτώσεις, αλλά και από τις ίδιες τις Κοινοβουλευτικές
Οµάδες που θα ωφελούνταν µε αυτόν τον τρόπο. Υπό αυτήν την
έννοια, ο Πρωθυπουργός λέει; «Αφού δεν υπάρχει κανενός εί-
δους συναίνεση, δεν είναι δική µας αρµοδιότητα να επιβάλουµε
δική µας θέληση στις άλλες Κοινοβουλευτικές Οµάδες, οπότε,
κύριε Πρόεδρε της Βουλής, παρακαλώ αφήστε το». 

Αυτή η ανοιχτή διαδικασία, ενώπιον του ελληνικού λαού, απο-
τύπωσης της κρίσης και των συµπερασµάτων της και των κενών
του Κανονισµού της Βουλής -διότι ο Κανονισµός της Βουλής
πάλι ενάντια στον φορµαλισµό Βενιζέλου δεν προέβλεπε τέτοιου
τύπου διαδικασίες κρίσης- δεν έγινε κατανοητή και φτάσαµε,
εδώ που φτάσαµε.

Επανέρχοµαι, λοιπόν, και λέω: Κύριε Τραγάκη, είµαστε πολλοί,
γιατί θέλουµε να πούµε αυτά τα πράγµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Απαρτία δεν έχετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Ηγουµενίδης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να τοποθετηθώ, µε βάση τα όσα άκουσα από τους

εισηγητές των κοµµάτων, που προηγήθηκαν.
Πιστεύω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι βρισκόµαστε σε

µια περίοδο που σηµαντικά γεγονότα επηρεάζουν, ταρακουνούν,
το πολιτικό σύστηµα, επηρεάζουν τις πολιτικές εξελίξεις. 

Η οικονοµική αποτυχία των προηγούµενων πολιτικών και η οι-
κονοµική χρεοκοπία της χώρας, η επιβολή µνηµονιακών πολιτι-
κών οδήγησε στην κατάρρευση του δικοµµατισµού, όπως τον
είχαµε γνωρίσει µεταπολιτευτικά, σαν χάρτινος πύργος. 

Οι ίδιοι οι αγώνες ενάντια στα µνηµόνια ανέδειξαν στην πρώτη
γραµµή των συνθηµάτων τα αιτήµατα για αξιοπρέπεια, αλληλεγ-
γύη και δικαιοσύνη. Αυτοί οι αγώνες -και όχι κάποιοι φωτισµένοι
ηγέτες, που ήρθαν απ’ έξω να δηµιουργήσουν νέα κόµµατα- είναι
που ανέδειξαν την Αριστερά σε θέσεις κυβερνητικής ευθύνης.

Πιστεύω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ότι ζούµε συνταρακτικά γε-
γονότα, τα οποία οδηγούν στο να σβήνονται οι παραδοσιακές
διαχωριστικές γραµµές, στην κατάρρευση όσον αφορά τις πα-
ραδοσιακές πολιτικές στοιχίσεις. Νέες στοιχίσεις, νέες διαχωρι-
στικές γραµµές σιγά-σιγά διαµορφώνονται και ξεχωρίζουν τη
συντηρητική νεοφιλελεύθερη πολιτική από την προοπτική της
αριστεράς για τον τόπο. 

Σε αυτούς, λοιπόν, τους πρωτόγνωρους δρόµους, που ανοί-
γονται, µπορούµε να ανιχνεύσουµε, να ψηλαφήσουµε τη βαθύ-
τερη κοινωνική αιτία της πολιτικής ρευστότητας που ζούµε, της
πολιτικής κινητικότητας που βιώνουµε. 

Εδώ θέλω να αναφέρω δυο-τρία «αλλά».
Πρώτον, αυτή η ρευστότητα ακουµπάει το σύνολο των κοµµά-
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των είτε αναφέρεται σε κινητικότητα και ρευστότητα των Κοινο-
βουλευτικών Οµάδων είτε αναφέρεται σε δυσαρµονία των Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων, µε τον κόσµο που µέχρι τώρα
προσδιοριζόταν και ακολουθούσε αυτά τα κόµµατα.

Δεύτερον, ο λαός µας, από την ιστορική του εµπειρία, από την
πολιτική ιστορία του τόπου, απεχθάνεται και απορρίπτει την πο-
λιτική κινητικότητα, που είναι αποτέλεσµα συναλλαγής. Ο λαός
µας, κατά τη γνώµη µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σιχαίνεται
την αλλοίωση του συσχετισµού των δυνάµεων, όπως την επέλεξε
µε την ψήφο του, όταν αυτή προκύπτει σαν αποτέλεσµα συναλ-
λαγής.

Τρίτον, όταν οι µετακινήσεις αφορούν µετακινήσεις προς το
ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία γίνονται δεκτές µετά βαΐων και
κλάδων, ότι είναι, δηλαδή, µετακινήσεις, ως αποτέλεσµα υγιούς
προβληµατισµού και µετακινήσεις σαν αποτέλεσµα ώριµης σκέ-
ψης.

Παραπέµπω στα πρωτοσέλιδα όλων των εφηµερίδων, όταν
ανακοίνωναν διάφορες µετακινήσεις προς το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα
Δηµοκρατία, τις οποίες ζήσαµε. 

Όταν κινείται η όποια πολιτική µετακίνηση προς τον ΣΥΡΙΖΑ,
τότε αντιµετωπίζεται µε πλήρη απαξίωση. «Κυβέρνηση κουρε-
λού», το ακούσαµε. «Αποτέλεσµα συναλλαγής», το ακούσαµε.
«Είναι ο Πρωθυπουργός κατώτερος ή ανώτερος του Προέδρου
της Βουλής;». 

Όλοι έχουν άποψη. Ο Πρωθυπουργός δεν δικαιούται να έχει;
Όµως, όταν µιλήσει, «χαλάει τη σούπα» και ακούµε ότι είναι αιχ-
µάλωτος του κάθε Καµµένου. Ακούσαµε µέχρι και τις επικίνδυνες
απόψεις για θεσµική εκτροπή, για µπαλώµατα, για δεκανίκια, για
πρόθυµους. Για κοινοβουλευτικό τραγέλαφο µίλησε ο κ. Βενιζέ-
λος πριν. Στον προθάλαµο του παραπετάσµατος του ΣΥΡΙΖΑ βρί-
σκονται ορισµένοι.

Σε αυτή την επίθεση, σε αυτή την απαξίωση -και θα ήθελα να
το σηµειώσετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι-, συγχρονίζουν το
βηµατισµό τους µε τη συντηρητική παράταξη η Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΠΑΣΟΚ, κατά τη γνώµη µου, σε αντίθεση και µε τον
κόσµο, που µέχρι χθες τους ακολουθούσε. 

Το σύνολο των δυνάµεων που επιδιώκουν τη στρατηγική ήττα
του ΣΥΡΙΖΑ -ο κ. Βενιζέλος, για παράδειγµα, επιθυµεί συνεργα-
σία µε τον ηττηµένο ΣΥΡΙΖΑ του 2%- θέλουν να ξεµπερδεύουν,
όχι απλά µε το ΣΥΡΙΖΑ, αλλά συνολικά µε τις ιδέες της Αριστε-
ράς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί φέρονται µε τέτοιο µίσος,
µε τέτοια απαξίωση; Γιατί, κατά τη γνώµη µου, τους «χαλάει τη
σούπα» να φαίνεται ότι στις σηµερινές συνθήκες -ναι, στις σηµε-
ρινές συνθήκες!- µπορεί και κερδίζει η Αριστερά. Τους «χαλάει
τη σούπα» να φαίνεται, ακόµα και σε κινήσεις κορυφής, ότι υπάρ-
χουν άνθρωποι που σκέφτονται και κοιτάζουν και ακολουθούν,
τελικά, την πορεία προς τα αριστερά. 

Νοµίζω ότι αυτό το «µαύρο» µέτωπο, ο λαός µας το γνωρίζει.
Το έχει αντιµετωπίσει πολλές φορές και πρόσφατα µε την ψήφο
του και πιστεύω ότι θα το αντιµετωπίσει και τώρα. Η Ελλάδα και
οι στόχοι της Ελλάδας, της ανάπτυξης της εργασίας, της εµβά-
θυνσης του κοινωνικού κράτους, της προκοπής, της δηµοκρα-
τίας, ο στόχος για µια τέτοια Ελλάδα ,που έχουν ανάγκη οι
φτωχοί και οι αδύναµοι, η Ελλάδα που δίνει προοπτική στη νεο-
λαία, στους εργαζόµενους, στους ανθρώπους του πολιτισµού
και των γραµµάτων, µπορούν και εµπνέουν όλους αυτούς που
θα ωφεληθούν από αυτή την πορεία, µπορούν να αποτελέσουν
τη βάση ευρύτερων συσπειρώσεων. Όσες από τις πολιτικές δυ-
νάµεις -ιδιαίτερα από το χώρο της κεντροαριστεράς- υπονο-
µεύουν αυτή την πορεία, κατά τη γνώµη µου, βάζουν την
καλύτερη υποθήκη για την πολιτική καταστροφή και διάλυσή
τους. 

Ο στόχος γι’ αυτή την Ελλάδα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε, κύριε

συνάδελφε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
…αναδεικνύεται σε καταλύτη συνάντησης ευρύτερων δυνά-

µεων και αποτελεί µονόδροµο για τις πολιτικές δυνάµεις, που θέ-
λουν να εκφράσουν αυτή την πορεία του λαού µας.

Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα πέντε µαθητές και µαθήτριες και δυο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 32ο Γενικό Λύκειο Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας, κ. Κεφαλογιάννης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε προηγουµένως έναν

συνάδελφο από τον ΣΥΡΙΖΑ να είναι ιδιαίτερα απολογητικός για
τις ενέργειες των τελευταίων ηµερών. Βέβαια, δεν έφτασε µέχρι
το σηµείο να ζητήσει συγγνώµη. Εγώ προσωπικά, θα ζητήσω
συγγνώµη και για την παράταξή µου από τον ελληνικό λαό γι’
αυτά τα οποία βλέπει τις τελευταίες ηµέρες, για τον ευτελισµό
του Κοινοβουλίου. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Συγκεκριµένα, αναφέροµαι στις διαδικασίες που είδαµε το
προηγούµενο διάστηµα, όπως, για παράδειγµα, του κ. Καµµένου,
να ευτελίζει, δηλαδή, µια ολόκληρη νοµοθετική διαδικασία, χρη-
σιµοποιώντας το παράδειγµα της γκαζόζας. 

Να θυµίσω και το περιστατικό του κ. Παπαχριστόπουλου, ο
οποίος πήγε να δώσει την παραίτησή του στον κ. Βούτση και ο
κ. Βούτσης, ο Πρόεδρος της Βουλής τον παρακάλεσε να παρα-
µείνει για µερικές ηµέρες, προκειµένου να ψηφιστεί και το Πρω-
τόκολλο Ένταξης των Σκοπίων στο ΝΑΤΟ. 

Είδαµε την επιστολή του κυρίου Πρωθυπουργού χθες προς
τον κ. Βούτση, Πρόεδρο της Βουλής, όπου, µε ένα επιτακτικό
ύφος, του έλεγε στην ουσία «µην προχωρήσετε στις αλλαγές»,
τις οποίες είχε προαναγγείλει ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος κ.
Τζανακόπουλος -µην το ξεχνάµε και αυτό- λίγες µέρες πριν. Και,
βεβαίως, φτάσαµε στο σηµείο χθες να έχουµε έξι συναδέλφους
Βουλευτές –αλά καρτ Βουλευτές- που από τη µια να στηρίζουν
την Κυβέρνηση και από την άλλη να παραµένουν στις Κοινοβου-
λευτικές τους Οµάδες. 

Όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δηµιουργούν µια ει-
κόνα ευτελισµού του Κοινοβουλίου. Είναι ένας κίνδυνος για τη
δηµοκρατία, το επεσήµαναν και άλλοι συνάδελφοι και είναι, νο-
µίζω, µια ευθύνη όλων µας να µπορέσουµε να εκπέµψουµε τα
σωστά µηνύµατα µέσα απ’ αυτήν την Αίθουσα.

Πέρα από τις κοµµατικές αντιπαραθέσεις, πέρα από τις πολι-
τικές αντιθέσεις, που µπορεί να έχουµε, αυτό το οποίο πρέπει να
εκπέµψουµε και µάλιστα πολύ ηχηρά προς την κοινωνία, είναι
ότι, τουλάχιστον, µπορούµε να διαφυλάξουµε κάποιες βασικές
αρχές, κάποιους βασικούς θεσµούς και κυρίως την ίδια τη δηµο-
κρατία. Γιατί, εάν δεν τα καταφέρουµε, οι µόνοι οι οποίοι, στην
ουσία, ευνοούνται από µια τέτοια διαδικασία, είναι τα άκρα, είναι
οι εχθροί του κοινοβουλευτισµού και ξέρετε πολύ καλά ποιοι
είναι αυτοί. Γι’ αυτό, λοιπόν, θα πρέπει όλοι να αρθούµε στο
ύψος των περιστάσεων.

Και λέω, δυστυχώς φθάσαµε σε αυτό το σηµείο τις τελευταίες
µέρες και µιλάµε -ας µου επιτραπεί ο όρος- για µια κοινοβουλευ-
τική ντροπή. Είδαµε µια δήλωση από έξι Βουλευτές, που δεν έχει
προηγούµενο σε κανένα κοινοβουλευτικό πολίτευµα, σε κανένα
κράτος της υφηλίου. Δεν µιλάω βεβαίως για την Ελλάδα, γιατί
δεν είχαµε ποτέ –τουλάχιστον απ’ όσο παρακολουθώ τα πολιτικά
δρώµενα στη χώρα µας- τέτοιου είδους διαδικασία, τέτοιου εί-
δους δήλωση, δηλαδή µια άνευ όρων παραχώρηση της συνείδη-
σης της ψήφου τους, προκειµένου να στηριχθεί µια Κυβέρνηση.
Και βεβαίως, σ’ αυτούς τους έξι υπάρχουν και δύο Βουλευτές-
υβρίδια –ας µου επιτραπεί ο όρος- όπου ναι µεν παραµένουν στις
Κοινοβουλευτικές τους Οµάδες, αλλά παρόλα αυτά εκχωρούν
την ψήφο τους εκ των προτέρων, άνευ όρων, εν λευκώ προς την
Κυβέρνηση. Άλλα θα ψηφίζει, λοιπόν, ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος ή ο εισηγητής -ανάλογα την περίπτωση- και στην
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ουσία αλλιώς θα προσµετρώνται οι ψήφοι των συγκεκριµένων
Βουλευτών. 

Βεβαίως, ξέρετε πολύ καλά ότι το χθεσινό πληρεξούσιο είναι
και συνταγµατικά ανυπόστατο. Γιατί, αντί να είχαν το θάρρος
τουλάχιστον να πουν ότι προσχωρούµε σε µια Κοινοβουλευτική
Οµάδα, όπως για παράδειγµα στον ΣΥΡΙΖΑ, τελικώς κάποιοι επέ-
λεξαν αυτήν τη στιγµή να υπάρχει ένα δισυπόστατο. Να παρα-
µένουν ταυτόχρονα και στην Κοινοβουλευτική τους Οµάδα, αλλά
παράλληλα να δίνουν και την ψήφο τους να προσµετράται στην
κοινοβουλευτική Πλειοψηφία. 

Μιλάµε για ανυπόστατο συνταγµατικά του συγκεκριµένου πλη-
ρεξουσίου, διότι στην ουσία ευτελίζεται η ελεύθερη βούληση των
Βουλευτών, η οποία πηγάζει από το Σύνταγµα. Και, βεβαίως, δεν
µιλάµε για µια περίπτωση κοµµατικής πειθαρχίας. Δεν νοείται σε
καµµία δηµοκρατική χώρα ένας Βουλευτής εν λευκώ να παρα-
χωρεί εν προκειµένω την ψήφο του -εγώ θα έλεγα και τη συνεί-
δησή του, όπως ανέφερα προηγουµένως- και είναι κάτι που
πρέπει όλους να µας προβληµατίσει. Ακόµα και εντός των Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων υπάρχουν διαφωνίες. Πολλές φορές
έχουµε δει σ’ αυτήν την Αίθουσα Βουλευτές να ψηφίζουν ενάντια
σ’ αυτό το οποίο λέει το κόµµα τους. Αυτό το πράγµα, όµως, να
εκχωρείται εν λευκώ η ψήφος είναι κάτι το οποίο είναι πρωτοφα-
νές. 

Δυστυχώς, όλα αυτά γίνονται για έναν και µόνο λόγο. Γιατί,
δυστυχώς, φαίνεται ότι ο Πρωθυπουργός πράγµατι εκβιάζεται
πολιτικά από τον κ. Καµµένο, γιατί µε αυτόν τον τρόπο βρέθηκε
ο τρόπος να παραµείνει και η Κοινοβουλευτική Οµάδα των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων ως έχει, βάσει του ισχύοντος Κανονισµού της
Βουλής που συζητάµε σήµερα, και βεβαίως να υπάρχει και κοι-
νοβουλευτική Πλειοψηφία, προκειµένου να περνάνε τα νοµοσχέ-
δια. 

Θυµίζω αυτό που είπα και στην αρχή της οµιλίας µου ότι πριν
από µερικές µέρες ο κ. Τζανακόπουλος, ο Κυβερνητικός Εκπρό-
σωπος, ήταν ο ίδιος που ανήγγειλε ότι θα αλλάξει ο Κανονισµός.
Προέτρεψε µάλιστα δηµόσια ότι θα πρέπει να γίνουν οι διαδικα-
σίες, προκειµένου να µην διαλυθούν οι Κοινοβουλευτικές Οµά-
δες. 

Ο κ. Τσίπρας, ο Πρωθυπουργός της χώρας, άλλαξε γνώµη,
ακριβώς για να περάσει µια εικόνα προς τον ελληνικό λαό ότι δεν
εκβιάζεται από τον κ. Καµµένο. Είναι, όµως, προφανές ότι αυτό
το θέατρο παραλόγου, το οποίο παρακολουθούµε όλοι εντός
αυτής της Αίθουσας, το παρακολουθεί πολύ καλά και ο ελληνι-
κός λαός και νοµίζω ότι θα µας κρίνει όλους. 

Με αυτό, βεβαίως, καταλήγουµε σ’ ένα θεσµικό τερατούρ-
γηµα. Το τερατούργηµα είναι αυτό το οποίο σας περιέγραψα
προηγουµένως µε τις επιστολές των έξι Βουλευτών. Προτίµησαν,
δηλαδή, να ευτελίσουν την κοινοβουλευτική διαδικασία, αντί να
έχουν το πολιτικό θάρρος να πουν ότι προσχωρούν σε µια κοι-
νοβουλευτική οµάδα και ταυτόχρονα να ικανοποιηθεί ο πρώην
κυβερνητικός εταίρος, ο κ. Καµµένος, για να µην χάσει τα προ-
νόµια που έχει ως Αρχηγός κοινοβουλευτικού κόµµατος.  

Δυστυχώς, ο κ. Τσίπρας µε τη χθεσινή επιστολή εκθέτει ανε-
πανόρθωτα τον Πρόεδρο της Βουλής, έναν σοβαρό άνθρωπο, ο
οποίος, όµως, αντί να αντιδράσει υπό τον θεσµικό του ρόλο,
αναγκάστηκε στην ουσία να ανεχθεί τέτοιου είδους διαδικασία,
εννοώ τέτοιου είδους επιστολή, αντί να υπάρξει µια, εάν θέλετε,
από την πλευρά του απάντηση, που νοµίζω ότι θα διαφύλαττε
καλύτερα το κύρος του Κοινοβουλίου. 

Μάλιστα, όπως είπα προηγουµένως, ο Κυβερνητικός Εκπρό-
σωπος είχε προαναγγείλει και την έναρξη διαλόγου µεταξύ των
πολιτικών κοµµάτων, προκειµένου να αλλάξει ο Κανονισµός. Και
όλα αυτά, βεβαίως, αγνοώντας ένα πράγµα, ότι η Βουλή είναι
αυτή η οποία ελέγχει την Κυβέρνηση και όχι το ανάποδο. Οποι-
αδήποτε επιστολή πολιτειακού παράγοντα προς τη Βουλή να
προτρέψει προς συγκεκριµένες διαδικασίες είναι κοινοβουλευ-
τικά απαράδεκτη. Θα µπορούσε, βεβαίως, ως Αρχηγός κόµµατος
να προτείνει κάποια πράγµατα, όπως έχει κάθε δικαίωµα και
βάσει του Κανονισµού. Όµως ως µέλος της εκτελεστικής εξου-
σίας να προχωρά σε τέτοιου είδους ενέργειες, είναι κάτι το οποίο
πρέπει όλους να µας προβληµατίσει. 

Καλώς ή κακώς ζούµε σε ένα κοινοβουλευτικό αντιπροσωπευ-

τικό πολίτευµα, σε ένα πολίτευµα, στο οποίο η Βουλή, επαναλαµ-
βάνω, ελέγχει την Κυβέρνηση και όχι το ανάποδο. Είδαµε, όµως,
ότι αυτό ανεστράφη τις προηγούµενες µέρες και είναι κάτι το
οποίο τραυµατίζει το πολίτευµα, την ίδια τη δηµοκρατία.

Κλείνοντας,  µε αυτές τις σκέψεις, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, πραγµατικά σας καλώ για άλλη µια φορά να αναλογιστείτε
ότι τέτοιου είδους ενέργειες, πέρα από τις κοµµατικές και πολι-
τικές αντιπαραθέσεις, είναι ενέργειες οι οποίες στην ουσία
εκτρέφουν το τέρας όλων εκείνων των δυνάµεων που αντιστρέ-
φονται τον κοινοβουλευτισµό, τη δηµοκρατία. Πρέπει, λοιπόν, σ’
αυτές τις νοοτροπίες, σ’ αυτές τις πρακτικές, σ’ αυτές τις πρά-
ξεις και παραλείψεις, τουλάχιστον το Σώµα να είναι ενωµένο. Αντ’
αυτού, δυστυχώς βλέπουµε ότι γίνονται ανεκτές τέτοιου είδους
διαδικασίες, που στο τέλος τραυµατίζουν τη δηµοκρατία, τον κοι-
νοβουλευτισµό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα από της Νέας Δηµοκρα-

τίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ιωάννη Κεφαλογιάννη, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας
Δηµοκρατίας.

Ο κ. Ανδρέας Λοβέρδος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, έχει τον λόγο για δέκα λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προκα-
λεί περιέργεια σ’ αυτόν που δεν ξέρει, αλλά κλίση της κεφαλής
σ’ αυτόν που έχει ζήσει αυτήν την τετραετία στη Βουλή, να συ-
ζητάµε αλλαγές του Κανονισµού προσπαθώντας να επιδείξουµε
την κοινοβουλευτική µας καλλιέργεια για το άρθρο τάδε, για το
άρθρο δείνα, ενώ συντελείται παράλληλα ο απόλυτος εξευτελι-
σµός του Σώµατος. 

Διαλύθηκε ένα κοινοβουλευτικό κόµµα, το Ποτάµι, προ εβδο-
µάδων ως αποτέλεσµα πολιτικών διεργασιών. Οι συνέπειες της
διάλυσής του, κοινοβουλευτικά, ήταν ακαριαίες. Έχω ενηµερω-
θεί ότι το Προεδρείο της Βουλής ορθά εφάρµοσε τον Κανονισµό
ως προς όλα και διαλύθηκε η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Πο-
ταµιού, κατά την έννοια του άρθρου 15.

Στη συνέχεια το πρόβληµα εµφανίστηκε στους Ανεξάρτητους
Έλληνες, στον κ. Καµµένο, και εµφανίστηκε µε τρόπο απολύτως
διάφανο και ορατό δια γυµνού οφθαλµού, διότι είχε ήδη προ-
ϋπάρξει µε τη συγκεκαλυµµένη µορφή της κωµωδίας. Βουλευτές
του παρέχουν εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση, παραµένουν σ’ ένα
κόµµα το οποίο αίρει την εµπιστοσύνη του από την Κυβέρνηση.
Αυτό οδήγησε στους προβληµατισµούς για το πώς θα διαρρυθ-
µιστούν οι αριθµοί στις Κοινοβουλευτικές Επιτροπές.

Πώς να τα προβλέψει ο Κανονισµός αυτά; Αυτές τις φαρσο-
κωµωδίες πώς να τις προβλέψει ένας Κανονισµός της Βουλής,
που απευθύνεται σε κοινοβουλευτικά πολιτεύµατα που λειτουρ-
γούν µε κλασικές συντεταγµένες; Ποια πλειοψηφία στη Βουλή
θα είχε προβλέψει αυτήν τη θεσµική ακαταστασία και αυτήν την
πολιτική κατάπτωση και παρακµή; Καµµία. Έτσι, λοιπόν, προβλέ-
ψεις δεν υπήρχαν, ερµηνείες δόθηκαν.

Ενώ συντελείται, όµως, και η διάλυση της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας των ΑΝΕΛ και υπάρχει ένας προβληµατισµός, ο Πρό-
εδρος της Βουλής θα εφαρµόσει τον Κανονισµό και ως προς
τους ΑΝΕΛ, µετά την παραίτηση συναδέλφων ξαφνικά αρχίζουν
οι πολιτικοί και προσωπικοί εκβιασµοί.

Εκεί ξαφνικά, ο κυβερνητικός εκπρόσωπος επίσης ανακαλύ-
πτει τότε, ότι το κόµµα του, ο ΣΥΡΙΖΑ, είναι αντίθετο προς τη διά-
λυση Κοινοβουλευτικών Οµάδων που συγκροτήθηκαν επειδή τα
κόµµατά τους ψηφίστηκαν από τον λαό και ήρθαν στη Βουλή µε
πάνω από δέκα Βουλευτές. 

Αυτό η Κυβέρνηση το ανακαλύπτει και µας το ανακοινώνει
αφού έχει διαλυθεί η Κοινοβουλευτική Οµάδα του Ποταµιού. Εκεί
πια ο εκβιασµός πιάνει τόπο και πιάνει τόπο µε έναν περίεργο
τρόπο για εµάς που δεν λειτουργούµε στον χώρο των εκβια-
σµών, αλλά πολύ οικείο στους εκβιαστές, ότι ενώ η Κυβέρνηση
υποχωρεί, αυτός ο οποίος πιέζει, ξαναχτυπά µε εκποµπές. 

Κι εκεί ανακαλύπτεται η άλλη διέξοδος, να ερµηνεύσουµε τον
Κανονισµό της Βουλής, κάτι που θα γινόταν εάν ο Πρόεδρος της
Βουλής, το Προεδρείο, η πλειοψηφία πάνω από όλα, είχε προ-
σεγγίσει τον Κανονισµό από την αρχή µε κοινοβουλευτική αρετή.
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Για να δούµε τι λέει το 15, πώς εφαρµόστηκε τόσα χρόνια; Υπάρ-
χουν δυνατότητες ερµηνείας; Δεν έγινε έτσι ο διάλογος. Ο διά-
λογος έγινε µεταξύ συγκρουοµένων, άρα δεν ήταν διάλογος,
ήταν µάχη. Κι επειδή αυτό συνεχίζεται, η ερµηνεία µεταφέρεται
ως υποχρέωση στο Επιστηµονικό Συµβούλιο της Βουλής και θα
δούµε τι θα γίνει. 

Αυτή ήταν η εξέλιξη, έως ότου χθες τα πράγµατα έγιναν ακόµη
χειρότερα, όταν ανακαλύπτεται η «διέξοδος» του πολιτικού δι-
χασµού προσωπικοτήτων. Ορισµένοι συνάδελφοι, έξι τον αριθµό,
κατά δήλωσή τους στο Προεδρείο της Βουλής -άκουσα τον κ.
Κουράκη να το διαβάζει- είναι Βουλευτές που πρέπει να προσµε-
τρώνται στους εκατόν σαράντα πέντε του ΣΥΡΙΖΑ, ούτως ώστε
να έχουν εκατόν πενήντα έναν. Ταυτοχρόνως, δύο εξ αυτών που
ανήκουν στους ΑΝΕΛ διατηρούν και την ιδιότητα του µέλους της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας των ΑΝΕΛ. 

Το άρθρο 15 παρ. 4 του Κανονισµού της Βουλής απαγορεύει
αυτές τις λαθροχειρίες, τις έµµεσες παραβιάσεις του, ορίζοντας
το λογικό -που κι αν δεν το όριζε έτσι θα ήταν- ότι κάθε Βουλευ-
τής ανήκει σε µια Κοινοβουλευτική Οµάδα. Expressis verbis. Μία
σειρά είναι αυτό! Η παρ. 4 του άρθρου 15 είναι µια σειρά και δεν
καταστρατηγείται µε τη µέθοδο του «παραµένω σε µία οµάδα,
που δεν παρέχει ψήφο εµπιστοσύνης, όµως ανήκω και στην κοι-
νοβουλευτική Πλειοψηφία», που παρέχει δηλαδή εµπιστοσύνη.
Αυτό στην πράξη είναι ανίσχυρο, ανυπόστατο. Και κοινοβουλευ-
τικά και πολιτικά είναι απολύτως παρακµιακό, απολύτως παρακ-
µιακό!

Κι ενώ συζητάει η ελληνική κοινωνία αυτά, έγινε ο Κανονισµός
της Βουλής πρωτεύον θέµα στον πολιτικό διάλογο, δεν το ξανα-
θυµάµαι. Γιατί η συζήτηση για τα ψηφοδέλτια της δεκαετίας του
1980 ήταν µία άλλη συζήτηση. Ήταν συζήτηση που είχε να κάνει
και µε το Σύνταγµα, είχε να κάνει µε την Αναθεώρηση του Συν-
τάγµατος και εν πάση περιπτώσει δεν είχε αυτό το στοιχείο της
έντονης παρακµής. Δεν ξαναθυµάµαι να απασχόλησε ο Κανονι-
σµός της Βουλής µε τέτοιον τρόπο την ελληνική κοινωνία και την
απασχολεί γιατί φέρεστε µε τον πιο αντιθεσµικό τρόπο εσείς της
Πλειοψηφίας, µε τον πιο κοινοβουλευτικά παρακµιακό τρόπο.

Και σωστά είπε ο κ. Παπαθεοδώρου, το γεγονός ότι ήρθατε
σήµερα πολλοί σε αυτή τη συζήτηση, δηλώνει την πολιτική σας
ανησυχία. Μπορεί να ήρθατε για να στηρίξετε τον Πρόεδρό σας,
αλλά αυτό το οποίο περνάει έξω από την Αίθουσα δεν είναι το
δικό σας, εσωτερικό θέµα, είναι η πολιτική σας ανησυχία. Ήρ-
θατε να δείξετε ότι τα έχετε όλα καλά µε τον εαυτό σας και η οµι-
λία του κ. Μπαλτά ήταν πολύ χαρακτηριστική. Ο κύριος
συνάδελφος έκανε σαν να µην κατάλαβε, αλλά καταλαβαίνει. Και
την εµπειρία διαθέτει και την ηλικία.

Λέω, λοιπόν, ότι σε αυτό το περιβάλλον το άθλιο, το να συζη-
τάµε τώρα εµείς το τάδε άρθρο του Κανονισµού που πρέπει να
αλλάξει, του Β’ µέρους, κ.λπ., νοµίζω ότι είναι ανακόλουθο µε
την πορεία των πολιτικών πραγµάτων. Είναι µία κοινοβουλευτική
εργασία που πρέπει να γίνει, δεν έχω αντίρρηση, αλλά δεν είναι
κοινοβουλευτική εργασία που αυτή τη στιγµή αφορά τον ελλη-
νικό λαό και ούτε µπορεί να παράσχει άλλοθι ότι σε αυτή την Αί-
θουσα κάτι σοβαρό αυτές τις µέρες γίνεται. Στην Αίθουσα αυτή
αυτά που γίνονται είναι πρωτοφανή, είναι τραγικά, είναι κοινο-
βουλευτικά σηµάδια παρακµής.

Κλείνοντας, θέλω να κάνω δύο αναφορές σε αυτά τα υπόλοιπα
άρθρα, σε δύο εκ των οποίων –στο άρθρο 16 και 19- θα αγορεύ-
σει ο κ. Κεγκέρογλου, ο Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής µας
Οµάδας σε λίγο. Σε ένα, όµως, θα τοποθετηθώ και έχω κάνει και
µια παρόµοια τοποθέτηση µε τη σηµερινή σε µια πρόσφατη Διά-
σκεψη Προέδρων. Ακούστε.

Κατά το άρθρο 21 των τροποποιήσεων, η εξάρτηση του µέ-
λους του Προεδρείου από την Κοινοβουλευτική Οµάδα από την
οποία προέρχεται είναι απόλυτη. Αυτό είναι λάθος και είναι
λάθος πάρα πολύ σοβαρό, διότι ναι µεν ο Κανονισµός προβλέπει
-και σωστά- να προβλέπονται τα µέλη του Προεδρείου από τις
Κοινοβουλευτικές Οµάδες κατά τη δύναµή τους, αλλά ο αυτόµα-
τος διορισµός σε θέση του Προεδρείου δεν προβλέπεται από τον
Κανονισµό της Βουλής και δεν γίνεται. Γίνεται εκλογή του προ-
τεινόµενου από την άλφα ή βήτα Κοινοβουλευτική Οµάδα που
αναδεικνύεται στο αξίωµα του Αντιπροέδρου και του Προέδρου

προφανώς µε ψηφοφορία.
Συνεπώς, η διάλυση Κοινοβουλευτικής Οµάδας δεν οδηγεί αυ-

τοµάτως σε υποχρέωση παραίτησης του Αντιπροέδρου –όχι του
Προέδρου, γιατί η Πλειοψηφία είναι πάντα Πλειοψηφία- αλλά
οφείλει η Βουλή, αν το εκτιµά, να απευθύνει πρόταση µοµφής
εναντίον του για να φύγει, εκτός αν ο ίδιος δεν επιθυµεί να πα-
ραµείνει για λόγους ευθιξίας και παραιτείται.

Αυτό που κάνει το άρθρο 21 του παρόντος είναι λάθος. Είναι
η πλήρης κοµµατικοποίηση της λειτουργίας της Ολοµέλειας.
Επειδή, δηλαδή, σε πρότεινε ένα κόµµα και εξελέγεις, παρέλκει
η ψηφοφορία στο Σώµα για να επικυρώσει την ανάγκη να φύγεις
από τη θέση Αντιπροέδρου της Βουλής. Είναι βάρβαρο το άρθρο
21.

Εµείς δεν συµφωνούµε. Απορώ πως άλλοι συνάδελφοί το ξε-
πέρασαν ή και συµφώνησαν, όπως άκουσα προηγουµένως. Το
άρθρο 21 πρέπει να αποσυρθεί. Κάθε ένας ή κάθε µία που εκλέ-
γεται µε απόφαση του Σώµατος παύει να κατέχει το αξίωµα για
το οποίο εξελέγη µε ψηφοφορία, αν παραστεί ανάγκη και το
Σώµα το επιθυµεί και όχι επειδή ο Κανονισµός της Βουλής ευθυ-
γραµµίζει τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες µε τα αξιώµατα της Βου-
λής, για τα οποία έχει προκύψει ψηφοφορία.

Αυτό πρέπει να το δείτε έστω και την τελευταία στιγµή και να
το αποσύρετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Λοβέρδο.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.

Νίκος Παρασκευόπουλος.
Κύριε Παρασκευόπουλε, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. Δεν θα εξαντλήσω τον χρόνο µου.
Θα ήθελα να ξεκινήσω αναφερόµενος σε ένα φαινόµενο, το

οποίο το γνωρίζουµε όλοι και το ονοµάζουµε αυτοεκπληρούµενη
προφητεία. Είναι πολύ γνωστό το φαινόµενο, γνωστός και ο
όρος. Και στα ελληνικά και στα αγγλικά χρησιµοποιείται ο ίδιος
όρος. 

Τι σηµαίνει το φαινόµενο; Ξεκινάµε σε µια περίοδο, η οποία
µπορεί να είναι και οµαλή, όπου υπάρχει κάποια ησυχία κοινο-
βουλευτική ή στο πλαίσιο ενός άλλου θεσµού ξαφνικά και µιλάµε
για διχασµό, για µεγάλο διχασµό και όχι µόνο αυτό, αλλά δεί-
χνουµε διάφορα φαινόµενα κοινοβουλευτικής λειτουργίας και
λέµε «ωµή παρέµβαση». Με αυτά οδηγούµαστε σε άλλα καθε-
στώτα. Ντροπή.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας,
τρεις φορές το είπε: «Ντροπή, ντροπή, ντροπή». «Ευτελισµός».
Πόσες φορές το ακούσαµε; «Παρακµή», «κατάπτωση». Τα
έγραψα. Είπε µερικά και ο κ. Ηγουµενίδης. Σηµείωσα σήµερα
όσα ακούστηκαν: «περατζάδα», «πολιτική συναλλαγή», «ρετά-
λια», «κουρελού», «τραγέλαφος», «ασπόνδυλα», «χαµός µε δυο
λόγια».

Αυτή η ορολογία πραγµατικά είναι ικανή να προκαλέσει ευτε-
λισµό της Βουλής, γιατί αν κάποιος ακούει τις εργασίες της απο-
σπασµατικά και δεν έχει δει ποιο είναι το όλο κλίµα διαλόγου, το
οποίο υπάρχει εδώ και µένει σε αυτά τα οποία ακούει περί ευτε-
λισµού διαρκώς, αρχίζει και πιστεύει ότι ο χώρος του Κοινοβου-
λίου είναι ένας χώρος ευτελισµού. Κι όταν το πιστεύει, οδηγείται
-καταλαβαίνετε πού- πολιτικά στην ακροδεξιά, στους αρνητές
της δηµοκρατίας.

Αυτή είναι η αυτοεκπληρούµενη προφητεία. Λέγοντας διαρκώς
ότι το Κοινοβούλιο έχει ευτελιστεί, προσπαθούµε –το γνωρίζουµε
ότι έτσι ευτελίζεται- και οδηγούµαστε έξω από τα όρια της δη-
µοκρατίας. 

Και βέβαια, πέρα από το θεσµικό ζήτηµα να πω ότι πρέπει να
υπάρχει και ένα ατοµικό, αν σκεφτούµε λίγο τα πρόσωπα των συ-
ναδέλφων µας, στα οποία πέφτει το στίγµα του ευτελισµού διαρ-
κώς και κάθε µέρα. Επειδή το έχω υποστεί µε άλλη αφορµή, µε
άλλη ευκαιρία και µε άλλα δεδοµένα αυτό το στίγµα και αυτό το
µπούλινγκ, σκέφτοµαι πολύ και τους σηµερινούς Βουλευτές οι
οποίοι το υφίστανται λόγω µιας πολιτικής, η οποία στο πλαίσιο
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του κοινοβουλευτισµού είναι απολύτως νόµιµη και όχι µόνο στο
πλαίσιο των έξι Βουλευτών για τους οποίους µιλούµε σήµερα,
αλλά και για προηγούµενους, εφόσον κινήθηκαν προς τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, όπως η κυρία Μεγαλοοικονόµου. Πώς το αντέχουν; 

Πραγµατικά, δεν είναι εύκολο –ξέρετε- όλη την ηµέρα να
ακούς τις αµαρτίες όλου του κόσµου και τους ευτελισµούς να
κατευθύνονται στο πρόσωπό σου. 

Και θα µου πείτε: Μήπως, όµως, αυτό συνέβαινε; Ε, όχι, βέ-
βαια! Μίλησε κανείς για ευτελισµό, όταν µετακινήθηκε ο κ. Φω-
τήλας, η κ. Μάρκου, ο κ. Μπαργιώτας, ο κ. Καρράς –εξαίρετος
νοµικός!- ο κ. Θεοχάρης; Μίλησε κανείς για ευτελισµό, για τρα-
γέλαφο, για ασπόνδυλα; Κανείς! Σιωπή, απόλυτη σιωπή! Μόνο
µην κινηθεί κάποιος προς τον ΣΥΡΙΖΑ! Τότε θα επιστρατεύσουµε
όλα τα επίθετα τα οποία γνωρίζουµε, τα οποία δεν έχουν καµµία
σχέση ούτε µε τους θεσµούς ούτε µε τη λογική. Θα έλεγα ότι µε
προσπάθεια να τα στρογγυλέψουν τα πράγµατα είναι στον χώρο
των παθών κυρίως και των συναισθηµάτων παρά στον χώρο της
λογικής τα επίθετα τα οποία χρησιµοποιούνται. Και ποιες είναι οι
αφορµές για να φτάσουµε σε αυτή την ορολογία; 

Αυτή η ορολογία πριν από αυτές τις τελευταίες εξελίξεις ακου-
γόταν στη χώρα µας σε άλλους χώρους; Να σας θυµίσω; Στον
«κίτρινο» αθλητικό Τύπο. Εκεί κάθε ήττα, ταπείνωση. Κάθε ήττα,
ξεφτίλα και ευτελισµός. Αυτή την ορολογία έχουν εισαγάγει, όχι,
βεβαίως, όλοι οι συνάδελφοι οι αντιπολιτευόµενοι, διότι υπάρ-
χουν συνάδελφοι οι οποίοι διατηρούν την ευπρέπεια τους, όποιο
και αν είναι το θέµα, όποια και αν είναι η οξύτητα της διαφωνίας.
Και µιλώ βρισκόµενος µπροστά στον κ. Τραγάκη, τον οποίο σέ-
βοµαι απεριόριστα -το γνωρίζει- και ο οποίος ουδέποτε στην επι-
χειρηµατολογία του έχει προσφύγει σε τέτοιες εκφράσεις. 

Όµως γιατί ειπώθηκαν όλα αυτά στη συγκεκριµένη συγκυρία;
Για δύο κυρίως λόγους: Ο ένας είναι το ότι γίνεται λόγος για ωµή
παρέµβαση στην ανεξαρτησία του Κοινοβουλίου και εποµένως
για παραβίαση της αρχής της διάκρισης των εξουσιών λόγω της
επιστολής του Πρωθυπουργού και ο δεύτερος λόγος ήταν η επι-
στολή των έξι Βουλευτών, που έλεγε ότι σε ψηφοφορίες που δεν
είναι ονοµαστικές θέλουν να εκφράζονται µέσω της ψήφου του
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΣΥΡΙΖΑ. 

Για να τα δούµε και τα δύο: Διάκριση των εξουσιών. Πότε ει-
σάγεται στη θεσµική ιστορία η διάκριση των εξουσιών; Στον 19ο

αιώνα εισάγεται, όταν προηγουµένως οι εξουσίες ήταν συµπα-
γείς, εξέφραζαν τη µοναρχία. Και σιγά-σιγά κάποιες λειτουργίες,
όπως και η δικαστική, άρχισαν να ξεφεύγουν από το συµπαγές
µπλοκ και να διακρίνονται. Και σε αυτές τις περιπτώσεις η διά-
κριση κάποιων λειτουργιών από την εξουσία του µονάρχη σή-
µαινε µία ανεξαρτησία και σήµαινε και µία εγγύηση ότι µπορεί σε
κάποιες περιπτώσεις η λαϊκή κυριαρχία να βρίσκει ένα στήριγµα
και να µην έχουµε µόνο την άσκηση µιας µοναρχικής εξουσίας.

Αυτό συµβαίνει σήµερα; Προφανώς όχι. Η διάκριση των εξου-
σιών έχει εµπεδωθεί, δεν ανταποκρίνεται σε διαφορετικές τάξεις
καθεµιά λειτουργία, δεν έχει άλλο κοινωνικό υπόβαθρο. Πρόκει-
ται για µία τεχνική διάκριση των εξουσιών, η οποία διευκολύνει
τη λειτουργικότητα της δηµοκρατίας, διευκολύνει τη λειτουργία
της δικαιοσύνης και ως εκεί. 

Όµως η δηµοκρατία µας δεν προβλέπει κάθετη διάκριση των
εξουσιών, ώστε όποτε υπάρχει παρέµβαση, να µας σηκώνεται η
τρίχα. Διότι, βεβαίως, το Σύνταγµά µας προβλέπει περιπτώσεις
διασταύρωσης των εξουσιών. Θεσµικές περιπτώσεις διασταύρω-
σης των εξουσιών έχουµε ακόµη και µε τη δικαστική λειτουργία,
όχι µόνο µε τις άλλες δύο, πόσω µάλλον µε την εκτελεστική και
µε τη νοµοθετική λειτουργία, όπου, όπως γνωρίζουµε, το πιο κλα-
σικό παράδειγµα είναι το γεγονός της νοµοθετικής πρωτοβου-
λίας που έχει η εκτελεστική εξουσία εν όψει της συζήτησης της
ψήφισης των νέων νόµων.

Όταν, λοιπόν, το ίδιο το Σύνταγµα προβλέπει διασταύρωση
των εξουσιών -και καλώς τις προβλέπει, διότι όλες οι λειτουργίες
πηγάζουν από τον λαό και το γεγονός ότι έχουν µια ενιαία κοι-
νωνική βάση ακριβώς προϋποθέτει έναν συντονισµό τους, µια
εναρµόνιση, µια επαφή και έναν αλληλοέλεγχο των εξουσιών-
επιτρέπει παρεµβάσεις, µας ενοχλεί η επιστολή του Πρωθυπουρ-
γού, η οποία δεν έχει καν παρέµβαση;

Διότι, βεβαίως, το να αναφέρεται η επιστολή σε µια επικοινω-

νία που οδήγησε σε προβληµατισµό και να φτάνει να ζητά ο Πρω-
θυπουργός από τον Πρόεδρο της Βουλής και να τον παρακαλεί
για µια διαδικασία η οποία θα οδηγήσει σε µια εκτόνωση του πο-
λιτικού κλίµατος και αυτόν τον στιγµατισµό περί εκβιασµών κ.λπ.,
κ.λπ., όλα αυτά δεν συνιστούν παρέµβαση. Στην κρίση του Προ-
έδρου της Βουλής αναφέρεται και την κρίση του Προέδρου της
Βουλής ζητά ο Πρωθυπουργός. Δεν είναι καν παρέµβαση τη
στιγµή που και οι παρεµβάσεις σε ορισµένες περιπτώσεις προ-
βλέπονται. Και εν πάση περιπτώσει, έχουµε εδώ να κάνουµε µε
ένα θέµα όπου η κοινοβουλευτική διαδικασία και οι εξελίξεις
στον Κανονισµό έχουν µια άµεση ή έµµεση αντανάκλαση στην
Κυβέρνηση. Να µην έχει άποψη ο Πρωθυπουργός; Να µην εκ-
φράσει τη γνώµη του προς τον Πρόεδρο της Βουλής, ο οποίος
χειρίζεται τη σχετική διαδικασία; Πού είναι το µη κανονικό σε όλα
αυτά;

Όλα αυτά, βεβαίως, είναι κανονικότατα, όπως είναι κανονικό-
τατο έξι Βουλευτές οι οποίοι µέχρι σήµερα µπορεί να ψήφιζαν
σε ένα άλλο κόµµα ή να ανήκαν σε ένα άλλο κόµµα, όπως οι
ΑΝΕΛ, αλλά ψήφιζαν το ίδιο µε τον ΣΥΡΙΖΑ, έτσι και σήµερα να
δηλώνουν ότι θέλουν να ψηφίσουν το ίδιο µε τον ΣΥΡΙΖΑ, αν δεν
έχουµε να κάνουµε µε ένα µείζον ζήτηµα το οποίο θα οδηγεί σε
ονοµαστική ψηφοφορία, οπότε ο καθένας έχει ατοµικά την ψήφο
του. Στα άλλα θέµατα, προκειµένου να µην έχουµε τη δυσκολία
της ονοµαστικής ψηφοφορίας -που είναι και τεχνική δυσκολία,
εν πάση περιπτώσει και είναι και µια καθυστέρηση των εργασιών
του Κοινοβουλίου- και εφόσον έχουν αποφασίσει πλέον να υπο-
στηρίζουν νοµοθετικά, εκτός εξαιρέσεων, τη λειτουργία του κυ-
βερνητικού κόµµατος στη Βουλή, συµφωνούν να εκφράζονται
µέσω της ψήφου του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Σε τελική ανάλυση, είναι απολύτως συνεπής αυτή η ψήφος µε
το γεγονός ότι οι συγκεκριµένοι Βουλευτές έδωσαν την εµπιστο-
σύνη τους. Από την ώρα που έδωσαν την εµπιστοσύνη τους στην
Κυβέρνηση αυτή και την εµπιστεύονται, φυσικά εµπιστεύονται
και την κοινοβουλευτική ψήφο, αν δεν υπάρχει ένα ειδικό θέµα
για το οποίο να επιφυλαχθούν ή για το οποίο να θελήσουν να δια-
χωρίσουν τη θέση τους.

Όλα αυτά είναι απολύτως συνεπή µε την κοινοβουλευτική προ-
ϊστορία των συγκεκριµένων Βουλευτών, οι οποίοι και στο παρελ-
θόν έδιναν ψήφο η οποία ήταν στην ίδια κατεύθυνση µε την ψήφο
του ΣΥΡΙΖΑ και βεβαίως και µε την ψήφο τους για την εµπιστο-
σύνη εξέφρασαν την ίδια άποψη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ κ. Παρασκευόπουλο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαι-
δευτικοί συνοδοί από το 32ο Γενικό Λύκειο Θεσσαλονίκης
(δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να πούµε στους µαθητές και τις µαθήτριες ότι παρακολου-
θούν µια συνεδρίαση του Κοινοβουλίου που συζητά την τροπο-
ποίηση του Κανονισµού της Βουλής, µε βάση τον οποίο γίνονται
οι διαδικασίες επιτροπών και άλλων θεµάτων της Βουλής. Τώρα
είµαστε στη διαδικασία της συζήτησης. Μένουν άλλοι τέσσερις
οµιλητές και µετά θα προχωρήσουµε στην ψηφοφορία για την
τροποποίηση του Κανονισµού, όπως ανέφερα προηγουµένως.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικόλαος
Παναγιωτόπουλος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, πάλι χαλάσαµε
τη σειρά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Είστε µετά, κύριε
Κεγκέρογλου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ήµουν πριν και πήγα µετά
και εγώ, κύριε συνάδελφε.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε Πα-
ναγιωτόπουλε, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριοι συνάδελφοι, και ειδικότερα κύριε Παρασκευόπουλε,
που µόλις κατήλθατε του Βήµατος, απορώ πώς δέχεσθε µε τόση
ευκολία ότι η εκ προοιµίου εκχώρηση, προκαταβολικά, της
ψήφου του Βουλευτή για το µέλλον συνιστά κανονική κοινοβου-
λευτική συµπεριφορά. Απορώ πώς το δέχεσθε αυτό µε τόση ευ-
κολία! Απορώ τι οµοιότητες βρίσκετε σ’ αυτήν την
κοινοβουλευτική αταξία, την απόλυτη απόκλιση από κάθε κοινο-
βουλευτική δεοντολογία, τουλάχιστον αυτή που έζησε η Βουλή
των Ελλήνων από τη Μεταπολίτευση και µετά.

Τι οµοιότητα βρίσκετε, λοιπόν, µ’ αυτή τη µη κανονικότητα στις
περιπτώσεις, για παράδειγµα, του κ. Φωτήλα ή του κ. Μπαργιώτα
ή του κ. Θεοχάρη, οι οποίοι ανεξαρτητοποιήθηκαν πρώτα από
τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες στις οποίες ανήκαν και µετά από
ένα ικανό χρονικό διάστηµα δήλωσαν ότι προσχωρούν σε µία
άλλη Κοινοβουλευτική Οµάδα; Υπεύθυνη δήλωση, όµως, δεν
υπέγραψαν για το µέλλον, γι’ αυτά που θα κληθούν να ψηφίσουν
στο µέλλον, λέγοντας από τώρα ότι θα τα ψηφίζουν! Ποια είναι
η οµοιότητα, δηλαδή, ανάµεσα σ’ αυτές τις δύο περιπτώσεις; 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πριν από δύο εβδοµάδες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που

ακόµα παριστάνετε ότι δεν καταλαβαίνετε, αν και καταλαβαίνετε
πάρα πολύ καλά αλλά διαµαρτύρεστε –είµαι σίγουρος ότι κατα-
λαβαίνετε πάρα πολύ καλά- αρχίσαµε να βλέπουµε όλα αυτά τα
παράξενα και να µην αντιδρούµε, διότι, ξέρετε, η βασική εκδή-
λωση της φαρισαϊκής συµπεριφοράς είναι όταν διυλίζεις τον κώ-
νωπα, αλλά καταπίνεις την κάµηλο, όταν έρχεσαι να βελτιώσεις
τον Κανονισµό της Βουλής σε ήσσονος σηµασίας ζητήµατα, πα-
ράλληλα αναθεωρείς και το Σύνταγµα, αλλά δέχεσαι τις υπεύθυ-
νες δηλώσεις Βουλευτών για µελλοντική δήλωση πρόθεσης
ψήφου. Αυτό είναι να διυλίζεις τον κώνωπα αφ’ ενός και να κατα-
πίνεις την κάµηλο αφ’ ετέρου. Ποιος Κανονισµός της Βουλής
τώρα!

Πριν από δύο εβδοµάδες, λοιπόν, γεννήθηκε το σύστηµα των
εναλλασσόµενων κυβερνητικών πλειοψηφιών, µία για την ψήφο
εµπιστοσύνης και µία άλλη για την υπερψήφιση της Συµφωνίας
των Πρεσπών. Άλλη σύνθεση στη µία πλειοψηφία, άλλη στην
άλλη. Δεν το λες και «κανονικότητα»!

Την περασµένη εβδοµάδα είχαµε την περίφηµη υπόθεση του
ανθρακούχου ποτού. Ακόµα γελάµε όλοι µεταξύ µας εδώ πέρα
µέσα. Προσέξτε, δεν ήταν ένα ατύχηµα. Ήταν µία στιγµή µετάβα-
σης από ένα σύστηµα ψηφοφορίας µε την κανονική, την ενδεδειγ-
µένη εδώ και χρόνια κοινοβουλευτική διαδικασία, σε ένα άλλο,
όταν διαπιστώθηκε ότι δεν υφίσταται η κυβερνητική πλειοψηφία
διότι έχει µετατραπεί σε κυβερνητική µειοψηφία και έπρεπε να επι-
νοηθεί κάποιος τρόπος να πάµε σε ονοµαστική ψηφοφορία, έτσι
ώστε να περάσει µε αυτό το τέχνασµα το νοµοσχέδιο.

Μετά είχαµε την περίπτωση της επικείµενης παραίτησης ενός
Βουλευτή που προαναγγέλθηκε, ανακοινώθηκε, παρατάθηκε,
επανακατατέθηκε, ανακοινώθηκε ξανά, παρατάθηκε ξανά λόγω
µηχανικής βλάβης και τελικά αποσύρθηκε από το τραπέζι. Αυτά
τι σχέση έχουν µε την κοινοβουλευτική κανονικότητα; Τι σχέση
έχουν; Νοµίζετε ότι ευτελίζεται µόνο ο συγκεκριµένος Βουλευ-
τής; Κατεξευτελίζεται µάλλον! Όποιος δεν έχει σχέση µε την κοι-
νωνία έξω φαντάζοµαι ότι µπορεί να υποθέτει ότι είναι άθικτη η
αξιοπρέπεια, η υπόσταση και η υπόληψη του συγκεκριµένου
Βουλευτή. Όµως, όποιος ξέρει τι λέει ο κόσµος έξω είµαι σίγου-
ρος ότι καταλαβαίνει κάτι άλλο. 

Δεν ευτελίζεται, όµως, µόνο ο συγκεκριµένος Βουλευτής. Ευ-
τελιζόµαστε όλοι µας ως σύνολο και ως σύστηµα. Και αυτή είναι
η µεγάλη ζηµιά. Αυτό είναι το µεγάλο τραύµα του κοινοβουλευ-
τισµού. Αυτή είναι η διολίσθηση. Κι αυτή, αν θέλετε, είναι και η
δικαιολογητική βάση πολλών εκεί πέρα έξω να αισθάνονται ότι
αυτό το σύστηµα έχει ευτελιστεί τόσο πολύ, ώστε δεν είναι και
τόσο κακό να πάµε προς τις ακραίες πολιτικές συµπεριφορές και
να νοµιµοποιούµε µε αυτόν τον ευτελισµό του Κοινοβουλίου τις
πραγµατικά ακραίες και ακροδεξιές, αν θέλετε, πολιτικές συµ-
περιφορές και τη Χρυσή Αυγή που είναι εναντίον του κοινοβου-

λευτισµού, παρ’ ότι χρησιµοποιεί αυτή τη στιγµή για να διατυπώ-
σει τις απόψεις της τα προνόµια που ακριβώς αυτό το κοινοβου-
λευτικό σύστηµα δίνει.

Και τώρα, για να µη µακρηγορώ και να το κλείνω, έχουµε τη
νέα κατάσταση των έξι Βουλευτών µε τη δήλωση πρόθεσης
ψήφου εκ προοιµίου.

Αυτή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η απόλυτη καταρρά-
κωση κάθε συνταγµατικής, κάθε θεσµικής κοινοβουλευτικής
τάξης. Ξέραµε την πολιτική µε ποδοσφαιρικούς όρους. Τη γνω-
ρίσαµε πριν από λίγο. Είχαµε µεταγραφές, είχαµε δανεισµούς,
είχαµε και υποσχετικές. Τώρα βιώνουµε την πολιτική στα κοινο-
βουλευτικά ήθη µε χαρτοπαικτικούς όρους.

Έχουµε τον Βουλευτή «µπαλαντέρ» που βγαίνει, ανασύρεται
ως άσσος στο µανίκι, όποτε χρειάζεται, άλλοτε στηρίζοντας –
υποθέτω- την κυβερνητική πλειοψηφία ο υβριδικός αυτός Βου-
λευτής στη Βουλή –φαντάζοµαι- ή µάλλον στην ψήφιση
νοµοσχεδίων -φαντάζοµαι όχι διά κάποιας τοποθετήσεως µε αν-
τιπολιτευτικό τόνο από του Βήµατος, αλλά µόνο τη στιγµή της
ψηφοφορίας- και άλλοτε στηρίζοντας την Αντιπολίτευση. Ταυτό-
χρονα κυβερνητική πλειοψηφία και αντιπολιτευτική Μειοψηφία
εδώ µέσα! 

Και όλο αυτό εσείς το θεωρείτε κανονικό και φυσιολογικό. Και
συζητούµε τώρα για την αναθεώρηση του «χ», «ψ», «ω» άρθρου
του Κανονισµού της Βουλής, για να φύγουµε από εδώ ευχαρι-
στηµένοι ότι κάναµε τη δουλειά µας, ώστε να έρθει αύριο ο κ.
Παπαχριστόπουλος -µια και ακούστηκαν τα περισσότερα γι’
αυτόν-, κύριε Προεδρεύοντα, -φαντάζοµαι- την ώρα της ψήφισης
του νοµοσχεδίου να ανασύρει την υπεύθυνη δήλωση και να µας
τη διαβάσετε εδώ και όλα να είναι κανονικά, να φύγουµε και να
πάµε στις δουλειές µας.

Λοιπόν, ακούστε. Είναι προφανές ότι η κατάσταση αυτή όχι
µόνο είναι µη κανονική, αλλά είναι και στα όρια της κοινοβουλευ-
τικής ανωµαλίας, για να µην πω ότι έχει ξεπεράσει τα όρια αυτά.
Εµείς θεωρούµε ότι ένας τρόπος υπάρχει να θεραπευτεί και ο
τρόπος αυτός είναι η προσφυγή στις εκλογές. Αυτή η απόλυτη
παράνοια, ο κοινοβουλευτικός σουρεαλισµός, θεραπεύεται µόνο
µε προσφυγή στη λαϊκή εντολή, έτσι ώστε να προκύψει µία νέα
ξεκαθαρισµένη κοινοβουλευτική Πλειοψηφία, αντιστοίχως µία
νέα ξεκαθαρισµένη κοινοβουλευτική Μειοψηφία, η Κυβέρνηση
να κυβερνά και να στηρίζεται στη Βουλή από την Πλειοψηφία της
και η Αντιπολίτευση να αντιπολιτεύεται και να ελέγχει την Κυβέρ-
νηση στη Βουλή, όπως εδώ και δεκαετίες επιτάσσει η κοινοβου-
λευτική µας δεοντολογία και η συνταγµατική τάξη. Όλα τα άλλα
είναι απολύτως µη κανονικά, απαράδεκτα και ευτελίζουν τον κα-
θένα και την καθεµία από εµάς και τον θεσµό του Κοινοβουλίου
συνολικά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μετά τον κ. Πανα-
γιωτόπουλο τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου, Βουλευ-
τής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης για πέντε λεπτά. Από τη
θέση σας, κύριε Κεγκέρογλου. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα θα ήταν η ευκαιρία να γινόταν πράγµατι µια σοβαρή

συζήτηση για όλα τα θέµατα. Δεν αντιλέγω ότι ακούστηκαν σο-
βαρές τοποθετήσεις. Όµως, είδαµε και την αγωνία κάποιων ή την
έκφρασή τους να ενοχλούνται από την περιγραφή αθλιοτήτων,
εξευτελιστικών πράξεων, παρεκτροπών, αλλά να µην ενοχλούν-
ται από τις ίδιες τις αθλιότητες και τις παρεκτροπές. Και αυτό
είναι υποκρισία. Είναι καθωσπρεσπισµός, αλλά δεν είναι σεβα-
σµός.

Και αν εµείς σήµερα δεν µιλούσαµε καθόλου και δεν λέγαµε
καµµία από αυτές τις εκφράσεις που είπε ο κ. Παρασκευόπου-
λος, ο λαός έξω δεν τις λέει; Άρα, έπρεπε πολιτικά και µε από-
λυτο σεβασµό στα ισχύοντα να τοποθετηθούµε και να πούµε τις
απόψεις µας για όλα τα θέµατα και για τον Κανονισµό.

Είπε ο κ. Μπαλτάς, για να δικαιολογήσει την επιστολή του
Πρωθυπουργού, για την οποία, νοµίζω, αφιερώσαµε πολύ χρόνο
–αν είχε µιλήσει ο κ. Μπαλτάς πιο µπροστά θα τα είχε λύσει τα
ζητήµατα- ότι είναι ένα εσωκοµµατικό έγγραφο που βγήκε δηµό-
σια. Αυτό µας είπε ο κ. Μπαλτάς. 
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(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Δεν είπε αυτό.

Αυτό καταλάβατε;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Αυτό ακριβώς είπε. Προφανώς,

δεν είναι η πρώτη φορά που άλλα ακούτε και αλλά καταλαβαί-
νετε, συνάδελφοί του ΣΥΡΙΖΑ, και έτσι εξηγείται και τι ψηφίζετε.

Εγώ δεν ενοχλήθηκα τόσο από το γράµµα του Πρωθυπουργού
–και µε αυτήν την έννοια. Ενοχλήθηκα, όµως, όταν πριν από µε-
ρικές εβδοµάδες ο κ. Καµµένος προέβη σε µία αθλιότητα στο
πρόσωπο του Προέδρου της Βουλής και µάλιστα για µέλος της
οικογένειάς του και κανείς Υπουργός ή Πρωθυπουργός δεν είπε
µία κουβέντα! Γιατί τότε είχατε ανάγκη τις ψήφους του Καµµέ-
νου! Γι’ αυτό, κύριοι! Αυτό µε ενόχλησε εµένα πιο πολύ, παρά
αυτό που έκανε χθες. Διότι αυτό που έκανε χθες ή µάλλον σή-
µερα επιβεβαιώνει προηγούµενες παρεµβάσεις του. Απλώς ήταν
δηµόσια. Κλείνω αυτό το κοµµάτι. 

Κοιτάξτε, στο θέµα του Κανονισµού σε σχέση µάλλον µε τις
κοινοβουλευτικές διαδικασίες αυτό που έχει µεγαλύτερο πρό-
βληµα, κατά την άποψή µου, είναι οι διαδικασίες του Κοινοβου-
λευτικού Ελέγχου.

Οι Υπουργοί έχουν πάψει να προσέρχονται σε σηµαντικό πο-
σοστό, σε πολύ µεγάλο ποσοστό, για τον Κοινοβουλευτικό
Έλεγχο και να απαντούν σε ερωτήσεις. 

Θα σας πω ότι για το 2018 το νούµερο ήταν χίλιες τριακόσιες
πενήντα επίκαιρες, σε τετρακόσιες προσήλθαν και µάλιστα από
τις τετρακόσιες εάν δείτε, είναι συγκεκριµένοι οι Υπουργοί που
έχουν πάρα πολύ µεγάλο αριθµό. Εάν κι αυτοί δεν τηρούσαν τη
δεοντολογία, τότε το ποσοστό του 29% θα ήταν πολύ χαµηλό-
τερο. 

Και δεν είδα καµµία διάταξη να έρχεται για την ενίσχυση του
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου στην τροποποίηση του Κανονισµού.
Έχω προτείνει πάρα πολλές φορές, έχω διαµαρτυρηθεί, νοµίζω
ότι κάποια στιγµή πρέπει να το δούµε σοβαρά όλα τα κόµµατα,
γιατί εάν σήµερα δεν αφορά την πλειοψηφία ως πλειοψηφία, τη
σηµερινή ή την εκάστοτε, αυτό το θέµα, την αφορά στη συνέχεια
ως Αντιπολίτευση. 

Κι εδώ είναι που έχετε µεγάλη ευθύνη, κύριοι της σηµερινής
Πλειοψηφίας. Με όλες αυτές τις παρεκτροπές που γίνονται, ανοί-
γετε τη µπουκαπόρτα, δίνετε το διαβατήριο, δίνετε την άδεια
στην επόµενη πλειοψηφία, εάν δεν λειτουργήσει µε αρχές, εάν
δεν έχει φραγµούς, εάν δεν υπάρχει κάποιος να τους βάλει χα-
λινάρι, να περάσουν σε περισσότερες παρεκτροπές και να µην
µπορεί να ειπωθεί τίποτα. Αυτό είναι η µεγαλύτερη ζηµιά. Προ-
σέξτε το. 

Κάθε πλειοψηφία πρέπει να αφήνει µια παρακαταθήκη, η
οποία να είναι θεσµική και να ισχυροποιεί τους θεσµούς για την
πρόοδο αυτού του τόπου και όχι για να µας συζητά αρνητικά ο
λαός. Αυτό είναι το θέµα. Μπορούµε, εάν απαλλαγούν κάποιοι
από νοοτροπίες και πρακτικές τις οποίες έχουν στο µυαλό τους,
νοµίζω ότι µπορούµε να το κάνουµε ανεξάρτητα από την ιδεολο-
γικοπολιτική τοποθέτηση του καθενός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ακούστε, ειπώθηκαν πάρα πολλά για τους Βουλευτές, για τις
µετακινήσεις κ.λπ.. Εδώ αυτό που γίνεται τώρα δεν έχει µαταγί-
νει! Επειδή αναφέρθηκε πάρα πολλές φορές από συναδέλφους
για τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη και το Κίνηµα Αλλαγής, εµείς
κάναµε ένα προσκλητήριο, η Φώφη Γεννηµατά ως Πρόεδρος του
ΠΑΣΟΚ, για την αναγέννηση του χώρου της δηµοκρατικής πα-
ράταξης και προσήλθαν και κόµµατα και πρόσωπα που ανήκουν
στον ευρύτερο χώρο της δηµοκρατικής παράταξης. Κι αυτό είναι
µια προσπάθεια που µπορεί να συµβάλει στο να λειτουργήσουν
καλύτερα και τα κόµµατα και το Κοινοβούλιο και η δηµοκρατία. 

Δεν κάναµε κανένα κάλεσµα εµείς στους δεξιούς, τους
ακραιφνείς! Δεν κάναµε εµείς κανένα κάλεσµα στην παλαιοκοµ-
µατούρα του παρελθόντος, την οποία θα καταργούσατε και την
οποία έχετε ενσωµατώσει δυστυχώς στον ΣΥΡΙΖΑ. Όλη την πα-
λαιοκοµµατούρα την έχετε πάρει. Και τους δικούς µας γενίτσα-
ρους και τους ακραιφνείς δεξιούς! Και λέτε τώρα για
κυβερνητικές πλειοψηφίες; Με ποια ταυτότητα; Και µε ποια µού-
τρα κάνετε προσκλητήριο στην προοδευτική παράταξη, σε µας,

όταν έχετε αυτή την προµετωπίδα, τους ακραιφνείς δεξιούς; Δη-
λαδή, µου κάνετε εµένα κάλεσµα να κάτσω στην ίδια καρέκλα µε
την Παπακώστα! Είστε σοβαροί;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Άει από εκεί!
Λοιπόν, προχωράµε. 
Για να ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, θα τοποθετηθώ σε δυο,

τρία άρθρα και πριν τελειώσω θα σας πω το εξής: Την Παρα-
σκευή -και απευθύνθηκα στον Πρόεδρο και τον ενηµέρωσα µε
επιστολή- εδώ, ο Υπουργός Ναυτιλίας, ο κ. Κουβέλης, δεν ήρθε
να µου απαντήσει, για πολλοστή φορά, γιατί έχει απαντήσει, λέει,
στην ερώτηση κ.λπ. και έχει απαντηθεί το θέµα. 

Διαβάζω σήµερα σε µια εφηµερίδα ότι αύριο κάνει µια σύ-
σκεψη εδώ στη Βουλή µε τους Βουλευτές, λέει, που υπέγραψαν
κοινή ερώτηση –βλέπε ΣΥΡΙΖΑ και Δανέλλης- για το θέµα του µε-
ταφορικού ισοδύναµου, προκειµένου να δώσει απαντήσεις. Δεν
έρχεται δηλαδή στη θεσµική διαδικασία του Κοινοβουλευτικού
Ελέγχου, µε «γράφει» κανονικότατα, αλλά να ξέρει ότι αυτό θα
του το αποδώσει και ο ελληνικός λαός και οι Κρήτες, θα του το
αποδώσουν του κ. Κουβέλη, µε όποιον τρόπο µπορούν. Δεν πο-
λιτεύεται στην Κρήτη, αλλά θα πληρώσουν άλλοι πολιτικά τη
«νύφη». Λοιπόν, θα την πληρώσουν άλλοι, δεν ξέρω ποιοι θα
είναι. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αλλά εµένα µε ενδιαφέρει το εξής: Κάνει σύσκεψη µε τους

Βουλευτές για το θέµα; Εντάξει. Και γιατί δεν καλείς όλους τους
Βουλευτές της Κρήτης, µόνο καλείς τους συριζαίους και τον Δα-
νέλλη; Γιατί, κύριε Κουβέλη; Αυτή, λοιπόν, είναι αντιθεσµική λει-
τουργία και την κάνει και στη Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρήστε, πα-
ρακαλώ και στα άρθρα που θέλετε να τοποθετηθείτε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για
την ανοχή.

Ας την έκανες την Κουµουνδούρου, ας την έκανε στο Υπουρ-
γείο, δεν θα έλεγα τίποτα. Αλλά, προς Θεού, στη Βουλή και να
το ανακοινώνουν κιόλας ότι καλούν µόνο τους συριζαίους; Υπάρ-
χει εξήγηση, βεβαίως. Θα την δηµοσιοποιήσω.

Έρχοµαι τώρα στον Κανονισµό, διότι ήδη µίλησα πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καιρός είναι. Ολο-

κληρώστε σύντοµα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για τα άρθρα 12 και 19 ήθελα να πω. Στη Διάσκεψη των Προ-

έδρων ήµουν εγώ ο οποίος πρότεινα µια ρύθµιση, η οποία να
αφορά τους ειδικούς φρουρούς και υπήρξε µια συνεννόηση,
υπήρξε µια συναίνεση και προχώρησε, πράγµατι, η επιτροπή και
το προετοίµασε. Είναι το τυπικό κλείσιµο µιας εξέλιξης, την οποία
έχουµε υποχρέωση να προχωρήσουµε. Τοποθετηθήκαµε και
στην επιτροπή χθες θετικά, ψηφίσαµε και επιφυλαχτήκαµε για
ορισµένα άλλα άρθρα. 

Γιατί επιφυλαχτήκαµε στα άρθρα και γιατί ο Θόδωρος Παπα-
θεοδώρου είπε ότι δεν υπήρξε σε όλα συναίνεση; Γιατί αυτό είναι
ένα πρόβληµα. Έπρεπε και στα άλλα να υπάρξει αντίστοιχη προ-
ετοιµασία και να προχωρήσει.

Σε κάθε περίπτωση, επειδή θεωρούµε ότι το άρθρο 19 είναι
µια δίκαιη εξέλιξη, η οποία πρέπει να ολοκληρωθεί, δεν είχαµε
σκοπό να το καταψηφίσουµε, παρά την κριτική για την έλλειψη
συναίνεσης, ούτε θα το καταψηφίσουµε. Είµαστε θετικοί, γιατί
πρέπει αυτά όλα να κλείνουν µε τον καλύτερο τρόπο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Προχωρήστε, πα-
ρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Άρα, θα είµαστε θετικοί σε αυτά τα δυο άρθρα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Κεγκέρογλου.

Τον λόγο έχει η κ. Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου από την Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ, για πέντε λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Συγχωρήστε µου τη λαρυγγίτιδα. Πλέον για να υπερασπιστώ
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τον εαυτό µου, έκλεισε ο λαιµός µου. Ευχαριστώ τον κ. Παρα-
σκευόπουλο που αναφέρθηκε στο όνοµά µου. Προσπαθώ µε τα
τέρατα να τα βγάλω πέρα. Με ρίχνουν στον λάκκο των φιδιών και
προσπαθώ να κόβω κεφάλια.

Εγώ ως νέα Βουλευτής το σκέφτηκα πάρα πολύ. Ίσως να µην
ξαναπολιτευτώ ποτέ, διότι µιλάµε για ευτελισµό του ελληνικού
Κοινοβουλίου. Προηγουµένως, όταν ο Αντιπρόεδρος της Βουλής
–ευχαριστώ τουλάχιστον τους υπαλλήλους της Βουλής, κάνουν
θαυµάσια το έργο τους- λέει ότι µπορεί το Κοινοβούλιο να λει-
τουργήσει και χωρίς Βουλευτάς, ότι δεν χρειαζόµαστε εδώ µέσα
και ότι µπορεί να λειτουργήσουν τα έδρανα για εµάς, αισθάνοµαι
απογοητευµένη. 

Θα τα πιάσω ένα-ένα από την αρχή τα πράγµατα.
Θα ήθελα να απευθυνθώ στη Νέα Δηµοκρατία. Λοιπόν, κύριοι

της Νέας Δηµοκρατίας, ούτε την απλή αναλογική ψηφίσατε.
Έχετε µέσα στο κόµµα σας Βουλευτές που είναι τελείως σεξι-
στές, τον κ. Γιακουµάτο, τον κ. Οικονόµου και άλλους. Μην κου-
νάτε το χέρι σας, κύριε Τσιάρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Όπως σας ακούω, έχω το δι-
καίωµα να κουνάω το χέρι µου. Δεν σας είπα τίποτα! Σας παρα-
καλώ!

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Εντάξει, κάντε ό,τι θέλετε.
Υπάρχουν πάρα πολλά και τα ξεχνάω. Η αναθεώρηση του

επαίσχυντου άρθρου 86 που θα γίνει «περί µη ευθύνης Υπουρ-
γών» θεωρώ ότι είναι το µόνο καλό, όπως και η ασυλία των Βου-
λευτών για ποινικά και αστικά αδικήµατα θα έπρεπε να αίρεται.
Μόνο για το δικαίωµα του λόγου είχαµε αυτό το δικαίωµα, όπως
και το πανεπιστηµιακό άσυλο είναι για να έχουµε ελευθερία του
λόγου, όχι για να κρυβόµαστε, όπως κάποιος Βουλευτής σας,
της Νέας Δηµοκρατίας, που πριν χρόνια είχε σκοτώσει στη λεω-
φόρο Αλίµου µια κοπέλα και δεν δικάστηκε ποτέ! Γιατί; Ήταν
υπεράνω του νόµου;

Όσο για το ΠΑΣΟΚ, κύριοι, που έµβληµά σας ήταν η απλή ανα-
λογική, δεν την ψηφίσατε και η Πρόεδρός σας, η κ. Γεννηµατά,
είχε το θράσος να ονοµάζει τον Τσίπρα «νεοκοµµουνιστή».
Απορώ πώς το δέχτηκαν οι κοµµουνιστές. Ευτελίσατε το ΚΚΕ,
που ήταν αντάρτες και πολέµησαν στην Εθνική Αντίσταση, στον
Γοργοπόταµο, ενώ εσείς όλοι οι δεξιοί ήσασταν µε τις κουκού-
λες, δωσίλογοι. Δωσίλογοι, ναι! Είστε ίδιοι µε τη Χρυσή Αυγή. 

Όσο για τον κ. Λεβέντη, χθες που είχε µια οµιλία στο Παλλάς,
ξέρετε τι είπε; Να ετοιµάσουµε το Γουδή. Αν είναι δυνατόν! Να
ετοιµάσουµε το Γουδή! Δηλαδή, µας διχάζουν τόσο πολύ, να κά-
νουµε έναν εµφύλιο; Ό,τι είχε πει και η Χρυσή Αυγή, δηλαδή ότι
πρέπει να ετοιµαζόµαστε για τη Μακρόνησο, να φτιάξουµε τα
υπόλοιπα, που θέλουν να γίνουν µουσείο.

Ντρέποµαι! Ντρέποµαι για την ελληνική Βουλή αυτήν τη
στιγµή. Ειλικρινά σας το λέω, διότι ήµουν η µόνη Βουλευτής που
έµεινα έξι µήνες ανεξάρτητη. Είδα τα πράγµατα τόσο καθαρά
και παρ’ όλες τις προτάσεις που είχα, επέλεξα να πάω στο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, γιατί είπα πως προτιµώ να πάω µε τους ηττηµένους και κα-
θαρούς, παρά µε τους νικητές και βρώµικους και υπέστην τόσο
πολύ bullying από όλα τα κόµµατα! 

Το µόνο για το οποίο κατηγορώ το ΣΥΡΙΖΑ είναι πως ποτέ, επί
έναν χρόνο, δεν βγήκε να µε υπερασπιστεί κανένας. Άφηναν τον
κ. Λεβέντη να λέει «την έδρα µου» και «την έδρα µου» και «την
έδρα µου»! Όταν έγινα ανεξάρτητη, του είπα να πάρει την έδρα,
αλλά έλεγαν «όχι», γιατί πίσω από µένα ήταν ο κ. Καλλιάνος και η
αδιαντροπιά του ήταν να πει ότι ήθελα να γίνω αντιπρόεδρος, για
να κάνω την κόρη µου µετακλητή! Τέτοιο Κοινοβούλιο έχουµε! 

Ο κ. Λεβέντης έλεγε «όχι οικογενειοκρατία» και έκανε Βου-
λευτή τον γιο του και Αντιπρόεδρο της Βουλής. Εγώ του είχα πει
«µην κάνεις Αντιπρόεδρο της Βουλής το γιο σου, διότι ευτελίζεις
την κοινωνία, όταν έλεγες «όχι οικογενειοκρατία» έπρεπε να το
εννοείς». Γι’ αυτό έφυγα από το κόµµα. Διότι όταν έκανε Αντι-
πρόεδρο τον γιο του, του είπα «κάνε οποιονδήποτε άλλο», αλλά
εκείνος εκεί. Στα δύο χρόνια τον έκανε Αντιπρόεδρο της Βουλής.
Αν ήταν δέκα χρόνια, τι θα τον έκανε; Αυτοκράτορα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δεν χρειάζοµαι καµµία καρέκλα ούτε ζήτησα καµµία καρέκλα.
Λυπάµαι για εσάς. Εσείς είπατε για τη Μακρόνησο. Εµένα ο πα-

τέρας µου πολέµησε στην Αλβανία και µετά στο Ελ Αλαµέιν. Με
έχει βαφτίσει η Βέµπο και είµαι περήφανη γι’ αυτό. Κι όταν πέ-
θανε, ξέρετε τι ζήτησαν στη µητέρα µου; Να επιστρέψει το περί-
πτερο που δεν είχε πάρει ποτέ! Και δεν δέχτηκε να µας βάλει στο
δηµόσιο. Έχω τα παράσηµά του και δεν δέχτηκε να µας βάλει
στο δηµόσιο. Εγώ σπούδαζα και εργαζόµουν σε ναυτιλιακή εται-
ρεία και αν µε είχε βάλει στο δηµόσιο στα 36 µου χρόνια, µε τρία
παιδιά, θα είχα πάρει σύνταξη και θα µε πληρώνατε µέχρι τα 96
που έχει φθάσει η µητέρα µου.

Λυπάµαι για το ελληνικό Κοινοβούλιο και για τα παλαιά κόµ-
µατα. Μου λέτε εσείς, οι παλιοί Βουλευτές, ότι «έχω είκοσι πέντε,
τριάντα χρόνια Βουλευτής». Και τι µου το λέτε; Για να σας καµα-
ρώσω; Εσάς λέει «επάγγελµα: Βουλευτής και έδρα επιχείρησης:
ελληνικό Κοινοβούλιο». Και δεν φθάνει αυτό µόνο. Θέλετε να πα-
ραδώσετε την επιχείρηση σας και στα παιδιά σας! Ο Κεφαλο-
γιάννης, ο Βαρβιτσιώτης και ο Καραµανλής! Τη δίνετε µετά
κληρονοµικώς, λες και είναι επιχείρησή σας η βουλευτική έδρα.
Δεν ντρέπεστε λίγο; Ντρέποµαι για εσάς! Ντρέποµαι που έγινα
Βουλευτής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Αν έχετε την καλο-
σύνη, ολοκληρώστε τη σκέψη σας, παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Δεν µπορώ να συνεχίσω
άλλο. Λυπάµαι ειλικρινά για τα δύο µεγάλα κόµµατα που τόσα
χρόνια πάλευαν. Λυπάµαι ειλικρινά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο επί προσωπικού;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε Γε-
ωργιάδη, για ένα λεπτό.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Όπως καταλαβαίνετε, κύριε Πρόεδρε, ζήσαµε για άλλη µια φορά
τον παραλογισµό µέσα στην ελληνική Βουλή. Η κυρία δηµοσίως
αποκάλεσε «κουραµπιέδες» όλους τους πολιτικούς αρχηγούς.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ναι!
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Όταν

έρθει η ώρα σας, µιλήστε. Σας παρακαλώ πολύ. Δεν σας διέκοψε
κανείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Λίγο ησυχία, σας
παρακαλώ.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Στον
δικό σας παραλογισµό δεν διέκοψε κανείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Μιλήστε, κύριε Γε-
ωργιάδη.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Απο-
κάλεσε όλους τους πολιτικούς αρχηγούς «κουραµπιέδες», εκτός
από τον κ. Τσίπρα. Παρακαλώ και τους υπολοίπους που βρίσκον-
ται εδώ, αν θέλουν, να λάβουν τον λόγο, να υπερασπιστούν τους
πολιτικούς αρχηγούς.

Όσον αφορά τα λόγια που είπε και για το αν µπορούµε να λά-
βουµε υπ’ όψιν µας κατά πόσο είναι ειλικρινής, δηµοσίως δε-
σµεύτηκε ότι αν ζητήσουµε την έδρα, θα την παραδώσει.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Να παραδεχτείτε τι µου
ζητήσατε στο γραφείο 51 να κάνω και εγώ να παραδώσω την
έδρα!

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κα-
θίστε κάτω, σας παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Μεγαλοοικο-
νόµου, καθίστε σας παρακαλώ. 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Εδώ
είναι Κοινοβούλιο. Δεν είναι πάνελ, κυρία Μεγαλοοικονόµου.
Αυτά να τα κάνετε στα πάνελ. Επειδή λέτε για ευτελισµό του Κοι-
νοβουλίου, εσείς µόνη σας το ευτελίζετε αυτήν τη στιγµή. Αυτά
να τα κάνετε στα πάνελ που σας καλούν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεχίστε, κύριε Γε-
ωργιάδη και ολοκληρώστε. 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ολο-
κληρώνω, κύριε Πρόεδρε, απλά είπε τόσα πράγµατα επί προσω-
πικού. 
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Για να κρίνουµε κατά πόσο είναι ειλικρινής στους λόγους της,
δηµοσίως βγήκε και είπε ότι αν ζητήσουµε την έδρα, θα βγει και
θα την παραδώσει. Έχουµε ζητήσει την έδρα και περιµένουµε να
την παραδώσει. Αλλά προφανώς είναι βολική η καρέκλα και δεν
θέλει να την αφήσει η κυρία. Ποτέ δεν είπαµε να µην τη δώσει,
αφού έφυγε, για κανένα κ. Καλλιάνο. Αυτό έχει γίνει προτού
φύγει από το κόµµα. Της είπαµε ότι αν φύγεις και αν δεν παρα-
δώσεις την έδρα σου, θα πάει στη Νέα Δηµοκρατία. Από εκεί και
πέρα, αφού έφυγε, είναι ελεύθερη και υπόλογη των πράξεών
της.

Από και πέρα το «151» είναι αυτήν τη στιγµή του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου και για αυτόν τον λόγο δεν δίνει την έδρα, για να µην
ρίξει την Κυβέρνηση!

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Γεωργιάδη. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Όχι, κυρία Μεγαλο-

οικονόµου. Δεν υπάρχει προσωπικό θέµα. Δεν είπε κάτι για εσάς. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Πρέπει να υπάρχει σεβασµός

στο Κοινοβούλιο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Παπαδό-

πουλε, ηρεµία. 
Τον λόγο έχει ο τελευταίος οµιλητής, ο κ. Αντώνιος Συρίγος,

Βουλευτής Κυκλάδων του ΣΥΡΙΖΑ, για πέντε λεπτά. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, θα κάνω µια ειδική αναφορά σε ένα άρθρο που συζη-
τούµε σήµερα και ακολούθως θα πω και εγώ δυο λόγια, µια και
πάρα πολλά ακούστηκαν. Από ένα σηµείο και πέρα, εξετέθησαν
πολλές σκέψεις, πολλές προτάσεις. Είναι ένας γόνιµος διάλογος.
Θα πω και εγώ τις δικές µου και όλες αυτές κρίνονται. 

Ψάχνω να βρω –αυτή είναι η ειδική αναφορά-, γιατί ετέθη προ-
ηγουµένως, από ποια διάταξη προκύπτει ότι καταργείται η ανάρ-
τηση εκθέσεων του Γραφείου Προϋπολογισµού του Κράτους.
Δεν βρήκα καµµία. Τουναντίον, υπάρχει ένα εδάφιο το οποίο δεν
έχει καταργηθεί, στο άρθρο 30Α, παράγραφος 3, που παραµένει,
δηλαδή, ότι οι εν λόγω εκθέσεις αναρτώνται στο διαδικτυακό
τόπο της Βουλής των Ελλήνων και παρουσιάζεται ενώπιον της
Διαρκούς Επιτροπής κ.λπ.. Συνεπώς, νοµίζω ότι δεν υπάρχει κά-
ποιο ζήτηµα πάνω στο θέµα αυτό και κακώς ετέθη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζω µε ένα ερώτηµα που
ετέθη από την Αντιπολίτευση. Κυβέρνηση µειοψηφίας ή όχι;
Τρεις τουλάχιστον φορές εκρίθη τελευταίως -µία µε την υπερ-
ψήφιση του προϋπολογισµού, µία µε την απόρριψη της πρότα-
σης δυσπιστίας της Νέας Δηµοκρατίας και µία µε την ψήφο
εµπιστοσύνης που δόθηκε στην Κυβέρνηση- ότι η Κυβέρνηση
αυτή διαθέτει την εµπιστοσύνη της Βουλής. Εξάλλου, το άρθρο
84 του Συντάγµατος οµιλεί για εµπιστοσύνη της Βουλής, των
Βουλευτών και δεν αφήνει περιθώρια για άλλες ερµηνείες. 

Είναι, λοιπόν, ο ισχυρισµός περί κυβερνήσεως µειοψηφίας,
αβάσιµος και ανυπόστατος. Αναρωτιέµαι, δε, αν µια κυβέρνηση
απολαύει της εµπιστοσύνης της Βουλής, προς τι αναζητείται τεκ-
µήριο της δεδηλωµένης, όταν αποδεικνύεται ότι υπάρχει η εµπι-
στοσύνη της Βουλής. Είναι ένα ερώτηµα.

Ο Πρόεδρος της Βουλής -έρχοµαι σε ένα δεύτερο- πρέπει ως
κύριο µέληµά του πράγµατι -και έτσι είναι- να έχει την απρόσκο-
πτη λειτουργία του κοινοβουλευτικού έργου, νοµοθετικού και
ελεγκτικού. Αυτή είναι η κύρια υποχρέωση και αυτήν τηρεί πιστά
ο Πρόεδρος της Βουλής και δεν µπορεί να τον κατηγορήσει κα-
νείς για αυτήν την έγνοια και τη φροντίδα του. Υπό αυτήν την έν-
νοια, δεν νοείται Πρόεδρος της Βουλής που δεν θα ήθελε να
προφυλάξει τη Βουλή από ηθεληµένες ή αθέλητες αρρυθµίες.
Αυτό πράττει ο νυν Πρόεδρος της Βουλής και αυτό έχει πράξει
µέχρι τώρα. 

Ένα τρίτο στοιχείο: Η συζήτηση, η διαβούλευση, η κοινωνία,
η ανταλλαγή των απόψεων µεταξύ των κορυφαίων παραγόντων
της Πολιτείας, όπως παραδείγµατος χάριν -αναφέροµαι στους
τρεις κορυφαίους- ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, ο Πρωθυπουρ-
γός ( ο Πρόεδρος της Κυβερνήσεως) και ο Πρόεδρος της Βου-
λής, σε καµµία περίπτωση δεν συνιστά παρέµβαση του ενός στο

έργο του άλλου. Είναι επιβεβληµένη υποχρέωση η συνεννόηση
µεταξύ τους. 

Γι’ αυτό πιστεύω ότι πρέπει να αναγνωστεί ξανά η επιστολή
του Πρωθυπουργού και από εκεί είναι δεδοµένο ότι αυτό το
οποίο ισχυρίζοµαι µπορεί να γίνει απολύτως αντιληπτό. Η συνεν-
νόηση δεν συνιστά παρέµβαση και είναι επιβεβληµένη µεταξύ
των κορυφαίων πολιτειακών παραγόντων.

Η Βουλή πρέπει να συνεχίσει το έργο της εύρυθµα προς όφε-
λος της κοινωνίας, έργο που δεν επιτρέπεται να ατονεί από την
πρόκληση κάποιων κρίσεων τυπικισµού. Εξάλλου, καµµία κυβέρ-
νηση που σαλεύει σταθερά στην εµπιστοσύνη της Βουλής δεν
πέφτει µε τέτοιους τρόπους. Είναι απρόσφορη κάθε τέτοια από-
πειρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή εκτελεί το έργο της
µέχρι της τασσοµένης συνταγµατικής προθεσµίας, το ίδιο και η
Κυβέρνηση που απολαύει της εµπιστοσύνης της. Όποιος διαφω-
νεί µ’ αυτό, διαθέτει ικανά συνταγµατικά εφόδια και δύναται να
τα ασκήσει. Διαφορετικά η παρακώλυση του έργου της Βουλής
διά παντοίων τρόπων, διαδικαστικού χαρακτήρος ή όχι -πάντως
όχι πολιτικού- θα µου επιτρέψετε να πω –εξάλλου τόσα έχουν
ακουστεί- κατά τη δική µου ταπεινή άποψη συνιστά πράγµατι θε-
σµική απρέπεια.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
τελευταίο οµιλητή κ. Συρίγο.

Τώρα θα κλείσουµε τη συζήτηση µε τον Πρόεδρο της Βουλής
κ. Νίκο Βούτση.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µ’ αυτό µε το οποίο θα τελειώσω
κιόλας, ότι δηλαδή εκτιµώ πως αυτά τα τριάµισι χρόνια εγώ ως
Πρόεδρος της Βουλής και οι συνάδελφοι του Προεδρείου εκτε-
λούµε τα καθήκοντά µας µε απόλυτη θεσµική προσήλωση. Το
λέω έτσι και θα το πω και στο τέλος. Γι’ αυτό ακριβώς όποιος ή
όποια πολιτική δύναµη ευλόγως κατά το Σύνταγµα έχει ένσταση
σ’ αυτήν την προσπάθεια που κάνουµε µε τον τρόπο που την κά-
νουµε, έχει κάθε τρόπο να λειτουργήσει ανατρεπτικά, αποτρε-
πτικά, για το καλό της Βουλής, καταθέτοντας πρόταση
δυσπιστίας. 

Δεν είναι σωστό αυτό που έγινε τέσσερις-πέντε φορές τα τε-
λευταία δύο χρόνια µέσω διαρροών και µέσω διάφορων ανοί-
κειων πεζοδροµιακών εκφράσεων. Θυµάµαι γραφείο τύπου της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης που έγραψε «να µην ξύνεται πολύ
στην γκλίτσα του τσοπάνη ο Πρόεδρος» και διάφορα άλλα για
τα οποία πραγµατικά σηκώνω τα χέρια ψηλά, διότι όσο µεγάλες
αντιπαραθέσεις κι αν έχουµε εδώ µέσα, η φρασεολογία µας µάς
τιµά και εν πάση περιπτώσει την προσέχουµε.

Άρα λοιπόν, δεν είναι δυνατόν –σας επαναλαµβάνω- επί διετία
να στοχοποιούµαι από συγκεκριµένο κόµµα, εν προκειµένω από
την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, µε αιτιολογηµένα ή αναίτια πράγ-
µατα -σέβοµαι όλες τις ενστάσεις ή τις υποδείξεις που γίνονται
ή και τα επιχειρήµατα που υπάρχουν- και αυτό να δηµιουργεί µια
αχλή που να φτάνει σε κάποια αδιέξοδα. 

Άρα λοιπόν, πιστεύω –το λέω για τρίτη φορά- ότι και εγώ και
όλοι οι συνάδελφοι Αντιπρόεδροι, δηλαδή το Προεδρείο, µε εξαι-
ρετική θεσµική προσήλωση αυτά τα τριάµισι χρόνια –και πιστεύω
και από εδώ και πέρα- κάνουµε το έργο µας. Το λέω ευθύτατα.

Πρέπει αρκετά πράγµατα που ετέθησαν σήµερα λόγω κλίµα-
τος –έτσι ειπώθηκε- να τα διευκρινίσουµε απ’ αυτό το Βήµα. Διότι
ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι παρ’ ότι γράφω πολύ, µιλάω, πηγαίνω
και σε εκποµπές και σε ραδιόφωνα, ουδέποτε για θέµατα που
αφορούν τη Βουλή –όπως για θέµατα αστυνόµευσης µέχρι οτι-
δήποτε άλλο- δεν τοποθετούµαι παρά από του Βήµατος αυτού
ή στους κοινοβουλευτικούς συντάκτες. Μερικά πράγµατα, λοι-
πόν, πρέπει να ξεκαθαρίσουν.

Πράγµα πρώτο, σε σχέση µε την κινητικότητα Βουλευτών που
έχει υπάρξει σ’ αυτή την τελευταία Σύνοδο ιδιαίτερα, αλλά και
στις προηγούµενες συνόδους της Βουλής. Δεν θα αναφερθώ σε
προηγούµενα παραδείγµατα, για το τι έγινε στις κυβερνήσεις
που ήταν στο πρώτο και το δεύτερο µνηµόνιο, ποια κόµµατα έγι-
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ναν, πόσοι Βουλευτές ήρθαν, έφυγαν κ.λπ.. Δεν µε ενδιαφέρει
το συγκριτικό στοιχείο. Με ενδιαφέρει να φύγουµε από τη συνω-
µοσιολογία. Με ενδιαφέρει να αντιληφθούµε όλες και όλοι πως
βρισκόµαστε σε µια οκτακοµµατική Βουλή, είµαστε στην τέταρτη
Σύνοδο κάτι που δεν έχουµε ξαναζήσει τα τελευταία τουλάχιστον
δεκαπέντε χρόνια, βρισκόµαστε ενώπιον κορυφαίων ζητηµάτων,
όπως η συνταγµατική αναθεώρηση που ξεκινά, κύριε Πρόεδρε,
την άλλη εβδοµάδα και βρισκόµαστε και αντιµέτωποι, δηλαδή
αντίθετοι, ως πολιτική έκφραση της κοινωνίας σε µεγάλες εκκρε-
µότητες παραδείγµατος χάριν, εθνικές, όπως το ζήτηµα των Πρε-
σπών που διχάζει, διαιρεί, δηµιουργεί συνειδησιακά προβλήµατα.
Οι Βουλευτές είναι έξω απ’ αυτό το κλίµα; Πού είναι οι Βουλευ-
τές; 

Εγώ θα υπερασπίσω όλους τους κυρίους και κυρίες Βουλευ-
τές που έκαναν οποιαδήποτε νέα θεώρηση της πολιτικής τους
θέσης και στάσης προς οποιοδήποτε κόµµα ή προς τον χώρο
των Ανεξαρτήτων. Φεύγω από τους έξι. Θα έρθω ύστερα. Σας
υπερασπίζοµαι, διότι ακριβώς αυτά που γίνονται, µε την έννοια
της πολιτικής σηµαντικότητας και της περιόδου που διανύουµε
στην Ελλάδα και την Ευρώπη, είναι τόσο σηµαντικά που προφα-
νώς αναδιαµορφώνουν ενδεχοµένως -δεν ισχύει για µένα ή για
το ΚΚΕ, όπως είπε προηγούµενα ο κ. Παφίλης- συνειδήσεις, πο-
λιτικές επιλογές κλπ. Άρα, λοιπόν, θα πρέπει να φύγουµε από τη
συνωµοσιολογία, πόσα πήρε, τι έγινε, πώς το είπε, πόσους θα
βάλει στα ψηφοδέλτια ο Μητσοτάκης µεθαύριο απ’ αυτούς που
ήδη ήρθαν ή που θα έρθουν. Δεν πρόκειται περί αυτού. Πρέπει
να καταλάβουµε τι περνάµε, πώς το περνάµε και να µπορέσουµε
από κοινού να το αντιµετωπίσουµε θεσµικά.

Δεύτερον, σε σχέση µε τις επιστολές που υπήρξαν. Λυπάµαι
πάρα πολύ πραγµατικά. Δεν µπορώ προφανώς να παρεµβαίνω
σε ραδιόφωνα και σε κανάλια διορθώνοντας, αλλά ακούω από
χθες το εξής. Κανείς δεν λέει –προηγούµενα ακούστηκε µόνο
από τον κ. Παρασκευόπουλο και από έναν, δύο ακόµα συναδέλ-
φους- πως οι συνάδελφοι αυτοί στις ατοµικές τους επιστολές
λένε σαφώς εκτός από τα νοµοσχέδια που έχουν ονοµαστική ψη-
φοφορία. Δηλαδή, όλα τα νοµοσχέδια πάνω στα οποία υπάρχουν
σοβαρές αντιστάσεις, ενστάσεις και που κάθε Βουλευτής καλεί-
ται να τοποθετηθεί προσωπικά µε την Ολοµέλεια παρούσα. 

Η ανάγκη αυτή πώς προέκυψε; Δεν ήµασταν όλοι εµείς εδώ;
Τότε για σιγά. Πριν από µια εβδοµάδα, λοιπόν, ήταν το νοµοσχέ-
διο για το ΑΣΕΠ. Το θυµόµαστε. Υπάρχει, λοιπόν, η παραδοσιακή
µέθοδος µε την οποία η Βουλή εκφράζεται. Δεν είναι πουθενά
στον Κανονισµό. Ούτε η έννοια της δεδηλωµένης υπάρχει µετά
τη δεύτερη µέρα των εκλογών. Το λέω µήπως ακούνε από το κοι-
νοβουλευτικό και από αλλού. Ψύχραιµα και ήρεµα λίγο να τα µα-
θαίνουµε. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι κατά την κοινοβουλευτική πρα-
κτική, δηλώνουν οι εκπρόσωποι των κοµµάτων και τεκµηριώνει
το Προεδρείο, αυτό που είπε ο κ. Βενιζέλος προηγούµενα, το
τεκµήριο της πλειοψηφίας µε βάση τις δηλώσεις των εκπροσώ-
πων των κοµµάτων. Κι έτσι δεν έχει ούτε συνεχείς ονοµαστικές
ψηφοφορίες ούτε είναι ανάγκη να είναι όλοι οι Βουλευτές εδώ ή
έστω οι εβδοµήντα πέντε που λέει ο Κανονισµός. Γιατί λέει κάτι.
Να είµαστε εβδοµήντα πέντε, να µην είµαστε πέντε. Δεν πειράζει.
Το έχουµε τσουλήσει έτσι. Και σωστά. 

Τι έγινε λοιπόν, σ’ αυτό το νοµοσχέδιο; Υπήρχε πλειοψηφία.
Διότι κατά την κατάθεση των απόψεων, ο µεν εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ εκπροσωπούσε τους εκατόν σαράντα πέντε Βουλευτές,
οι δε άλλοι όλων των άλλων κοµµάτων αθροιστικά ήταν εκατόν
τριάντα τρεις. Πλην όµως όλοι αντελήφθησαν, γνώριζαν και κα-
ταλάβαµε ότι καθώς υπάρχουν δεκαέξι συνάδελφοι πλέον στη
χορεία των Ανεξαρτήτων, κάτι έπρεπε µε έναν τρόπο να διορθω-
θεί, κάτι έπρεπε να τονιστεί. 

Πήγαµε την άλλη µέρα και έγινε µία διαδικασία, η οποία πάλι
είχε µία ρητορική µέσα της άνευ προηγουµένου -διογκώσεις
πραγµάτων, διαφωνιών, τα αφήνω αυτά- και κάναµε µία ονοµα-
στική ψηφοφορία που είχε το γνωστό αποτέλεσµα. Διότι, όπως
ειπώθηκε προηγούµενα κατά κόρον και δεν έχει αµφισβητηθεί
και από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αυτή η Κυβέρνηση του-
λάχιστον στους τελευταίους επτά µήνες -δεν έχει ξαναγίνει- έχει
πάρει τρεις φορές την εµπιστοσύνη της Βουλής.  

Είπαµε τότε –θυµάστε, είχαµε σηκωθεί, διότι έγινε διάλογος
µέσα στο Κοινοβούλιο- να πηγαίνουµε παντού σε ονοµαστικές.
Αυτή ήταν µία λύση. Ύστερα στη Διάσκεψη των Προέδρων είπαν
τι γίνεται, έχουµε και δουλειές έξω να κάνουµε. Είπαµε, λοιπόν,
να προσεγγιστεί το ζήτηµα µε µία ευρύτερη συναίνεση, εφόσον
θα υπάρχει η διάθεση από πλευράς άλλων Βουλευτών να δηλώ-
σουν ότι ψηφίζουν, όπως δήλωσαν τελικά οι έξι συνάδελφοι,
έχοντας ψηφίσει πολλές φορές και έχοντας δώσει ψήφο εµπι-
στοσύνης και πρόσφατα, στα νοµοσχέδια που δεν έχουν ονοµα-
στική ψηφοφορία και δεν προκαλείται ονοµαστική ψηφοφορία. 

Προφανώς, σε οποιαδήποτε από αυτά -εγώ δεν το αποκλείω
αυτό, µπορεί να έρθουν και νοµοσχέδια που να έχουν λεπτά ζη-
τήµατα, παραδείγµατος χάρη ανθρωπίνων δικαιωµάτων, δεν
είναι πια το µνηµόνιο ή το µη µνηµόνιο, υπάρχουν διάφορα δεν
είναι µόνο οι Πρέσπες- µπορεί οποιοσδήποτε εξ αυτών, όπως και
οποιοσδήποτε εξ ηµών, να πει εγώ αυτό δεν το ψηφίζω.

Αυτό έγινε. Αυτό έγινε, έτσι ώστε από κοινού να είναι τεκ-
µαρτό, να υπάρχει το τεκµήριο πως όταν οι συνάδελφοι λένε
κάθε κόµµα τι ψηφίζει, να γνωρίζουν ότι από τους δεκαέξι -ή µε-
θαύριο µπορεί να είναι έξι, µπορεί να γίνουν λιγότεροι ή να γί-
νουν είκοσι τέσσερις, δεν µπαίνω στην αριθµητική αυτή-
ανεξάρτητους Βουλευτές υπάρχουν τουλάχιστον έξι οι οποίοι µε
µία αρχική δήλωση θεωρούν ότι ψηφίζουν το νοµοσχέδιο που
έφερε η Κυβέρνηση, έτσι ώστε να µην υπάρχει καµµία αντιδικία
και να µην γίνονται οι ονοµαστικές ψηφοφορίες κ.λπ.. Περί αυτού
πρόκειται.

Αντ’ αυτού, υπάρχει µία ρητορική περί παρακµής, περί ευτελι-
σµού, µία ρητορική που κανιβαλίζει τους έξι συναδέλφους, µε
ερωτηµατικά και µε άλλα πράγµατα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες… 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Με συγχω-

ρείτε, κύριε Τσιάρα. 
Δεν λέω µόνο τι έχει γίνει από την πλευρά σας. Μιλάω και για

δηµόσιους εκβιασµούς και για αφιερώµατα και για πακέτα που
θέλουν να µακελέψουν ή θέλουν πολλαπλά να στοχοποιήσουν
συναδέλφους και στα οποία πρέπει να είµαστε όλοι από τη µία
πλευρά και να µην επιτρέπουµε αυτή την κατάσταση.  

Λέω, λοιπόν, ότι αυτό είναι επτακάθαρο. Περί αυτού πρόκειται.
Όποια πολιτική δύναµη θεωρεί ότι η παρούσα Κυβέρνηση προ-
φανώς δεν έχει την εµπιστοσύνη της Βουλής, κάνει τη σχετική
συνταγµατική διαδικασία. Έχει περάσει και το εξάµηνο κ.λπ..
Προς τι όλη η άλλη αχλή; Θίχθηκε η δηµοκρατική ευαισθησία σε
σχέση µε ποιο πράγµα; Αφού ακριβώς υπήρξε αυτή η πρόνοια
για να θεραπευτεί αυτό που όλες και όλοι από κοινού είδαµε και
αντιµετωπίσαµε. 

Και έρχοµαι στο θέµα της επιστολής του Πρωθυπουργού. Εδώ
πια, πραγµατικά σας λέω, αδυνατώ να παρακολουθήσω αυτά τα
οποία έχουν ειπωθεί από χθες.

Ο Πρωθυπουργός, ο κ. Τσίπρας, µε την πυκνότατη παρουσία
του επί τρεισήµισι χρόνια στην ελληνική Βουλή -σε αντίθεση µε
το πρόσφατο τουλάχιστον παρελθόν άλλων Πρωθυπουργών,
διότι και στο παρελθόν υπήρχαν κι άλλοι Πρωθυπουργοί που
είχαν µία πυκνή παρουσία και συµµετοχή στα δρώµενα- έχει µία
εξαιρετική παρουσία, από πλευράς συνέπειας, µέσα στο Κοινο-
βούλιο, σε όλα τα επίπεδα, για όλα τα θέµατα. Όπως, επίσης,
έχει και δικαίωµα να κάνει και αναφορές. Το γνωρίζετε καλύτερα
εµού, διότι είστε παλαιότεροι. Θα µπορούσε, δηλαδή, να κάνει
και αναφορές ή επιστολές που να διαβάζονται προς την ολοµέ-
λεια. Και να λέει ότι γι’ αυτό το θέµα που έχει ανακύψει δηµοσίως
η άποψή µου είναι αυτή και θα παρακαλούσα αυτό. Διότι είναι
και Πρόεδρος της µεγαλύτερης Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Κοινοβουλίου.

Σας λέω αδυνατώ να καταλάβω πώς παραδείγµατος χάριν ο
Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σήµερα για πολλοστή
φορά µε φρασεολογία τύπου «ο υπάλληλος» -από γραµµένο κεί-
µενο- αναφερόµενος σε εµένα είπε ότι δεν επιτελώ τον θεσµικό
µου ρόλο, διότι έπρεπε κανονικά να επιστρέψω στους έξι συνα-
δέλφους τις επιστολές τους και στον Πρωθυπουργό την επι-
στολή του.

Σας λέω ευθύτατα: Εγώ στην πρόκληση και στην πρόσκληση
να λειτουργήσω αντιθεσµικά και να συνεργήσω εναντίον της
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Πλειοψηφίας της Βουλής και εναντίον του Πρωθυπουργού, όχι
απλώς δεν πρόκειται να συναινέσω, αλλά θα το θεωρούσα ως το
έσχατο θεσµικό ατόπηµα και θα παραιτούµουν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Περί αυτού πρόκειται! Ή είµαστε θεσµικά προσηλωµένοι και

µε έναν τρόπο αντιµετωπίζουµε τα πράγµατα ή είµαστε υπάλλη-
λοι «κοµµατο-τάδε» -το τι έχω ακούσει και από κορυφαία στελέχη
τις τελευταίες µέρες δεν λέγεται- και καλούµαστε να συµπερι-
φερθούµε διαφορετικά. Τι δηλαδή; Να στραφούµε εναντίον της
πλειοψηφίας! Αυτή είναι η πρόσκληση. Και αυτή η πρόσκληση
προφανώς δεν εµπεριέχει ίχνος θεσµικής ευπρέπειας και από
πλευράς ιστορικότητας δεν εµπεριέχει ίχνος θεσµικής προσήλω-
σης.

Άρα, λοιπόν, υπάρχει και ένα τέταρτο ζήτηµα που θέλω να δι-
ευκρινίσω και αφορά στη λειτουργία της Βουλής. Εννοώ τις πε-
ρίφηµες διατάξεις που θα έρχονταν στον Κανονισµό κ.λπ.. Σ’
αυτό το ζήτηµα περίµενα πραγµατικά να υπάρχει µία ευρύτερη
συναίνεση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπήρξε καµµία πρόταση
από µέρους µας η οποία να έχει µοιραστεί ή να την έχουµε δη-
µοσιοποιήσει πριν την Επιτροπή Κανονισµού. Όλοι προσπαθού-
σαµε να καταλάβουµε, να αντιληφθούµε τι θα µπορούσε να
θεραπευτεί για το καλό της κοινοβουλευτικής διαδικασίας. Είναι
σαφές και δεν θέλω να αναφερθώ και σε ιστορικά παραδείγµατα
ονοµατίζοντας τουλάχιστον τέσσερις κορυφαίους πολιτικούς τα
προηγούµενα χρόνια. Και εκείνοι έµειναν χωρίς Κοινοβουλευτική
Οµάδα. Ήταν κορυφαίοι πολιτικοί της χώρας, οι οποίοι ήταν αρ-
κετοί και υπήρχε ένας εξαιρετικός σεβασµός απέναντί τους από
το Κοινοβούλιο. 

Με κοιτάτε. Θέλετε να πω ονόµατα; Ήταν ο Ζίγδης, ο Ηλιού, ο
Μαρκεζίνης και άλλοι. Το γνωρίζετε. 

Αφού, λοιπόν, τροποποιήθηκε λόγω των πολιτικών εξελίξεων
η Κοινοβουλευτική Οµάδα της οποίας ηγούντο κατά τη διαπί-
στωση της δεδηλωµένης, δηλαδή το βράδυ των εκλογών, και
έµειναν ως µονάδες, ως δύο, ως τρεις άνθρωποι, και ουδείς διε-
νοήθη να τους βγάλει εκτός σειράς και των ελάχιστων προνοµίων
–ονοµάστε τα- για να µπορούν να λειτουργούν ως Αρχηγοί ενός
κόµµατος. Περί αυτού πρόκειται. Αυτό θέλαµε να θεραπεύ-
σουµε. 

Θα µιλήσω µε ονόµατα για να είµαστε σαφείς. Είναι ο κ. Θεο-
δωράκης και ο ρόλος του. Έχει ένα κόµµα, έχει κατέβει δύο,
τρεις φορές στις εκλογές. Τυγχάνει της κρατικής επιχορήγησης.
Το κόµµα του είναι στις λίστες του ΕΣΡ για το πόσο χρόνο δι-
καιούται στα media. Το ζήτηµα είναι να µπορεί να λειτουργεί σαν
Αρχηγός κόµµατος. Διότι, η Βουλή δεν έχει κανένα δικαίωµα να
καταργήσει το κόµµα. Είναι θέµα λαϊκής κυριαρχίας από εκλογές
σε εκλογές. 

Είναι άλλο πράγµα η Κοινοβουλευτική Οµάδα. Και είπαµε και
είπα και εγώ –τη µόνη φορά που µίλησα πριν την Επιτροπή Κα-
νονισµού- ότι δεν προτιθέµεθα να παρέµβουµε επί των Κοινοβου-
λευτικών Οµάδων. Εάν χρειαστεί κάτι, θα περιµένουµε µία
γνωµοδότηση, την οποία θα συζητήσουµε. Και εγώ έχω άποψη
για το τι λέει ακριβώς ο Κανονισµός, αλλά δεν παίζει ρόλο. Αποµ-
πλέξαµε, λοιπόν, αυτά τα δύο. 

Ήταν µία προσπάθεια έτσι ώστε αν και στο προσεχές µέλλον
υπάρξουν και άλλοι πολιτικοί αρχηγοί και άλλα κόµµατα τα οποία
θα στερηθούν της δυνατότητας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
µε τον τρόπο που ξέρουµε –διότι δεν µπορεί να υπάρχει Κοινο-
βουλευτική Οµάδα λιγότερη από πέντε, πρέπει να έχει Αντιπρό-
εδρο, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, εισηγητή, αρχηγό, την
αλφαβήτα θα πούµε τώρα µεταξύ µας;- να υπάρχει µία πρόνοια,
µία προσθήκη στον Κανονισµό ότι, εν πάση περιπτώσει, κατ’ ανα-
λογία κ.λπ. µπορούν και αυτοί, όσοι είναι εξ αυτών των αρχηγών,
να τυγχάνουν µιας διακριτικής µεταχείρισης όταν παίρνουν τον
λόγο. Περί αυτού επρόκειτο.

Όλη η θεσµική εκτροπή, όλη η Ποµπηία, περιγράφηκε από τον
αγαπητό Βαγγέλη Βενιζέλο προηγούµενα µε τη γλαφυρότητά
του, όπως και από αρκετούς από εσάς, από Βήµατος της Βου-
λής, διότι προφανώς θέλετε να φτιάξετε ένα σκιάχτρο, ώστε να
νοµιµοποιήσετε να υπάρξει ένα δηµοκρατικό –Θου, Κύριε, φυλα-
κήν τω στόµατί µου- µέτωπο απέναντι στον ΣΥΡΙΖΑ εν όψει της

εκλογικής διαδικασίας -όλοι το αντιλαµβάνονται- µε πρόσχηµα
πράγµατα για τα οποία όλοι θα µπορούσαµε να συνεννοηθούµε
ή είναι εύλογα µέχρι και αυτονόητα. Αυτές είναι οι αλήθειες, οι
οποίες βέβαια δεν συζητιούνται στα πάνελ, στα ραδιόφωνα, στις
µεγαλόσχηµες δηλώσεις των αρχηγών κ.λπ.. Εννοώ σε σχέση µε
αυτά που έγιναν. 

Επιτρέψτε µου να σας πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι
υπάρχει ένας σχεδιασµός, ένα αφήγηµα για να παρουσιαστεί µία
Κυβέρνηση ότι δεν είναι ισχυρή, παρότι πέρασε αυτούς τους
σκοπέλους οι οποίοι υπήρχαν, ο Αύγουστος, ο προϋπολογισµός,
ύστερα η έξοδος στις αγορές, ύστερα τα επιµέρους µέτρα και
νοµοσχέδια που ήρθαν. Υπάρχει, λοιπόν, όλος αυτός ο σχεδια-
σµός να παρουσιαστεί ανίσχυρη και σε δηµοκρατική θεσµική εκ-
κρεµότητα. Προσέξτε την επικινδυνότητα! Και µιλάτε περί
Χρυσής Αυγής, µε συγχωρείτε πάρα πολύ! 

Με συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά η λογική αυτή, η ρητορική
αυτή, ο σχεδιασµός αυτός, το αφήγηµα αυτό, ότι «υπάρχει µία
Κυβέρνηση που τι να κάνουµε; Θα µείνουν µερικούς µήνες ακόµα
-άλλοι λένε τέσσερις, άλλοι λένε οκτώ ή εννιά κ.λπ.- αλλά να ξέ-
ρετε ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν είναι Κυβέρνηση, είναι µειοψηφία
και κάνουν κόλπα µε ρετάλια και µε διάφορους περιφερόµενους
για να κυβερνάνε τη χώρα», τι ωραίο σήµα είναι διεθνώς, στην
πολιτική ζωή του τόπου, στην κοινωνία, που έχει τα χίλια βάσανα
και που ξέρουµε και από αυτά που γίνονται τώρα ευρωπαϊκά πως
είναι έτοιµη να θεωρήσει ότι συνολικά η πολιτική ζωή του τόπου
και συλλήβδην οι πολιτικές δυνάµεις και συλλήβδην η δηµοκρα-
τία και το Κοινοβούλιο είναι άχρηστα! Τι ωραία ρητορική! 

Θα µπορούσε να πει κανείς, ας πούµε, -τι να πω τώρα;- ότι το
γαρ πολύ της θλίψεως γεννά παραφροσύνη ή αµηχανία; Είναι
επικίνδυνο, όµως. Το καταλαβαίνουµε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έχετε κάθε υποχρέωση και έχουµε όλοι υποχρέωση να εντο-

πίζουµε τα λάθη, τις αδυναµίες, τα ολισθήµατα, τη φρασεολογία,
τις ακρότητες –αλίµονο!- και να συνυπάρχουµε µέσα από αυτό
και µέσα από τις αντιπαραθέσεις µας. Όχι, όµως, µία τέτοια ρη-
τορική η οποία οδηγεί σε καταστάσεις οι οποίες είναι σε βάρος
της δηµοκρατίας.

Θέλω να πω και κάτι άλλο. Ο κύριος Πρωθυπουργός αισθάν-
θηκε την ανάγκη να δηλώσει κάτι που αισθάνοµαι και εγώ να το
πω από αυτό το Βήµα. Δεν εκβιαζόµαστε και δεν µπορεί κανείς
να µας εκβιάσει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αντιλαµβάνεστε πολύ καλά ότι οποιαδήποτε προσπάθεια σε

αυτήν την κατεύθυνση όχι µόνο θα πέσει στο κενό, αλλά θα οδη-
γήσει και τους εµπνευστές της κυριολεκτικά και στο περιθώριο
της πολιτικής ζωής, αλλά και στο περιθώριο γενικότερα της δη-
µοκρατίας µας. Αυτό ας το κρατήσουµε.

Και να κλείσω µε το εξής, διότι πιστεύω ότι και τα άρθρα του
Κανονισµού πρέπει να υπερψηφιστούν. Σηµείωσα του κ. Κεγκέ-
ρογλου για το άρθρο 12 και 19, που αφορούν και το προσωπικό
της Βουλής. 

Σηµειώνω µε αρνητική έκπληξη τη θέση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, διότι δεν θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά του Ιουλίου
αυτής της Συνεδρίασης του Κανονισµού ότι ο κ. Τραγάκης είχε
πρωταγωνιστήσει –το λέω µε θετικό πρόσηµο- στο να τεθούν και
τα δύο ζητήµατα που αφορούν σε προσωπικό είτε τους ειδικούς
φρουρούς είτε τους αποσπασµένους. Εκπλήσσοµαι, πραγµα-
τικά. 

Η δε δικαιολόγηση, «ξέρετε, µέσα σε αυτό το κλίµα εµείς δεν
µπορούµε να συζητάµε αυτά», είναι πρωτοφανής, είναι απί-
στευτη, διότι αυτή η χώρα και αυτό το Κοινοβούλιο, αν µη τι άλλο
τα τελευταία δέκα χρόνια έζησε κλίµα για το οποίο θα γίνονται
διδακτορικά τα επόµενα σαράντα χρόνια από τους φοιτητές και
µπορέσαµε και πορευθήκαµε και εµείς και εσείς και άλλοι. Είναι
δυνατόν τώρα; Περί αυτού πρόκειται; 

Επιτρέψτε µου, -και δεν κάνω ερµηνεία προθέσεων- σήµερα
ήταν µία επιλογή να µπει ένα πετραδάκι ακόµα σε ένα παζλ για
τη δηµιουργία όξυνσης, κορύφωσης, διχασµού εν όψει και των
προσεχών πολιτικών αναµετρήσεων και στη χώρα και µέσα στη
Βουλή. Κρατήστε το αυτό. 

Εγώ δεν εισηγούµαι, παρ’ ότι αυτά θέλουν ευρύτατη συναί-
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νεση και παρ’ ότι πάντοτε θέλαµε να διαµορφώσουµε ευρύτατες
συναινέσεις, σας το είπα προηγούµενα και για τη διάταξη για
τους αρχηγούς. Τελικά, την αποσύραµε, αφού κανένας δεν
βγήκε δηµόσια να στέρξει ούτε όσοι θα έπρεπε να καταλάβουν
τι εννοούµε για το καλό όλων µας ούτε αυτοί που τους αφο-
ρούσε. Ουδείς βγήκε να στέρξει. Μας έλεγαν «ναι, κάντε το, καλά
είναι αλλά ξέρετε, αντιλαµβάνεστε τώρα». Το αποσύραµε. Εγώ
δεν θα το αποσύρω. Δεν παίρνω την ευθύνη το άρθρο 12 και το
άρθρο 19 να τα αποσύρω, διότι µιλάµε για ανθρώπους, µιλάµε
για υπαλλήλους, µιλάµε για ζωές, µιλάµε για οικογένειες, µιλάµε
για υποχρεώσεις, µιλάµε για δεσµεύσεις που έχουµε πάρει εδώ
πέρα µέσα και δεν βάζω στον τακτικισµό αυτή την ιστορία. Τα
άρθρα 12 και 19 θα µείνουν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω µε το εξής: Εάν προ-

κληθεί συζήτηση γενικευµένη για το τι κάνουµε και πώς συµπε-
ριφερόµαστε µέσα στη Βουλή και τη θεσµική µας προσήλωση,
θα είναι µία ευκαιρία -δεν το επιδιώκω, δεν την προκαλώ, να είµαι
σαφής- να πούµε πάρα πολλά. Απλώς σήµερα θα πω ότι είναι ένα
ολόκληρο κεφάλαιο που θα άξιζε τον κόπο κάποτε που θα
έχουµε ώρα ή κάποτε που θα αναγκαστούµε, αν πάµε σε πρό-
ταση δυσπιστίας για το πρόσωπο του Προέδρου, να πούµε το τι
Βουλή παραλάβαµε και ποια βήµατα έχουν γίνει εδώ πέρα µέσα. 

Δεν έχουµε κάνει ούτε νύξη για αυτά και το γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά. Δεν έχουµε κάνει ούτε νύξη για το πώς και ποιοι είχαν
στελεχώσει, άξια στελέχη που όλοι έρχονται εδώ και λένε «τι
άξιοι όλοι εσείς που µας βοηθήσατε κ.λπ.». Αξιότατα στελέχη.
Αλλά πώς γινόντουσαν οι προσλήψεις, οι κρίσεις, οι στελεχώσεις;
Σε κάθε προεδρία πόσες εκατοντάδες –είναι λίγο ανατριχιαστικά
τα νούµερα- φίλων και συναδέλφων και συνεργατών µε τους
οποίους εγώ πορεύτηκα αυτά τα τρεισήµισι χρόνια και τους
βγάζω το καπέλο µου, πορευτήκαµε χέρι-χέρι, είναι λειτουργοί.
Πλην, όµως, πώς ήρθαν, πώς µπήκαν και µε ποια διαδικασία έγινε
αυτό. 

Δεν µιλήσαµε για τον Κανονισµό, επιτρέψτε µου να σας πω.
Μιλάτε περί Κανονισµού; Τι ωραία! Από πού ήρθαν; Από κόµµατα
τα οποία είναι –επειδή µιλάτε για την Μεταπολίτευση και τυχαίνει
επειδή είµαι πολύ παλιός, γέρος πια να ξέρω τη Μεταπολίτευση
µέρα, µέρα έτσι;- αυτές τις δεκαετίες. Μιλάτε τα δύο κόµµατα,
που ήσασταν εδώ πλειοψηφίες, περί Κανονισµού της Βουλής;
Ναι; 

Πόσοι Ειδικοί Κανονισµοί υπήρχαν; Διότι εγώ λέω ότι συντελέ-
στηκε έργο. Είχε συντελεστεί έργο και στο Μέρος Α’ και στο
Μέρος Β’, στον Κεντρικό Κανονισµό. Πόσοι Ειδικοί Κανονισµοί
υπήρχαν, σε πόσες υπηρεσίες της Βουλής έξω από τη γνώση και
την ψήφο της Ολοµέλειας; Πολλοί. 

Και γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι όλοι µαζί µε συνεργασία
απόλυτη και µε τον κ. Τραγάκη και τον κ. Τσιάρα και τον κ. Κα-
κλαµάνη µε όλους πορευτήκαµε τρεισήµισι χρόνια για να ενοποι-
ήσουµε τον Κανονισµό, να είναι όλος στη «ΔΙΑΦΑΝΕΙΑ» και στη
«ΔΙΑΥΓΕΙΑ» και να έχει ψηφιστεί κάθε άρθρο του εδώ πέρα µέσα.
Αυτά για τον Κανονισµό, επειδή µιλάµε ότι στο πλαίσιο του Κα-
νονισµού έχουν γίνει κάποια τέρατα και κάποια σηµεία. Αν είναι
δυνατόν!

Για τις κρίσεις, δεν είµαστε ο µόνος χώρος στην ελληνική επι-
κράτεια που έκανε και ολοκλήρωσε πλήρως –πλήρως, το τονίζω-
τη διαδικασία αξιολόγησης και για όλα τα επίπεδα επιλογής προ-
σωπικού, από τον τµηµατάρχη και τον προσωπάρχη µέχρι τον
γενικό διευθυντή; 

Επαναλαµβάνω: Έγινε µε τη βοήθεια και τη συναίνεση και µαζί
πορευθήκαµε, αλλά ήσυχα. Δεν θα έχουµε τρία πρόσωπα και
τρεις οµιλίες και τρία αξάν και διαφορετικές ρητορικές! Άλλα να
λέει το Γραφείο Τύπου, άλλα ο Γενικός Γραµµατέας του κόµµα-
τος, άλλα ο τάδε Βουλευτής, άλλα ο Αρχηγός και άλλα να κά-
νουµε εδώ µέσα, που τα κάνουµε καλά και τα κάνουµε από
κοινού, λέω εγώ! Τι θα γίνει; Πού θα πάει αυτή η κατάσταση;
Είναι δικό σας θέµα, αλλά είναι και θέµα λειτουργίας του Κοινο-
βουλίου και της δηµοκρατίας, επιτρέψτε µου να πω. Δεν µπορεί
να συνεχιστεί κατ’ αυτόν τον τρόπο. 

Θα µπορούσαµε να πούµε και πολλά άλλα ζητήµατα και πλευ-
ρές της λειτουργίας του Κοινοβουλίου. Ακούστηκαν κάποια στοι-

χεία και απόψεις. Έλεος! Ήταν λάθος του κ. Παπαθεοδώρου, που
είπε περί της διαύγειας, της διαφάνειας και του Γραφείου Προ-
ϋπολογισµού της Βουλής, διότι δεν αφορά αυτό το εδάφιο, αλλά
είναι το από πάνω εδάφιο. Δεν έχει καµµία σχέση. Είναι λάθος.
Δεν πειράζει, αλλά πρέπει να το πω. Σιγά να µην φοβόµαστε τι;
Αφού το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής αναρτά τις εκθέ-
σεις του, τις φέρνει όπως και όλες οι άλλες ανεξάρτητες αρχές,
πηγαίνουν σε όλες τις επιτροπές, γίνεται διάλογος, γίνεται συζή-
τηση, γίνονται διεθνείς συζητήσεις. Έχει αναβαθµιστεί ουσιαστικά
ο ρόλος του Γραφείου Προϋπολογισµού της Βουλής. Θέλετε να
πούµε όχι λόγω του κλίµατος; Ε, ας πούµε όχι λόγω του κλίµατος!
Δεν θα λέµε, όµως, ότι λέµε όχι για το Γραφείο του Προϋπολογι-
σµού της Βουλής, επειδή ξαφνικά κάποιοι περίεργοι θέλουν να
κρύψουν, που έχουν κάποιον δικό τους, και δεν θα αναρτά τις εκ-
θέσεις του. Τι πράγµατα είναι αυτά; Είναι, δηλαδή, εκτός τόπου
και χρόνου αυτού του τύπου τα επιχειρήµατα, όπως και άλλα επι-
χειρήµατα τα οποία δεν στέκουν, διότι γι’ αυτά που στέκουν, προ-
φανώς, έχουµε ευήκοον ους, από κοινού να τα δούµε. 

Άρα, λοιπόν, κλείνω µε αυτό το οποίο ξεκίνησα. Πιστεύω,
εκτιµώ ότι µε τη βοήθεια όλων ή των περισσότερων, και πολιτι-
κών δυνάµεων και προσώπων και σίγουρα και του προσωπικού
και των λειτουργών –δεν είναι απλό προσωπικό Βουλής- εδώ
συντελούµε ένα έργο σε όλα τα επίπεδα, το οποίο είναι θεσµικά
απολύτως στέρεο, θεµελιωµένο και είναι υπέρ των θεσµών, υπέρ
της Βουλής, υπέρ της Δηµοκρατίας, υπέρ της ιστορίας της πο-
λιτικής ζωής του τόπου. 

Οι άναρθρες κραυγές και η ρητορική, η οποία συστηµατικά
δηµόσια ασκείται, σε αντίθεση µε το τι γίνεται εδώ µέσα, θα πέσει
στο κενό, διότι όλα τα ψέµατα έχουν κοντά ποδάρια. Όσον
αφορά δε την πρόκληση -διότι υφίσταµαι και µία προσωπική συ-
νεχή στοχοποίηση- και την πρόσκληση για το πώς θα λειτουργή-
σει κάθε θεσµικός και πολιτειακός παράγοντας, ας δει πρώτα τον
εαυτό του, ας δει στον καθρέφτη του, ας δει πώς πρέπει να λει-
τουργούµε όλοι µας. Εγώ το προσπαθώ πάρα πολύ. Μπορεί να
κάνω λάθη, µπορεί να κάνω πισωγυρίσµατα, να µου τα εντοπί-
ζετε, αλλά το να κουνά το δάχτυλο ένας πολιτειακός παράγοντας
στον άλλο πολιτειακό παράγοντα λόγω του ότι έχει βάλει στο
σχεδιασµό του µία ένταση, µία όξυνση και ίσως και µία διχαστική
λογική, είναι ανεπίτρεπτο και πάντως δεν µπορεί να γίνει µε τη
ροµφαία της δηµοκρατίας. 

Ευχαριστώ. 
(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα

του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, µετά την τοποθέτηση του Προέδρου, του κ. Νίκου
Βούτση, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της πρότασης
του Προέδρου της Βουλής των Ελλήνων: «Για την τροποποίηση
διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής - Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10-
4-1997) και Μέρος Κοινοβουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α’/24-6-1987),
όπως ισχύουν».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου της πρότασης του Προέδρου και η ψήφισή τους θα γίνει
χωριστά. 

Παρακαλώ τους εισηγητές των κοµµάτων να παραµείνουν
µέχρι το τέλος της ψηφοφορίας.

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
της πρότασης, είκοσι τρία άρθρα, το ακροτελεύτιο άρθρο,
καθώς και το σύνολο της πρότασης.

Κάθε φορά στην οθόνη εµφανίζονται έως τέσσερα άρθρα
προς ψήφιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυ-
λήσετε την οθόνη αφής. Στο πάνω δεξιά µέρος της οθόνης εµ-
φανίζεται κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων που αποµένουν για
ψήφιση. 

Αφού βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο και το σύνολο και αφού καταχωρίσετε την ψήφο
σας, έχετε τη δυνατότητα να την ελέγξετε ή και να την αναθεω-
ρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφορίας. Για οποιαδήποτε απορία
µπορείτε να απευθύνεστε στο Προεδρείο, προκειµένου να σας
συνδράµουν οι αρµόδιοι υπάλληλοι. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.
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(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρακαλώ να κλεί-

σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, έχουν ως εξής:

Επί της αρχής, κατά πλειοψηφία.
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι
Νέα Δηµοκρατία: Όχι
ΔΗΣΥ: Όχι
Λαϊκός Σύνδεσµος-Χρυσή Αυγή: Όχι
ΚΚΕ: Ναι 
ΑΝΕΛ: Ναι
Ένωση Κεντρώων: Παρών
Άρθρο 1 ως έχει κατά πλειοψηφία
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι
Νέα Δηµοκρατία: Ναι
ΔΗΣΥ: Ναι 
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι
ΚΚΕ: Ναι
ΑΝΕΛ: Ναι 
Ένωση Κεντρώων: Ναι 
Άρθρο 2 ως έχει κατά πλειοψηφία
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι
Νέα Δηµοκρατία: Παρών
ΔΗΣΥ: Ναι 
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι
ΚΚΕ: Ναι
ΑΝΕΛ: Ναι 
Ένωση Κεντρώων: Όχι 
Άρθρο 3 ως έχει κατά πλειοψηφία
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι
Νέα Δηµοκρατία: Ναι
ΔΗΣΥ: Ναι 
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι
ΚΚΕ: Ναι
ΑΝΕΛ: Ναι 
Ένωση Κεντρώων: Όχι 
Άρθρο 4 ως έχει κατά πλειοψηφία
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι
Νέα Δηµοκρατία: Όχι
ΔΗΣΥ: Όχι 
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι
ΚΚΕ: Όχι
ΑΝΕΛ: Όχι 
Ένωση Κεντρώων: Όχι 
Άρθρο 5 ως έχει κατά πλειοψηφία
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι
Νέα Δηµοκρατία: Ναι
ΔΗΣΥ: Ναι
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι
ΚΚΕ: Ναι
ΑΝΕΛ: Ναι 
Ένωση Κεντρώων: Όχι 
Άρθρο 6 ως έχει κατά πλειοψηφία
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι
Νέα Δηµοκρατία: Παρών
ΔΗΣΥ: Όχι 
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι
ΚΚΕ: Ναι
ΑΝΕΛ: Ναι 
Ένωση Κεντρώων: Παρών
Άρθρο 7 ως έχει κατά πλειοψηφία
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι
Νέα Δηµοκρατία: Παρών
ΔΗΣΥ: Ναι 
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι
ΚΚΕ: Ναι
ΑΝΕΛ: Ναι 

Ένωση Κεντρώων: Παρών
Άρθρο 8 ως έχει κατά πλειοψηφία
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι
Νέα Δηµοκρατία: Ναι
ΔΗΣΥ: Ναι 
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι
ΚΚΕ: Ναι
ΑΝΕΛ: Ναι 
Ένωση Κεντρώων: Παρών
Άρθρο 9 όπως τροποποιήθηκε κατά πλειοψηφία
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι
Νέα Δηµοκρατία: Παρών
ΔΗΣΥ: Παρών
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι
ΚΚΕ: Ναι
ΑΝΕΛ: Όχι 
Ένωση Κεντρώων: Παρών
Άρθρο 10 ως έχει κατά πλειοψηφία
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι
Νέα Δηµοκρατία: Ναι
ΔΗΣΥ: Ναι
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι
ΚΚΕ: Ναι
ΑΝΕΛ: Ναι 
Ένωση Κεντρώων: Παρών
Άρθρο 11 ως έχει κατά πλειοψηφία
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι
Νέα Δηµοκρατία: Ναι
ΔΗΣΥ: Ναι
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι
ΚΚΕ: Ναι
ΑΝΕΛ: Ναι 
Ένωση Κεντρώων: Παρών
Άρθρο 12 όπως τροποποιήθηκε κατά πλειοψηφία
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι
Νέα Δηµοκρατία: Όχι
ΔΗΣΥ: Ναι
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι
ΚΚΕ: Ναι
ΑΝΕΛ: Ναι 
Ένωση Κεντρώων: Όχι 
Άρθρο 13 ως έχει κατά πλειοψηφία
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι
Νέα Δηµοκρατία: Ναι
ΔΗΣΥ: Ναι
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι
ΚΚΕ: Ναι
ΑΝΕΛ: Ναι 
Ένωση Κεντρώων: Όχι 
Άρθρο 14 ως έχει κατά πλειοψηφία
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι
Νέα Δηµοκρατία: Ναι
ΔΗΣΥ: Ναι
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι
ΚΚΕ: Ναι
ΑΝΕΛ: Ναι 
Ένωση Κεντρώων: Όχι 
Άρθρο 15 ως έχει κατά πλειοψηφία
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι
Νέα Δηµοκρατία: Ναι
ΔΗΣΥ: Ναι
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι
ΚΚΕ: Ναι
ΑΝΕΛ: Ναι 
Ένωση Κεντρώων: Παρών
Άρθρο 16 ως έχει κατά πλειοψηφία
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι
Νέα Δηµοκρατία: Ναι
ΔΗΣΥ: Παρών
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι
ΚΚΕ: Ναι
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ΑΝΕΛ: Ναι 
Ένωση Κεντρώων: Παρών
Άρθρο 17 ως έχει κατά πλειοψηφία
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι
Νέα Δηµοκρατία: Όχι 
ΔΗΣΥ: Όχι 
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι
ΚΚΕ: Παρών
ΑΝΕΛ: Όχι 
Ένωση Κεντρώων: Όχι
Άρθρο 18 ως έχει κατά πλειοψηφία.
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι.
Νέα Δηµοκρατία: Ναι.
ΔΗΣΥ: Ναι.
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι.
ΚΚΕ: Παρών.
ΑΝΕΛ: Όχι.
Ένωση Κεντρώων: Ναι.
Άρθρο 19 ως έχει κατά πλειοψηφία.
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι.
Νέα Δηµοκρατία: Όχι.
ΔΗΣΥ: Ναι.
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι.
ΚΚΕ: Ναι.
ΑΝΕΛ: Ναι.
Ένωση Κεντρώων: Όχι.
Άρθρο 20 ως έχει κατά πλειοψηφία.
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι.
Νέα Δηµοκρατία: Ναι.
ΔΗΣΥ: Ναι.
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι.
ΚΚΕ: Ναι.
ΑΝΕΛ: Ναι.
Ένωση Κεντρώων: Ναι.
Άρθρο 21, όπως τροποποιήθηκε, κατά πλειοψηφία.
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι.
Νέα Δηµοκρατία: Ναι.
ΔΗΣΥ: Ναι.
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι.

ΚΚΕ: Ναι.
ΑΝΕΛ: Ναι.
Ένωση Κεντρώων: Ναι.
Άρθρο 22 ως έχει κατά πλειοψηφία.
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι.
Νέα Δηµοκρατία: Ναι.
ΔΗΣΥ: Ναι.
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι.
ΚΚΕ: Ναι.
ΑΝΕΛ: Ναι.
Ένωση Κεντρώων: Ναι.
Άρθρο 23 ως έχει κατά πλειοψηφία.
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι.
Νέα Δηµοκρατία: Όχι.
ΔΗΣΥ: Όχι.
Λαϊκός Σύνδεσµός - Χρυσή Αυγή: Όχι.
ΚΚΕ: Ναι.
ΑΝΕΛ: Όχι.
Ένωση Κεντρώων: Όχι.
Ακροτελεύτιο άρθρο κατά πλειοψηφία.
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι.
Νέα Δηµοκρατία: Ναι.
ΔΗΣΥ: Ναι.
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι.
ΚΚΕ: Ναι.
ΑΝΕΛ: Ναι.
Ένωση Κεντρώων: Παρών.
Επί του συνόλου κατά πλειοψηφία.
ΣΥΡΙΖΑ: Ναι.
Νέα Δηµοκρατία: Όχι.
ΔΗΣΥ: Όχι.
Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή: Όχι.
ΚΚΕ: Ναι.
ΑΝΕΛ: Ναι.
Ένωση Κεντρώων: Παρών.
Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, οι θέσεις των κοµµάτων, όπως

αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό σύστηµα κα-
ταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης και
έχουν ως εξής:
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Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής
- Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997) και  Μέρος Κοινοβουλευτικό
(ΦΕΚ 106 Α’/24.6.1987), όπως ισχύουν

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: OXI

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΠΡΝ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: OXI

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI

ΑΝ.ΕΛ: OXI

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΠΡΝ

ΔΗ.ΣΥ: OXI

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΠΡΝ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
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ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 9 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΠΡΝ

ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: OXI

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 12 όπως τροπ.   ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI
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Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: OXI

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΑΝ.ΕΛ: OXI

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ

ΑΝ.ΕΛ: OXI

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 21 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: OXI
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Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: OXI

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Ν.Δ.: OXI

ΔΗ.ΣΥ: OXI

Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ

ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

3662 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς η πρόταση
του Προέδρου της Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων του
Κανονισµού της Βουλής - Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10-4-1997) και
Μέρος Κοινοβουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α’/24-6-1987), όπως ισχύουν»,
έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βου-
λής - Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997) και Μέρος Κοινοβουλευ-
τικό (ΦΕΚ 106 Α’/24.6.1987), όπως ισχύουν 

Ι. ΜΕΡΟΣ Β’ 

Άρθρο 1

Στην περίπτωση α’ της παραγράφου 2 του άρθρου 22 (πρώην
26), όπως ισχύει, προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Η τήρηση αρχείου καταγραφής Συνόδων Ολοµέλειας και
Τµηµάτων Διακοπής των Εργασιών της Βουλής, καθώς και σύν-
θεσης του Προεδρείου της Βουλής.»

Άρθρο 2

1. Η περίπτωση β’ της παραγράφου 3 του άρθρου 27 (πρώην
33/23), όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«β) να διορίζεται ένας µετακλητός υπάλληλος κατηγορίας ΠΕ
ή ΤΕ ή ΔΕ, για τον οποίον εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις
των άρθρων 35 (πρώην 41/30) παράγραφοι 2, 3, 6, 7 και 36
(πρώην 42/31) παράγραφοι 1 και 2 του παρόντος Κανονισµού.».

2. Στην παράγραφο 4 του άρθρου 27 (πρώην 33/23), όπως
ισχύει, η φράση «για τριετή θητεία» αντικαθίσταται από τη φράση
«για διετή θητεία».

Άρθρο 3

1. Στο έκτο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 30 (πρώην
36), όπως ισχύει, προστίθεται φράση ως εξής: 

«, εξουσιοδοτηµένους από τον ιδιοκτήτη ή τον διευθυντή του
µέσου.»

2. Στην παράγραφο 2 του άρθρου 30 (πρώην 36), όπως ισχύει,
προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Σε όλες τις ανωτέρω περιπτώσεις η άδεια εισόδου ή η χορη-
γηθείσα διαπίστευση δύνανται να ανακαλούνται, πέραν των κρι-
τηρίων που τίθενται στο προηγούµενο εδάφιο, και σε
περιπτώσεις παρακώλυσης των εργασιών των υπηρεσιών της
Βουλής ή σε περιπτώσεις πρόκλησης ζητηµάτων ασφάλειας και
διατάραξης της εύρυθµης λειτουργίας του Κοινοβουλίου.»

Άρθρο 4

1. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 30Α
(πρώην 36Α), όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Το Γραφείο συντάσσει και υποβάλλει προς τις Επιτροπές
της παραγράφου 2 εκθέσεις σχετικά µε την τήρηση των δηµο-
σιονοµικών στόχων που τίθενται στα Μεσοπρόθεσµα Δηµοσιο-
νοµικά Πλαίσια Στρατηγικής, τις παραδοχές των
µακροοικονοµικών εκτιµήσεων και δηµοσιονοµικών προβλέψεων
που αυτά θέτουν και τη συνολική εναρµόνιση της δηµοσιονοµι-
κής πολιτικής της Γενικής Κυβέρνησης µε τις αρχές και τις δια-
δικασίες της εκάστοτε ισχύουσας νοµοθεσίας για τη
«Δηµοσιονοµική Διαχείριση και Ευθύνη» και για τις «Αρχές δηµο-
σιονοµικής διαχείρισης και εποπτείας (Ενσωµάτωση της Οδηγίας
2011/85/ΕΕ) – Δηµόσιο Λογιστικό και άλλες διατάξεις.»  

2. Στην παράγραφο 3 του άρθρου 30Α (πρώην 36Α), όπως
ισχύει, προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Το Γραφείο δύναται να δηµοσιοποιεί, στο πλαίσιο των ανω-
τέρω εκθέσεων, ανεξάρτητες προβλέψεις για τη µελλοντική εξέ-
λιξη των µακροοικονοµικών και δηµοσιονοµικών µεγεθών της
ελληνικής οικονοµίας.»

3. Η παράγραφος 4 του άρθρου 30Α (πρώην 36Α), όπως

ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:
«4. Το Γραφείο συνεργάζεται και δύναται να συνάπτει συµφω-

νίες,  σε θέµατα αρµοδιότητάς του, µε δηµόσιους φορείς, εκπαι-
δευτικά ιδρύµατα, ερευνητικούς φορείς και ανεξάρτητους
εµπειρογνώµονες της Ελλάδας και του εξωτερικού, µε αντικεί-
µενο, µεταξύ άλλων, τη διοργάνωση συνεδρίων, την εκπόνηση
και διεξαγωγή ερευνητικών και εκπαιδευτικών προγραµµάτων,
την εκπόνηση και έκδοση µελετών και την εν γένει υποστήριξη
του έργου του. Οι ανωτέρω συµφωνίες υπογράφονται από τον
Συντονιστή του Γραφείου, µε έγκριση του Προέδρου της Βου-
λής.

Το Γραφείο δύναται να συστήνει οµάδες εργασίας µε υπηρε-
σιακά στελέχη δηµοσιονοµικών, φορολογικών, ασφαλιστικών και
άλλων δηµόσιων φορέων και αρχών για την υποστήριξη του
έργου του. Η σύσταση των οµάδων εργασίας γίνεται, κατόπιν ει-
σήγησης του Συντονιστή, µε απόφαση του Προέδρου της Βου-
λής, µετά από συγκατάθεση του αρµόδιου Υπουργού ή του
φορέα ή της αρχής. Στην ίδια απόφαση δύναται να ορίζεται
αµοιβή για τους συµµετέχοντες, που επιβαρύνει τον προϋπολο-
γισµό της Βουλής, η οποία δεν δύναται να υπερβαίνει το όριο
που προβλέπεται από το άρθρο 21 του ν. 4354/2015 (ΦΕΚ
176/Α/2015).»

4. Στην παράγραφο 5 του άρθρου 30Α (πρώην 36Α), όπως
ισχύει, προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Το Γραφείο δύναται να συνάπτει µνηµόνια συνεργασίας µε
τις δηµοσιονοµικές, φορολογικές, ασφαλιστικές και άλλες δηµό-
σιες αρχές και φορείς σχετικά µε την ανταλλαγή πληροφοριών
και τους εν γένει όρους συνεργασίας. Τα µνηµόνια συνεργασίας
υπογράφονται από τον Συντονιστή του Γραφείου και από τον οι-
κείο Γενικό Γραµµατέα ή τον επικεφαλής του φορέα ή της αρχής,
µε έγκριση του Προέδρου της Βουλής.»

Άρθρο 5

1. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 30Γ, όπως ισχύει, προστί-
θενται εδάφια ως εξής:

«Γραµµατέας της Επιτροπής Ελέγχου Δηλώσεων Περιουσια-
κής Κατάστασης ορίζεται, µε απόφαση του Προέδρου της Επι-
τροπής, υπάλληλος που υπηρετεί στην Ειδική Υπηρεσία. Με
απόφαση του Προέδρου της Βουλής, που δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζεται η αποζηµίωση των
µελών της Επιτροπής Ελέγχου που δεν είναι πλήρους και απο-
κλειστικής απασχόλησης, καθώς και του γραµµατέα της Επιτρο-
πής, η οποία δεν δύναται να υπερβαίνει το όριο που προβλέπεται
από το άρθρο 21 του ν. 4354/2015 (ΦΕΚ 176/Α/2015).»

2. Στην περίπτωση β) της παραγράφου 2 του άρθρου 30Γ,
όπως ισχύει, η φράση «της Ειδικής Επιτροπής» αντικαθίσταται
από τη φράση «της Επιτροπής Ελέγχου».

Άρθρο 6

Στην παράγραφο 4 του άρθρου 35 (πρώην 41/30), όπως ισχύει,
προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Ο αριθµός των υπαλλήλων της Βουλής που δύνανται να το-
ποθετούνται σε Γραφεία των Αντιπροέδρων της Βουλής δεν µπο-
ρεί να υπερβαίνει τους τέσσερις (4).»

Άρθρο 7

Στο στοιχείο τρία (3) της υποπερίπτωσης ζγ) της περίπτωσης
ζ) της παραγράφου 1 του άρθρου 36 (πρώην 42/31), όπως ισχύει,
µετά τη φράση «Ειδικού Γραµµατέα της Βουλής» προστίθεται η
φράση «ή του προσώπου».

Άρθρο 8

Στην περίπτωση α’ της παραγράφου 2 του άρθρου 56 (πρώην
62/51), όπως ισχύει, µετά τη λέξη «τοπογραφίας» προστίθεται η
φράση «ή ναυπηγών».
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Άρθρο 9

1.α) Στο πέµπτο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 81
(πρώην 87/75), όπως ισχύει, µετά τη φράση «ή άλλου νοµικού
τύπου» προστίθεται η φράση «, κατά τα ειδικότερα οριζόµενα
στον οργανισµό του,».

β) Μετά το πέµπτο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 81
(πρώην 87/75, όπως ισχύει, προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Η δαπάνη µισθοδοσίας των αποσπασµένων ως άνω υπαλλή-
λων βαρύνει τη Βουλή των Ελλήνων.»

γ) Στην παράγραφο 4 του άρθρου 81(πρώην 87/75), όπως
ισχύει, µετά τη φράση «για την ίδια αιτία» προστίθεται η φράση «,
καθώς και οι δαπάνες κίνησης της περίπτωσης β’ της παραγράφου 4
του άρθρου 164Δ».

δ) Η ισχύς της περίπτωσης β’ της παρούσας παραγράφου αρχίζει
από 1.1.2018.»

2. Στην παράγραφο 3 του άρθρου 81 (πρώην 87/75), όπως
ισχύει, διαγράφονται οι λέξεις «της δεύτερης παραγράφου 4».

3. Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 7 του άρθρου 81, όπως
ισχύει, πριν από τη λέξη «απαγορεύεται» προστίθεται η φράση
«Με την επιφύλαξη των διατάξεων του άρθρου 111 του παρόντος
Κανονισµού,».

Άρθρο 10

Στο δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 12 του άρθρου 81 ,
όπως ισχύει, µετά τη φράση «µετά από γνώµη του Υπηρεσιακού
Συµβουλίου» προστίθεται η φράση «, λαµβανοµένων υπόψη και
κοινωνικών κριτηρίων.».

Άρθρο 11

1. Στο προτελευταίο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου
95 του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’), όπως ισχύει, προστί-
θεται η φράση «µη εφαρµοζοµένων, στις ως άνω περιπτώσεις,
των διατάξεων της παραγράφου 10 του άρθρου 25 του ν.
4354/2015 (ΦΕΚ 176/Α/2015) και της παραγράφου 9 του άρθρου
153 του ν. 4472/2017 (ΦΕΚ 74/Α/2017), όπως εκάστοτε ισχύουν.».

2. Η διάταξη της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου ισχύει
από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος των άρθρων 25 του ν.
4354/2015 (ΦΕΚ 176/Α/2015) και 153 του ν. 4472/2017 (ΦΕΚ
74/Α/2017), αντίστοιχα. 

Άρθρο 12

Το άρθρο 111 (πρώην 117/105), όπως ισχύει, αντικαθίσταται
ως εξής:

«Άρθρο 111

«Οι διατάξεις της παρ. 2 του άρθρου 18 του                       ν.
4440/2016 (ΦΕΚ 224/Α/2.12.2016), όπως ισχύει, εφαρµόζονται,
κατά τα ειδικότερα οριζόµενα στο παρόν άρθρο, για τους µόνι-
µους υπαλλήλους, υπαλλήλους µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δι-
καίου αορίστου χρόνου, καθώς και δικηγόρους µε σχέση
έµµισθης εντολής, του δηµόσιου τοµέα όπως ορίζεται στην πα-
ράγραφο 5 του άρθρου 81 του παρόντος Κανονισµού, οι οποίοι
υπηρετούν στη Βουλή µε απόσπαση κατά την 20.1.2019. Η αί-
τηση των υπαλλήλων υποβάλλεται εντός αποκλειστικής προθε-
σµίας δέκα (10) ηµερών από την έναρξη ισχύος του παρόντος.
Η µετάταξη διενεργείται µε κοινή απόφαση του Προέδρου της
Βουλής και του οικείου Υπουργού, µετά από σύµφωνη γνώµη του
υπηρεσιακού συµβουλίου για τους υπαλλήλους της Βουλής. Το
υπηρεσιακό συµβούλιο κρίνει την καταλληλότητα ή µη των υπαλ-
λήλων, σύµφωνα µε τα τυπικά και ουσιαστικά τους προσόντα,
συνεκτιµώντας τις ανάγκες των υπηρεσιών της Βουλής. Η µετά-
ταξη διενεργείται µε την ίδια σχέση εργασίας, σε συνιστώµενες
προσωποπαγείς θέσεις της ίδιας κατηγορίας και σε κλάδους /
ειδικότητες ανάλογες µε αυτές που κατέχουν και µε διατήρηση
της τυχόν προσωπικής διαφοράς στις αποδοχές. Ο χρόνος υπη-
ρεσίας που έχει διανυθεί στον φορέα, από τον οποίο µετατάσ-

σονται, καθώς και ο χρόνος που έχει εκεί αναγνωριστεί για βαθ-
µολογική – µισθολογική εξέλιξη συνυπολογίζονται για τη βαθµο-
λογική – µισθολογική κατάταξη κατά τη µετάταξη στη Βουλή.»

Άρθρο 13

Η παράγραφος 5 του άρθρου 139 (πρώην 145/133), όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«5. Με αποφάσεις του Προέδρου της Βουλής ή των εξουσιο-
δοτούµενων οργάνων, ορίζονται οι υπόλογοι διαχειριστές των
ποσών που εισπράττονται µε τα εντάλµατα προπληρωµής,
καθώς και η προθεσµία πληρωµής και αποδόσεως λογαριασµού,
που δεν µπορεί να ορισθεί πέραν του διµήνου από τη λήξη του
οικονοµικού έτους, µέσα στο οποίο εκδόθηκε το χρηµατικό έν-
ταλµα προπληρωµής, πλην των ενταλµάτων που εκδίδονται τον
µήνα Δεκέµβριο, για τα οποία η προθεσµία δεν µπορεί να οριστεί
πέραν των τεσσάρων (4) µηνών από τη λήξη του οικονοµικού
έτους. Με απόφαση του Προέδρου της Βουλής ή των εξουσιο-
δοτούµενων οργάνων, κατόπιν εισήγησης της αιτούσας οργανι-
κής µονάδας, είναι δυνατή η παράταση της προθεσµίας
πληρωµής και απόδοσης λογαριασµού και µέχρι τη λήξη του
επόµενου οικονοµικού έτους από αυτό που εκδόθηκε το χρηµα-
τικό ένταλµα προπληρωµής. Με τις ανωτέρω αποφάσεις δύναται
να συγκροτούνται και οι αναγκαίες, κατά περίπτωση, επιτροπές
παραλαβής.

Άρθρο 14

1. Στο τέλος της παραγράφου 1 του άρθρου 144 (πρώην
150/138), όπως ισχύει, προστίθενται εδάφια ως εξής: 

«Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα της Βουλής, που εκδί-
δεται τον µήνα Σεπτέµβριο κάθε έτους, καθορίζεται, κατά παρέκ-
κλιση κάθε άλλης γενικής και ειδικής διάταξης, τρόπος
πληρωµής, µέσω της έκδοσης υπηρεσιακών πιστωτικών καρτών
από πιστωτικό ίδρυµα, για την αντιµετώπιση έκτακτων δαπανών
που αφορούν στην κάλυψη δαπανών κοινοβουλευτικών και υπη-
ρεσιακών αποστολών, δηµοσίων σχέσεων, ηλεκτρονικών προµη-
θειών και υπηρεσιών συντήρησης. Οι εν λόγω υπηρεσιακές
πιστωτικές κάρτες εκδίδονται στο όνοµα καθορισµένου αριθµού
υπαλλήλων και µε συγκεκριµένα πιστωτικά όρια. Ο διαχειριστής
της Πάγιας Προκαταβολής εντέλλεται να καταβάλει το ποσό της
µηνιαίας εντολής πληρωµής που εκδίδεται από το εκδόν πιστω-
τικό ίδρυµα, αφού έχει προηγηθεί η απόδοση λογαριασµού από
τους δικαιούχους των υπηρεσιακών πιστωτικών καρτών µετά των
σχετικών συνηµµένων δικαιολογητικών.»

2. Στο τέλος της παραγράφου 2 του άρθρου 144 (πρώην
150/138), όπως ισχύει, προστίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Τα χρηµατικά εντάλµατα αποκατάστασης της Πάγιας Προκα-
ταβολής υπόκεινται σε κατασταλτικό έλεγχο από την Υπηρεσία
Επιτρόπου του Ελεγκτικού Συνεδρίου στη Βουλή.»

Άρθρο 15

Μετά το τρίτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 149 (πρώην
155/143), όπως ισχύει, προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Διαδικασίες σύναψης συµβάσεων της Βουλής, οι οποίες
έχουν εκκινήσει πριν από τις 18.10.2018, συνεχίζονται και ολο-
κληρώνονται σύµφωνα µε το καθεστώς που ίσχυε κατά τον
χρόνο έναρξής τους.»

Άρθρο 16

Στην παράγραφο 2 του άρθρου 164Δ, όπως ισχύει, διαγράφε-
ται η φράση «, καθώς και η αποζηµίωση που προβλέπονται αντι-
στοίχως στην παρ. 2 του άρθρου 95 (πρώην άρθρα 101/89) του
παρόντος,».

Άρθρο 17

Στον Ειδικό Κανονισµό του Γραφείου Προϋπολογισµού του
Κράτους στη Βουλή, ο οποίος προσαρτήθηκε στον Κανονισµό
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της Βουλής – Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51/Α’/1997), µετά το άρθρο 165
αυτού, ως Παράρτηµα υπ’ αρ. ένα (1), σύµφωνα µε το άρθρο 53
της από 28.6.2016 απόφασης της Ολοµέλειας της Βουλής των
Ελλήνων (ΦΕΚ 122/Α/2016), όπως ισχύει:

1. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 1 προστίθεται εδάφιο ως
εξής:

«Οι πιστώσεις που απαιτούνται συζητούνται και ψηφίζονται
σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου 123 του Κανονισµού
της Βουλής (Μέρος Β’ - ΦΕΚ 51/Α/1997), καταγράφονται δε σε
διακριτό πίνακα.»

2. Μετά την παράγραφο 2 του άρθρου 1 προστίθεται παρά-
γραφος 3 ως εξής:

«3. Το Γραφείο δύναται να υποβάλεται σε εξωτερική αξιολό-
γηση τουλάχιστον µία φορά στη διάρκεια της θητείας κάθε Συν-
τονιστή. Η αξιολόγηση µπορεί να αφορά την ποιότητα και την
επάρκεια των εκθέσεων καθώς και την εν γένει λειτουργία και
αποτελεσµατικότητά του. Η έκθεση αξιολόγησης αναρτάται αυ-
τούσια στον δικτυακό τόπο του Γραφείου. Με απόφαση του Προ-
έδρου της Βουλής καθορίζεται η διαδικασία και οι λεπτοµέρειες
εφαρµογής της παρούσας διάταξης, σύµφωνα µε τις βέλτιστες
διεθνείς πρακτικές και πρότυπα.»

3. Στην παράγραφο 2 του άρθρου 2 προστίθεται εδάφιο ως
εξής:

«Με απόφαση του Προέδρου της Βουλής, κατόπιν εισήγησης
του Συντονιστή, ορίζεται ένα µέλος της Επιστηµονικής Επιτρο-
πής ως αναπληρωτής του Συντονιστή.»

4. Μετά την παράγραφο 7 του άρθρου 2 προστίθενται παρά-
γραφοι ως εξής:

«8. Ο Συντονιστής µπορεί να αποµακρυνθεί από τη θέση του
πριν τη λήξη της θητείας του αποκλειστικά για τους παρακάτω
λόγους:

α. Αδυναµία άσκησης των καθηκόντων του που διαπιστώνεται
είτε κατόπιν απουσίας για χρονικό διάστηµα άνω των τριών
µηνών είτε κατόπιν  παράλειψης δηµοσίευσης δύο τακτικών τρι-
µηνιαίων εκθέσεων. 

β. Υποβολή υποψηφιότητας σε βουλευτικές ή αυτοδιοικητικές
εκλογές ή εκλογές για την ανάδειξη των µελών του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου. 

γ. Τελεσίδικη καταδικαστική απόφαση για οποιοδήποτε κα-
κούργηµα ή για αδικήµατα κατά της ιδιοκτησίας ή κατά περιου-
σιακών δικαιωµάτων ή για αδικήµατα σχετικά µε τα υποµνήµατα
ή σχετικά µε την υπηρεσία ή για αδικήµατα κατά των ηθών.

δ. Έγγραφη υποβολή παραίτησης προς τον Πρόεδρο της Βου-
λής.

Η συνδροµή των ανωτέρω λόγων διαπιστώνεται από την Επι-
τροπή Κανονισµού της Βουλής, µε πλειοψηφία των τριών πέµ-
πτων (3/5) των παρόντων µελών της, µετά από πρόταση του
Προέδρου της Βουλής. Κατά τη συνεδρίαση της Επιτροπής Κα-
νονισµού δύνανται να αναπτύξουν τις απόψεις τους, τόσο ο Συν-
τονιστής, όσο και τα µέλη της Επιστηµονικής Επιτροπής. 

9. Ο Συντονιστής, τα µέλη της Επιστηµονικής Επιτροπής και
το προσωπικό του Γραφείου δύνανται να συµµετέχουν, ως εκ-
πρόσωποι του Γραφείου, σε εθνικούς και διεθνείς οργανισµούς
και επιτροπές εµπειρογνωµόνων, εφόσον δεν προκύπτει σύγ-
κρουση συµφερόντων και δεν περιορίζεται η άσκηση των κύριων
καθηκόντων τους στο Γραφείο. Ο Συντονιστής, τα µέλη της Επι-
στηµονικής Επιτροπής και το προσωπικό του Γραφείου δύνανται
να χρησιµοποιούν τον τίτλο του Γραφείου Προϋπολογισµού του
Κράτους στη Βουλή σε επιστηµονικές και ακαδηµαϊκές δηµοσι-
εύσεις τους σε εγχώρια και διεθνή επιστηµονικά έντυπα, µε την
επισήµανση ότι οι απόψεις που εκφράζονται δεν εκπροσωπούν
το Γραφείο.»

5. Το δεύτερο εδάφιο της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 1
του άρθρου 7, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«Η απόσπαση ή ανάθεση καθηκόντων διενεργείται µε από-
φαση του Προέδρου της Βουλής, µετά από συγκατάθεση του
αρµόδιου Υπουργού, χωρίς χρονικό περιορισµό.»

Άρθρο 18

1. Στο άρθρο 1 του Ειδικού Κανονισµού της Ειδικής Υπηρεσίας

Επιτροπής Ελέγχου Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης, ο
οποίος προσαρτήθηκε στον Κανονισµό της Βουλής – Μέρος Β’
(ΦΕΚ 51/Α/1997), µετά το άρθρο 165 αυτού, ως Παράρτηµα υπ’
αρ. τρία (3), σύµφωνα µε το άρθρο 53 της από 28.6.2016 από-
φασης της Ολοµέλειας της Βουλής των Ελλήνων (ΦΕΚ
122/Α/2016), όπως ισχύει, προστίθεται παράγραφος 3 ως εξής:

«3. Μετά από πρόταση του Προέδρου της Επιτροπής Ελέγχου,
οι πιστώσεις για τη λειτουργία της Επιτροπής Ελέγχου και της
Ειδικής Υπηρεσίας συζητούνται και ψηφίζονται σύµφωνα µε την
παράγραφο 1 του άρθρου 123 του Κανονισµού της Βουλής
(Μέρος Β’ - ΦΕΚ 51/Α/1997), καταγράφονται δε σε διακριτό πί-
νακα.»

2. Το άρθρο 2 του Ειδικού Κανονισµού της Ειδικής Υπηρεσίας
Επιτροπής Ελέγχου Δηλώσεων Περιουσιακής Κατάστασης, ο
οποίος προσαρτήθηκε στον Κανονισµό της Βουλής – Μέρος Β’
(ΦΕΚ 51/Α/1997), µετά το άρθρο 165 αυτού, ως Παράρτηµα υπ’
αρ. τρία (3), σύµφωνα µε το άρθρο 53 της από 28.06.2016 από-
φασης της Ολοµέλειας της Βουλής των Ελλήνων (ΦΕΚ
122/Α/2016), όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 2
Αρµοδιότητες Τµηµάτων

1. Οι αρµοδιότητες του Τµήµατος Ελέγχου Δηλώσεων Περι-
ουσιακής Κατάστασης είναι, ιδίως:

α) Η παραλαβή δηλώσεων περιουσιακής κατάστασης και οι-
κονοµικών συµφερόντων.

β) Η τήρηση ηλεκτρονικού πρωτοκόλλου.
γ) Η ενηµέρωση της βάσης δεδοµένων των δηλώσεων περιου-

σιακής κατάστασης και των δηλώσεων οικονοµικών συµφερόν-
των.

δ) Η συνεργασία µε ορκωτούς λογιστές και ειδικούς επιστή-
µονες στους οποίους η Επιτροπή αναθέτει τη διενέργεια ελεγ-
κτικών πράξεων για την εκπλήρωση της αποστολής της.

ε) Η συνεχής ενηµέρωση και παρακολούθηση των τροποποι-
ήσεων της σχετικής νοµοθεσίας και η πληροφόρηση υπόχρεων.

στ) Η συµµετοχή στις εργασίες της Οµάδας Εργασίας του
Συµβουλίου της Ευρώπης (Group of States Against Corruption -
GRECO) και η σύνταξη των απαντήσεων στα ερωτηµατολόγια
που αφορούν την πρόληψη της διαφθοράς σε βουλευτές.

2. Οι αρµοδιότητες του Τµήµατος Ελέγχου Δαπανών των Κοµ-
µάτων και Συνασπισµών Κοµµάτων, Υποψηφίων Βουλευτών και
Ευρωβουλευτών είναι, ιδίως:

α) Η παραλαβή ισολογισµών, απολογισµών κοµµάτων, συνα-
σπισµών κοµµάτων, καθώς και αναλυτικών καταστάσεων εσόδων
και εξόδων υποψηφίων ή/και αιρετών αντιπροσώπων της Βουλής
των Ελλήνων και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, σύµφωνα µε
την ισχύουσα νοµοθεσία.

β) Η τήρηση ηλεκτρονικού πρωτοκόλλου.
γ) Η ενηµέρωση της βάσης δεδοµένων των ανωτέρω στοι-

χείων.
δ) Η τήρηση και διαχείριση της επίσηµης ιστοσελίδας της Επι-

τροπής Ελέγχου στο διαδίκτυο, στην οποία η πρόσβαση για ενη-
µέρωση είναι ελεύθερη.

ε) Η θεώρηση των ονοµαστικών κουπονιών.
στ) Η συνεχής ενηµέρωση και παρακολούθηση των τροποποι-

ήσεων της σχετικής νοµοθεσίας και η πληροφόρηση των υπό-
χρεων.

ζ) Η συνεργασία µε ορκωτούς λογιστές και ειδικούς επιστήµο-
νες στους οποίους η Επιτροπή αναθέτει τη διενέργεια ελεγκτι-
κών πράξεων για την εκπλήρωση της αποστολής της.

η) Η συµµετοχή στις εργασίες της Οµάδας Εργασίας του Συµ-
βουλίου της Ευρώπης (Group of States Against Corruption -
GRECO) και η σύνταξη των απαντήσεων στα ερωτηµατολόγια
που αφορούν χρηµατοδότηση των κοµµάτων και των υποψηφίων
ή/και αιρετών αντιπροσώπων της Βουλής των Ελλήνων και του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.

3. Οι αρµοδιότητες του Τµήµατος Γραµµατειακής Υποστήρι-
ξης είναι, ιδίως:

α) Η γραµµατειακή υποστήριξη της Επιτροπής Ελέγχου Δηλώ-
σεων Περιουσιακής Κατάστασης.
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β) Η παραλαβή και πρωτοκόλληση τυχόν καταγγελιών.
γ) Η διεκπεραίωση των εξερχόµενων εγγράφων.
δ) Η αρχειοθέτηση των στοιχείων και του υλικού.»

Άρθρο 19

1. Το τρίτο εδάφιο της υποπαραγράφου 1 της    παρ. 5 της υπ’
αρ. 7876/6041/25.11.2002 (ΦΕΚ 1502/Β’/2002) απόφασης του
Προέδρου της Βουλής, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής: 

«Η αποζηµίωση αυτή περιορίζεται κατά το ποσό του προϊόντος
εκκαθάρισης που έλαβαν κατά την εκκαθάριση του Τ.Α.Υ.Β., σύµ-
φωνα µε τις παραγράφους 4 και 5 του άρθρου 106 (πρώην
112/110) του Κανονισµού της Βουλής – Μέρος Β’, όπως ισχύει.»

2. Η υποπαράγραφος 4 της παραγράφου 8 της υπ’ αρ.
7876/6041/25.11.2002 (ΦΕΚ 1502/Β/2002) απόφασης του Προ-
έδρου της Βουλής αντικαθίσταται ως εξής:

«4. α) Μέχρι τη συµπλήρωση της τρίτης θητείας τους, όπως
παρατάθηκε µε την από 11.12.2018, κατά ΜΑ’ Συνεδρίαση, από-
φαση της Ολοµέλειας της Βουλής (ΦΕΚ 210/Α/14.12.2018), µε-
τατάσσονται για την κάλυψη πάγιων αναγκών της Βουλής σε
προσωποπαγείς θέσεις µονίµου προσωπικού και σε κλάδους
ανάλογα µε τον τίτλο σπουδών που κατέχουν. 

Σε κάθε περίπτωση µέχρι την ολοκλήρωση της διαδικασίας µε-
τάταξης ή το αργότερο µέχρι την κατά τα ανωτέρω συµπλήρωση
της τρίτης θητείας τους, απαγορεύεται η ανάθεση άλλων καθη-
κόντων, µε εξαίρεση την ανάθεση καθηκόντων στην Υπηρεσία
Ασφαλείας Βουλής των Ελλήνων, κατά την κρίση του Προέδρου
της Βουλής και ύστερα από την εισήγηση της Υπηρεσίας.

β) Για τη µετάταξη απαιτείται σύµφωνη γνώµη του Υπηρεσια-
κού Συµβουλίου για τους υπαλλήλους της Βουλής, η οποία δια-
τυπώνεται το αργότερο δέκα (10) ηµέρες πριν από τη λήξη της
τρίτης θητείας τους. Το Υπηρεσιακό Συµβούλιο κρίνει το ευδό-
κιµο της υπηρεσίας τους. H µετάταξη διενεργείται µε απόφαση
του Προέδρου της Βουλής και η πράξη µετάταξης δηµοσιεύεται
σε περίληψη στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

γ) Ως προς τη διασφάλιση αποδοχών του προσωπικού που µε-
τατάσσεται, υπολογίζεται προσωπική διαφορά βάσει του συνό-
λου των πάσης φύσεως αποδοχών και επιδοµάτων που λαµβάνει
το προσωπικό αυτό την προηγούµενη ηµέρα της µετάταξής του,
εφαρµόζονται δε αναλόγως τα άρθρα 164Γ και 164Δ εδάφια β’
και δ’ του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’/ΦΕΚ
51Α’/10.4.1997), όπως ισχύει.  

δ) Η τοποθέτησή τους σε υπηρεσίες της Βουλής, µετά τη µε-
τάταξη, γίνεται µε απόφαση του Προέδρου της Βουλής ή του
εξουσιοδοτηµένου από αυτόν οργάνου, σύµφωνα µε τις ανάγκες
της Υπηρεσίας, κατόπιν εισήγησης τριµελούς επιτροπής, αποτε-
λούµενης από τον προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Οικονο-
µικών και Διοικητικής Υποστήριξης, ως Πρόεδρο, ο οποίος
αναπληρώνεται από τον προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης
Κοινοβουλευτικού Έργου, και από τους προϊσταµένους της Δι-
εύθυνσης Νοµοθετικού Έργου και της Διεύθυνσης Ανθρώπινου
Δυναµικού και Επιµόρφωσης, ως µέλη, αναπληρούµενα από
τους προϊσταµένους των Διευθύνσεων Διαρκών Επιτροπών και
Οικονοµικών Υπηρεσιών, αντίστοιχα. Η τριµελής επιτροπή κρίνει
την καταλληλότητα ή µη των υποψηφίων, σύµφωνα µε τα προ-
σόντα που απαιτούνται για την άσκηση των καθηκόντων της
θέσης που πρόκειται να τοποθετηθούν, συνεκτιµώντας τις ανάγ-
κες των υπηρεσιών της Βουλής. Ειδικότερα, για την αξιολόγησή
τους λαµβάνεται υπόψη, κυρίως, η συνάφεια των τυπικών και ου-
σιαστικών προσόντων τους µε τις θέσεις και τις ανάγκες των
υπηρεσιών της Βουλής, η εµπειρία στην άσκηση αντίστοιχων κα-
θηκόντων και κάθε στοιχείο από το προσωπικό µητρώο τους που
καταδεικνύει την καταλληλότητα για τη συγκεκριµένη θέση. Για
την πληρέστερη αξιολόγηση των υποψηφίων δύναται να διενερ-
γείται συνέντευξη ενώπιον της Επιτροπής. Το πρακτικό της συ-
νέντευξης είναι συνοπτικά αιτιολογηµένο, περιλαµβάνει
αξιολόγηση των υποψηφίων και εισήγηση για τον υποψήφιο που
πληροί ή όχι τα απαιτούµενα τυπικά και ουσιαστικά προσόντα για
την προς τοποθέτηση θέση.

ε) Οι ανωτέρω δύνανται να µεταταγούν εκ νέου ή  να µετακι-
νηθούν σε άλλη υπηρεσία, κατά τα οριζόµενα στην παρ. 12 του

άρθρου 81 (πρώην 87/75) του Κανονισµού της Βουλής – Μέρος
Β’, όπως ισχύει, µετά τη συµπλήρωση πενταετούς υπηρεσίας
στις οργανικές µονάδες και θέσεις όπου τοποθετούνται µετά την
αρχική, κατά τα ανωτέρω, µετάταξη, εκτός των περιπτώσεων
απόκτησης, κατά το ανωτέρω χρονικό διάστηµα, ανώτερου τυ-
πικού προσόντος».

3. Μετά την ολοκλήρωση των διαδικασιών της υποπαράγρα-
φου 4 της παραγράφου 8 της υπ’ αρ. 7876/6041/25.11.2002 (ΦΕΚ
1502/Β/2002) απόφασης του Προέδρου της Βουλής, όπως
ισχύει,  καταργούνται η παρ. 3 του άρθρου 6 και τα άρθρα 8 και
9 του Ειδικού Κανονισµού του Τµήµατος Γραφείων Βουλευτών
και του Τµήµατος Γραφείων Κοινοβουλευτικών Οµάδων και Κοι-
νοβουλευτικών Προσώπων της Βουλής των Ελλήνων, όπως έχει
προσαρτηθεί ως Παράρτηµα στον Κανονισµό της Βουλής -
Μέρος Β’ και ισχύει, και η υπ’ αρ.  7876/6041/25.11.2002 (ΦΕΚ
1502/Β’/2002) απόφαση του Προέδρου της Βουλής.

Άρθρο 20

Όπου στον Κανονισµό της Βουλής (Μέρος Β’ - ΦΕΚ 51
Α’/10.4.1997)  αναφέρεται η φράση «κωδικός αριθµός εξόδου
του Προϋπολογισµού της Βουλής» νοείται «λογαριασµός της οι-
κονοµικής ταξινόµησης» και «λογαριασµός της διοικητικής ταξι-
νόµησης» αντίστοιχα.

ΙΙ. ΜΕΡΟΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟ

Άρθρο 21

1. Στο τέλος της παραγράφου 3 του άρθρου 9, όπως ισχύει,
προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Λήγει επίσης αυτοδικαίως, όσον αφορά τους Αντιπροέδρους,
τους Κοσµήτορες και τους Γραµµατείς, σε περίπτωση απώλειας
της ιδιότητας του µέλους Κοινοβουλευτικής Οµάδας από την
οποία προέρχονται.»

2. Σε περίπτωση απώλειας της ιδιότητας µέλους Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας από την οποία προέρχονται πριν από την έναρξη
ισχύος της παρούσας τροποποίησης, η αυτοδίκαιη λήξη της θη-
τείας των µελών του Προεδρείου της Βουλής επέρχεται µε τη
δηµοσίευση της παρούσας τροποποίησης στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως.

Άρθρο 22

Το δέκατο εδάφιο του άρθρου 167Α του Κανονισµού της Βου-
λής, όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«Ο κατασταλτικός έλεγχος είναι ετήσιος, τακτικός και διενερ-
γείται µετά το τέλος κάθε οικονοµικής χρήσης από την Υπηρεσία
Επιτρόπου του Ελεγκτικού Συνεδρίου στη Βουλή των Ελλήνων.»

Άρθρο 23

Στην περίπτωση γ’ της παραγράφου 3 της περίπτωσης IV) του
άρθρου 3 του Ειδικού Εσωτερικού Κανονισµού της Επιστηµονι-
κής Υπηρεσίας της Βουλής (ΦΕΚ 1745/Β/2009), όπως ισχύει,
µετά τη φράση «του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’)» προ-
στίθεται φράση «, που δεν αίρεται αυτοδικαίως µε την έναρξη
των εργασιών της νέας Βουλευτικής Περιόδου.».

Άρθρο 24
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς των διατάξεων της παρούσας τροποποίησης αρχίζει
από τη δηµοσίευσή τους στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
εκτός αν άλλως ορίζεται στις επιµέρους διατάξεις της.

Αθήνα,...................................2019

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση της παραπάνω πρότασης. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 21.57’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Τετάρτη 6 Φεβρουαρίου 2019 και ώρα 10.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση
και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου: «Κύρωση της από 31 Δεκεµβρίου 2018 Πράξης Νο-
µοθετικού Περιεχοµένου “Παράταση δυνατότητας εξαίρεσης
κύριας κατοικίας από τη ρευστοποίηση δυνάµει του ν.3869/2010
(Α’ 130), παράταση µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά Λέρο,
Λέσβο, Κω, Σάµο και Χίο και επέκταση εφαρµογής του µέτρου του
“Μεταφορικού Ισοδύναµου” του ν.4551/2018”».
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